
  کامیون داران توان خرید ندارند

قیمت های نجومی کشنده با دلال بازی
خریدار  در حالی که کشــور نیازمند نوســازی 
ناوگان حمل و نقل جاده ای است اما دلال بازی در 
ترخیص کشنده ها موجب شده تا قیمت کشنده 
ها نجومی شود و کامیون داران با این شرایط توان 

خرید نداشته باشند.
نوسازی کامیون های فرســوده که از سال ۱۳۸۴ 
در برنامه ها و شعارهای مســئولان دستگاه های 
متولی بوده اســت هنوز با گذشــت ۱۸ ســال با 
مشکلاتی روبه رو اســت. همین چند سال پیش 
بود که به منظور نوســازی ناوگان کشــنده ها ۶ 
هزار دستگاه کامیون و کشــنده وارد گمرک شد 
اما هنوز بخش اعظمی از این کامیون ها وکشنده 
ها در گمرکات کشــور منتظر تأیید برای استفاده 
هســتند.حمل و نقــل یکی از پایه های توســعه 
صنعت کشور اســت پیرو مصوبات دولت در طول 
دو سال اخیر کامیون و کشــنده های زیادی وارد 
کشور شده اســت اما مشــکلات متعدد مانع از 
ترخیص شده و بخشــی از افرادی که کامیون را 
ترخیــص کرده اند نیز نتوانســته اند خودروهای 
خود را پلاک کنند چون هزینه اسقاط قابل توجه 

است.
زمانــی هزینه ترخیــص کامیون ها حدود ســه 
میلیون تومان بوده ولی اکنون این هزینه به بیش 
از ۱.۳ تا ۱.۴ میلیارد تومان رسیده است. در طول 
دو ســال اخیر، تمام بخش حمل نقل درگیر این 
موضوع است و از سوی دولت ارز زیادی بابت ورود 
تریلی ها تخصیص داده شــده و از طرفی چندین 
هزار دستگاه تریلی به مدت دو سال است در تمام 

گمرکات انباشته شده است.
ناگفته نماند بزرگترین معضل کارخانه ها و بخش 
خصوصی نداشــتن حمل و نقل مناســب است 
به طوری که کرایه هــای حمل اجنــاس از بنادر 
۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش یافته اســت و دلیل این 
امر، نداشــتن ناوگان حمل و نقل مناســب است 
که در نهایت این افزایش توســط مصرف کننده 
نهایــی پرداخت می شــود.بر اســاس مصوبه دو 
سال پیش دولت، مقرر شــده بود تا به ازای ورود 
هر ماشــین باید ماشین فرســوده ۴۱ تنی از رده 
خارج شود و این در حالی است که گواهی اسقاط 
ماشــین صد میلیونی یک میلیارد و سیصد هزار 
تومان شده است. اصل بر این است تا ماشین های 
وارداتی به دســت افرادی برسد که دارای ماشین 
فرسوده هســتند اما این امر عملی نشد. راننده ها 
ماشین های خود را برای به روز کردن می فروشند 
ولی ماشــین هایی که به دست راننده ها می رسد، 

ایرادات و مشکلات فنی دارند.
در ادامه ماشــین های فرســوده نیــز در اختیار 
دلال ها افتاد و در واقع راننده های ماشــین های 
سنگین متضرر شــدند و از ســوی دیگر به دلیل 
اینکه تعداد خریدها زیاد بود، نرخ ماشــین های 

وارداتی افزایــش یافت و منفعت زیــادی از این 
موضوع نصیب دلالان شــد و متأســفانه در این 

مورد نظارتی صورت نگرفت.
پیش از این در قانون اشــاره شــده بــود زمانی 
کــه رانندگان ماشــین های فرســوده را به جای 
ماشین های وارداتی تحویل می دهند، مقداری از 
یارانه توسط محیط زیست و مقداری توسط ستاد 
سوخت پرداخت شود ولی متأسفانه دولت به این 

موضوع ورود نکرده است.

برای انتقال کالا و محموله ها کامیون ها نیاز 
اساسی کشور است

فیــروز خدایــی رئیس هیئــت مدیــره کانون 
سراســری کامیون داران ایــران در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه کشور به کشنده 
نیــاز دارد، گفت: قطعاً کشــور نیاز بــه واردات و 
نوســازی کامیون هــا دارد اما به دلیــل عوارض 
گمرکی بــالا برخی توان ترخیص کشــنده های 
خود را ندارند و منطقی به نظر نمی رســد کامیون 
۵۰ ســال کارکرد در جاده ها باشــد اما کشنده 
۳ ســال کار کرد در گمــرک رو به فرســودگی 

پیش رود.
رئیس هیئت مدیــره کانون سراســری کامیون 
داران ایــران در ادامــه تاکیــد کــرد: برخی از 
کامیون داران توانایی نوســازی نــاوگان خود را 
ندارد بهتر است دولت برخی معافیت ها را در نظر 
گیرد تا کشنده های کشــور در راستای نوسازی 
جهش پیدا کند البته خودروهای فرسوده میزان 
آلایندگی که ایجاد می کنند برای محیط زیست 
پیرامون بســیار مضر اســت، همچنیــن ناوگان 
حمل و نقل کشــور آســیب می زنند و با افزایش 
ســن این خودروها هزینه تعمیــرات و نگهداری 
سرســام آوری را برای رانندگان ایجاد می کند و 
به طور کلی سراســر زیان و ضرر را برای راننده و 

ترانزیت کشور دارند.
وی گفت: واردات کشنده ها باید صورت گیرد اما 
باید هدف باشد و در گذشــته واردات کشنده ها 
به عهده وزارت راه و شهرســازی بود اما هم اکنون 
بخشی از مجوزهای واردات کشــنده ها برعهده 
وزارت صمت است و طی چند سال گذشته افرادی 
بدون ثبت سفارش تعدادی کشنده را دپو کردند 
و برخی از رانندگان به امید ترخیص پولاهایشان 
را به واسطه ها دادند اما کامیون ها ترخیص نشد و 

موجب ناراحتی و اعتراض رانندگان کشور شد.
خدایی در پایان خاطرنشان کرد: کشور باید برای 
واردات ماشین سنگین به روش اصولی اقدام کند 
و واردات ماشین های سنگین و باری نیاز اساسی 
کشور خواهد بود زیرا همه کشــورها برای انتقال 
کالا و محموله هــای مورد نیاز به این کشــنده ها 
دارند.گفتنی است که جریان واردات کامیون های 
زیر سه سال که بر اساس تکلیف قانون بوده بسیار 
پرحاشیه پیش رفته اســت؛ به طوری که حتی در 
شــهریور ۱۴۰۰ پای معاونان دادستان تهران به 
این ماجرا باز شد و طی بازدیدی از گمرک، جهت 
اقدام دســتگاه های ذیربط بــرای ترخیص، ۱۵ 

دستور صادر کردند.
تعیین تکلیف و ترخیــص کامیون های وارداتی 
از ششم مهرماه ســال ۱۴۰۰ رسماً در دستور کار 
قرار گرفت و باید تا ششم آبان ماه ۱۴۰۰ به پایان 
می رســید اما گزارشــی که در آن زمان ارونقی-

معاون پیشــین گمرک ایران به معاون دادستان 
تهران اعلام کرده بود نشان داد که گرچه ترخیص 
سایر کامیون های وارداتی از گمرک ها در حال بود 
اما طبق بررسی های صورت گرفته، تعلل، قصور و 
تخلفات متعددی از ســوی برخی از دستگاه ها و 
مراجع ذیصلاح و همچنین برخی از واردکنندگان 
این کامیون ها انجام که موجــب تعلل در تعیین 

تکلیف و ترخیص این کامیون ها شده بود.
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همه ما به آتیلا بدهکاریم!
ارمغان بهداروند ما ایستاده بودیم. ما به درختانی زل بودیم که هر کدامشان 
را پاییز امضا کرده بود و باد، به بدخویی، پاییز را یادآوری می کرد. ما ایســتاده 
بودیم و ســیاه تر از همیشه، ســکوت کرده بودیم و با دســت های بلاتکلیف، 
یکدیگر را کشــف می کردیم. ما ایســتاده بودیم و در هر کــدام از ما آدم های 
غمگینی قدم می زدند که نمی توانستیم به ندیدن شان، به نشنیدن شان عادت 
کنیم. پاییز در شاعرانه ترین شکل ممکن، پیاده روی خیابان شهریار را انتخاب 
کرده اســت و ما که ایســتاده بودیم تا با خاطره ای خیلــی دور خیلی نزدیک 
خداحافظی کنیم، خلاصه تر از همیشه به چشــم می آمدیم. خلاصه تر از همه  

روزهایی که به عزای عزیمتی، به هم تسلیت می گفتیم.
آتیلا پسیانی سر بر زمین گذاشــته بود. معنی موجز این جمله، مرگ است اما 
چرا این سر به زمین گذاشتن را سجده  شُکری فرض نکنیم که از پس رهایی از 
رنج، ادا شده باشــد. ما به مرگ جنگجویی دعوت شده بودیم که برای زندگی، 
برای زنده کردن و برای زنده ماندن شمشــیر زده بود و از پــا وُ از نفس افتاده، 
تصرف شده بود. از آن نام باشکوه اما هیچ کم نشــده بود که مرگ اگر نه امروز 

حتما فرداروزی او را صدا می کرد.

یادداشت

کشاورزی

 قائم مقام قــرارگاه تحول، نوآوری و پیشــرفت 
کشــاورزی با بیان این که حــدود ۹۰ میلیون 
هکتــار اراضی کشــور بــه اجــرای عملیات 
آبخیــزداری نیــاز دارنــد، گفــت: عملیــات  
آبخیزداری، احیای قنــوات و طرح های تامین 
و انتقال آب کشــاورزی به مدت ســه سال اجرا 

می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، محمدعلی 
جوادی در خصوص اهمیــت آبخیزداری اظهار 
داشــت: آب یکی از حیاتی ترین موضوعات در 
وزارت جهاد کشاورزی است که باید به درستی 
از آن اســتفاده شــده و با کمترین هدررفت به 

دست کشاورز برسد.
وی بیان داشــت: قــرارگاه تحول، نــوآوری و 
پیشرفت کشاورزی با رویکرد اجرای طرح های 
تحولی در وزارت جهاد کشاورزی، پیگیری لازم 
جهت انعقاد قراردادهــای آبخیزداری و احیای 
قنوات را انجام داده است که با همکاری قرارگاه 
امام حســن مجتبی )ع( و با مشارکت مردمی و 
نیروهای بسیج در ۳۱ اســتان کشور طی مدت 

کوتاه و با حجم کاری بالا انجام پذیرد.
قائم مقام قــرارگاه تحول، نوآوری و پیشــرفت 
کشــاورزی با اشــاره به برخی از مزایای اجرای 
طرح هــای مذکور گفت: در این طــرح ۱۰ هزار 
رشته قنات احیا شــده و حدود ۱۳ هزار استخر 
تامین آب و بالغ بــر ۳۶ هزار کیلومتــر کانال و 
بســترهای انتقال آب ایجاد و همچنین در ۲۰ 
میلیون هکتار اراضی کشور عملیات آبخیزداری 

اجرا می شود.
وی با تاکید بــر این که گام اول در آبرســانی به 
کشــاورز، اجرای صحیح عملیــات آبخیزداری 

است، تشریح کرد: در کشــور حدود ۹۰ میلیون 
هکتار زمین به اجــرای عملیات آبخیزداری نیاز 
دارنــد و در قراردادهای منعقد شــده با قرارگاه 
امام حسن )ع( در سطح حدود ۲۰ میلیون هکتار 
از این اراضی، عملیات آبخیزداری در مدت ســه 

سال اجرایی می شود.
عضــو هیات مدیــره موسســه جهاد توســعه 
خاطرنشــان کرد: آبخیزداری از دو جهت دارای 
اهمیت اســت اول آن که اجــرای آبخیزداری 
در حوضــه آبخیز موجــب پرآبی ســفره های 
زیرزمینــی شــده و در وهلــه بعــد منجر به 
جلوگیــری از ایجاد ســیل و فرســایش خاک 

می شود.
وی به طرح »مولد کشــاورزی« به عنوان یکی 
از قراردادهــای منعقد شــده با قــرارگاه امام 
حسن )ع( اشــاره کرد و افزود: این طرح رویکرد 
جدیدی از اشتغال و کشاورزی است که می توان 
در کنار سکونت، اشتغالِ اقتصادیِ کشاورزی را 
نیز ایجاد کرد و معاون رئیس جمهور نیز تکلیف 
اجرای فاز اول این طرح را با ایجاد پنج شهر مولد 

به دستگاه های مربوطه محول کرده است.
بر اســاس این گزارش، امنیت غذایــی یکی از 
ضرورت های مهم کشــور اســت کــه از لحاظ 
اســتراتژیک اهمیت فوق العــاده ای در تامین 
ســلامتی مردم، اشــتغالزایی، رونق اقتصادی 
و عدم وابســتگی به کشــورهای دیگــر دارد. 
کشــاورزی نیازمنــد تامین زیرســاخت های 
بســیاری از جملــه آب، خاک مســاعد، هوای 
مطلوب، نیروی انســانی، ابزارآلات و... اســت تا 
محصولات کشاورزی مرغوب تولید و در اختیار 

مردم قرار گیرد.

از بین زیرساخت های کشــاورزی، آب و خاک 
اهمیتی ویژه دارند و برای تامین و نگهداشــت 
این دو باید تلاشــی مضاعف داشت، طرح های 
آبخیزداری که طی ســال های اخیر از ســوی 
دســتگاه های مرتبط بــا این دو حــوزه انجام 
می گیرد از مناســب ترین روش های حفاظت از 
سفره های آب زیرزمینی و جلوگیری از فرسایش 
خاک هســتند. با اجرای طرح های آبخیزداری 
منابع آب زیرزمینی که با خشکسالی های اخیر 
و بهره برداری بیش از حد از آب خشــک شــده 
بودند دوباره احیا می شــود و فرسایش خاک را 
می کاهد؛ بنابراین ضروری اســت دستگاه های 
مرتبط با این امر از جمله وزارت جهاد کشاورزی 
و ســازمان منابع طبیعی و آبخیــزداری در این 
زمینه اقدامات گســترده و مکمل داشته باشند 
تا ثمره اقدامات آنان در حوزه های مختلف مانند 

کشاورزی مشاهده شود.

ح های تحولی در حوزه های آب و خاک و آبخیزداری اجرا می شود طر

صفحه 8

)   درج آگهی مناقصه بازاریابی نقشه برداری ، نقشه کشی و یکپارچه سازی نقشه های شهرستان ساوجبلاغ(

 فراخوان خرید خدمات
QCBS( ) مشاوره بر اساس روش کیفیت و قیمت (

شرکت گاز استان البرز در نظر دارد خرید خدمات مشاوره بر اساس روش کیفیت و قیمت ( 
)QCBS درسامانه   ستاد)2002001402000040( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی) دولت 

( برگزار نماید. تاریخ انتشار فراخوان خرید خدمات مشاور در سامانه  مورخ1402/07/12 می باشد 
مبلغ برآورد اولیه   76،574،565،000ریال 

1-زمان بارگزاری اسناد ارزیابی) اسناد کیفی و پکیج شرح خدمات ( توسط مناقصه گزار و دریافت 
توسط مشاوران در سایت تا ساعت16:00روز چهار شنبه 12/ 1402/07

2- آخرین مهلت عودت )اسناد ارزیابی کیفی و پکیج شرح خدمات( توسط مشاوران در سایت تا 
ساعت16:00روز سه شنبه 02/ 1402/08

3- جلسه اول ارزیابی کیفی هیات مشاور )بازگشایی پاکات گواهینامه در زمینه رشته تخصصی و 
استعلام ارزیابی کیفی( ساعت09:00روزدو شنبه 08/ 1402/08

تا  سایت  در  گزار  مناقصه  توسط  مقادیر  صورت  و   )RFP(فنی پیشنهاد  اسناد  بارگذاری   -4
ساعت16:00روز سه شنبه 09/ 1402/08

5- مهلت عودت پیشنهادات فنی )RFP( توسط مشاوران واجد شرایط  و پاکات مالی در سایت تا 
ساعت16:00روزیک شنبه 28/ 1402/08

6- جلسه دوم هیات مشاور ) بازگشایی پاکات پیشنهاد فنی مشاوران(
 ساعت00 :9  روز چهار شنبه 01/ 1402/09

7- جلسه سوم هیات مشاور ) بازگشایی پاکات پیشنهاد مالی مشاوران( 
ساعت 9:00 روز شنبه 04/ 1402/09

شرایط مشاوران  :  دارای حداقل رتبه 2 هر یک از زیر شاخه های نقشه برداری و یا حداقل رتبه 
GIS 2سیستم های اطلاعات جغرافیایی

 مدت اعتبار پیشنهادات: 3ماه تقویمی  
آدرس : استان البرز ، کرج ، میدان طالقانی ، بلوارتعاون ، خیابان فرهنگ ، روبروی تربیت 6 ، شرکت 

گاز استان البرز ،امورپیمانها
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/07/22   تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/23

روابط عمومی شرکت گاز استان البرز

شناسه آگهی: 1582758

نوبت دوم

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان البرز



قالیباف در هفتمین یادواره شهدای باغ فیض تهران مطرح کرد

وغ بزرگ و رژیم صهیونیستی یک ارتش کاریکاتوری  اسرائیل یک در

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      23 مهر 1402    شماره 1431

 رهبرمعظم انقلاب در دیدار شیخ زکزاکی: 
همه در دنیای اسلام وظیفه دارند به مردم 

فلسطین کمک کنند

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار شیخ ابراهیم زکزاکی رهبر جنبش 
اســلامی نیجریه و همســر وی، فرمودند: همه در دنیای اسلام وظیفه 

دارند به مردم فلسطین کمک کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار شیخ  
ابراهیم زکزاکی رهبر جنبش اسلامی نیجریه و همسر وی، با قدردانی 
از مجاهدت های وی و خانواده اش، قدرت روز افزون اســلام در جهان 
به رغم توطئه های گســترده را نتیجه مجاهدت ها دانســتند و با اشاره 
به شرایط فلسطین اشــغالی و به ویژه غزه گفتند: امروز یکی از مظاهر 
قدرت اسلام همین مسائلی است که در فلســطین در حال روی دادن 

است.
ایشان تاکید کردند: قضایای روزهای اخیر فلسطین به ویژه بمباران ها و 
شهادت زنان و کودکان و مردان، دل انسان را مجروح می کند اما بخش 
دیگری از این قضایا نشان دهنده  قدرت باور نکردنی اسلام در فلسطین 
است و با لطف و عنایت خداوند متعال این حرکتی که در فلسطین آغاز 
شده اســت، به پیش خواهد رفت و منجر به پیروزی کامل فلسطینی ها 

خواهد شد.
رهبر انقلاب اسلامی خاطر نشــان کردند: همه در دنیای اسلام وظیفه 

دارند به مردم فلسطین کمک کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای تشکیل نظام اسلامی در ایران و شکل گیری 
حکومتی بر مبنای تفکر اسلام سیاسی بعد از قرن های متمادی را یکی 
از وجوه قدرت اسلام برشــمردند و تاکید کردند: جمهوری اسلامی از 
زمان تاســیس تاکنون روز به روز قوی تر شــده و در آینده نیز قوی تر از 

حال، خواهد شد.
ایشــان فعالیت های اســلامی در دنیا را روز به روز درحال گســترش 
خواندند و افزودند: امروز حرکت اسلامی در نقاط مختلف دنیا همچون 
آفریقا، آسیا، اروپا و شــمال آمریکا درحال گســترش است و با عنایت 

خداوند، موفقیت های این حرکت با قدرت بیشتری ادامه خواهد شد.
رهبر انقلاب اســلامی در بخش دیگری از ســخنان خود دیدار با شیخ  
زکزاکی و خانواده وی را بســیار خوشــحال کننده خواندند و خطاب 
به آنان گفتند: شــما  مصداق مجاهد حقیقی فی ســبیل الله هستید و 

امیدواریم که بتوانید مجاهدت خود را ادامه دهید.

امیر عبداللهیان در دیدار با فیصل مقداد:
فلسطینی ها هیچگاه حمایت سوریه از خود را 

فراموش نخواهند کرد
وزیرامور خارجه با بیان اینکه ســوریه همواره حامی فلســطین بوده 
اســت، گفت: فلســطینی ها قطعاً هیچگاه حمایت ســوریه از خود را 

فراموش نخواهند کرد.

حســین امیر عبداللهیان وزیر امــور خارجه کشــورمان در این دیدار 
با اشــاره به اینکه مواضع سوریه در حمایت از فلســطین همواره قوی و 
مؤثر بوده است، مشــورت و تبادل نظر با ســوریه در خصوص تحولات 
فلسطین را مهمترین هدف سفر خود به دمشق خواند و گفت: سوریه در 
طول دهه های متمادی همواره حامی فلســطین بوده و همواره رسالت 
عربی و انسانی خود را در حمایت از فلســطین به نحو احسن انجام داده 
است، فلذا فلسطینی ها قطعاً هیچگاه حمایت سوریه از خود را فراموش 

نخواهند کرد.
امیرعبداللهیان با اشــاره به جنایات جنگی و اقــدام جنون آمیز رژیم 
صهیونیستی در کشتار بی رحمانه شــهروندان فلسطینی گفت: هیچ 
وجدان بیداری کشــتار زنان و کودکان و مردم بی دفاع در غزه توســط 

جنایتکاران صهیونیستی را فراموش نخواهد کرد.
فیصل مقداد وزیــر امور خارجه ســوریه نیــز گفت: عملیــات اخیر 
فلسطینی ها، دفاع از کرامت و حقوق خود در مقابل اقدامات و جنایات 
و تجــاوزات رژیم صهیونیســتی بــود و جنایات جنگی جــاری رژیم 

صهیونیستی در نوار غزه هیچ توجیه قابل دفاعی ندارد.
وی افزود: شکســت اخیر رژیم صهیونیســتی یک بــار دیگر حقیقت 
ادبیات رایج جنگ ۳۳ روزه را اثبات کرد که اســرائیل سست تر از خانه 

عنکبوت است.
در این دیدار برخی از موضوعات مورد علاقه دوجانبه نیز مورد گفتگو و 

تبادل نظر قرار گرفت.

مالکی در تذکر شفاهی:
هشدار به صهیونیست ها

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس گفت: اگر اســرائیل به عملیات 
وحشــیانه خود علیه مردم مظلوم فلســطین ادامه دهــد، قطعاً جبهه 

جدیدی در مقابل این رژیم شکل خواهد گرفت.
 فداحسین مالکی در جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی طی تذکر 
شفاهی، اظهار داشت: در روزهای اخیر شــاهد حملات وحشیانه رژیم 
صهیونیستی علیه مردم مظلوم غزه هســتیم.وی تاکید کرد: حملات 
ددمنشانه اسرائیل به نوار غزه شــرایط را پیچیده تر می کند و موجی از 

نفرت را علیه این رژیم منحوس به وجود می آورد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: اگر اسرائیل به عملیات وحشــیانه خود علیه مردم مظلوم 
فلســطین ادامه دهد، قطعاً جبهه جدیدی در مقابل اســرائیل شکل 
خواهد گرفت که این جبهه به مراتب سخت تر و هوشمندانه تر از جبهه 

۱۹۷۳ که ائتلاف اعراب در برابر اسرائیل بود، خواهد بود.
مالکی بیان کرد: انتظار می رود دنیا به هشــدار کشورهایی مانند مصر، 
قطر و عربستان سعودی توجه کند، چرا که ادامه این حملات وحشیانه 
به پهنای همه جهان اســلام می رود.نماینده مردم زاهدان در مجلس 
شورای اســلامی گفت: ســازمان ملل متحد وظیفه خطیر و مهمی در 
این موضوع دارد و انتظار می رود هر چه سریع تر این عملیات وحشیانه 

صهیونیست ها پایان یابد.

تریبون

معاون رییس جمهور عنوان کرد

شفاف شدن تراز مالی ١۵٠٠ مجموعه در دولت سیزدهم
خریدار  معاون اجرایــی رییس جمهور 
گفت: بســیاری از محرمانه ترین اطلاعات 
را در جهت شفاف ســازی در اختیار مردم 
گذاشــتیم و اکنون تراز مالــی یک هزار و 
۵۰۰ مجموعه در دولت سیزدهم مشخص 
و شــفاف است.»محســن منصــوری« در 
همایش روز جهانی استاندارد اظهار داشت: 
سامانه ها در حوزه های مختلف ایجاد شده و 
اتصال داده ها به بانک مرکزی در این دولت 

انجام شد.
وی افــزود: عملکردهــای مالــی بیش از 
یک هزار و ۵۰۰ شرکت را در جهت شفافیت 
به مردم نمایش دادیم. در دولت ســیزدهم 
با شاخص شــفافیت و رصد پیش رفته ایم. 
فرآیندهــای پیچیــده چیزی جز فســاد 

دستاوردی نخواهد داشت.
معاون اجرایی رییس جمهــور با بیان اینکه 
ســهم ما در رشــد و پیشــرفت اقتصادی 
باید ارتقــا یابــد، گفت: وضعیــت بیش از 

۵۰ شــاخص مهم اقتصادی کشــور بهتر 
از قبل شــده اســت یکی از مهم ترین این 
شاخص ها رشد بوده اســت که در ۱۰ سال 
گذشته نزدیک به صفر بوده ایم، اما در سال 
نخست و دوم دولت سیزدهم به رشد چهار 
درصد در اقتصاد کشــور رسیدیم و این یک 
دستاورد خوب اســت.وی ادامه داد: امسال 
طبق گــزارش بانــک مرکزی در ســه ماه 
نخست سال به رشد ۶.۲ درصدی اقتصادی 
رسیدیم که اتفاقی کم نظیر در کشور است. 
رسیدن به شاخص ها یک کار بزرگ و نقش 
هر کدام از دســتگاه ها در ارتقای شاخص ها 
اثرگذار و قابل تحلیل اســت. در این راستا 
سازمان استاندارد از مجموعه های اثرگذار 

در شاخص های اقتصادی است.
منصوری با بیان اینکه استاندارد کلمه ای از 
جنس اعتماد و دقت است، گفت: مهم ترین 
مأموریت ما افزایش سرمایه اجتماعی است. 
افزایش تولید اگر در ســطح بالای کیفی و 

استاندارد اتفاق بیفتد، سرمایه اجتماعی را 
بالا می برد.وی گفت: کالای بی کیفیت ضرر 
به جان و روح مردم و ضرر به تولیدکنندگان 
است. سازمان استاندارد یک مدعی العموم 
اســت که بایــد در نقطــه قضــاوت بین 
تولیدکننده و مصرف کننده باشد.این مقام 
مسوول تاکید کرد: خود مجموعه استاندارد 
باید از ســطح بــالای دانــش و فناوری ها 

برخوردار باشــد. در حوزه های مختلفی از 
نظــر دانش بنیان شــاهد اتفاق های خوبی 
بودیم. باید دستگاه ناظر برتر از تولیدکننده 
باشــد. ارتباط و مشــارکت با دانشگاه ها و 
مراکز علمی در این زمینه ضروری اســت.

معاون اجرایــی رییس جمهور با اشــاره به 
اینکه ســلامت و رعایت ارتقای سلامت از 
دیگر الزامات ســازمان اســتاندارد است، 
گفت: این شاخص ها باید مورد توجه گیرد. 
تخلف نیز از دیگر شاخص هاســت که نباید 

در مجموعه های نظارتی شاهد آن باشیم.
وی یادآوری کرد: نشــان اســتاندارد یک 
ارزش ملی اســت و باید مراقبــت کنیم تا 

روزبه روز تقویت شود.
منصوری بــا تاکید بــر اینکه بایــد مدعی 
شــاخص گذاری در ســطح جهانی شویم، 
ادامــه داد: اکنــون یکــی از ابزارهــا در 
جهان شــاخص گذاری اســت کــه گاهی 
شــاخص گذاری ها و ذائقه ســازی ها بــا 

رویکردهای استکباری است.
وی بیان داشــت: ما فرهنگ و هویت ایرانی 
داریم که نبایــد اجازه دهیم بــرای ما مبنا 
بگذارند. مــا در این موضوع بــه مرجعیت 
علمــی دســت یافته ایم و بایــد قوی ترین 
آزمایشــگاه ها و تأیید علمی در کشورمان 

داشته باشیم.
رییس جمهــور  اجرایــی  معــاون 
خاطرنشــان کرد: انعطــاف یکــی دیگر از 
شاخص هاســت که بایــد قوانیــن را برای 

تولیدکنندگان سهل کنیم.
وی با اشــاره بــه طرح هــای نیمه تمام در 
کشور گفت: بیمارســتان و راه آهنی داریم 
که ساخت آن ۲۰ ســال طول کشیده است 
و هنوز نیمه تمام است.منصوری تاکید کرد: 
اتمام طرح های نیمه تمام یکی از مهم ترین 
برنامه های دولت است که پیگیری می شود 
و شــاهد افتتاح طرح های مختلف در کشور 

هستیم.  

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی، 
با بیان اینکه حرکت جوانان فلســطینی از 
غزه نشان داد رژیم صهیونیستی یک ارتش 
کاریکاتوری اســت، گفــت: در یک هفته 
اخیر، جوانان فلســطین نشان دادند و ثابت 
کردند که اســرائیل یک دروغ بزرگ است و 
به خائنان به فلسطین نشــان دادند که این 

دروغ هرگز به حقیقت پیوند نخواهد خورد.
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در هفتمین یادواره شــهدای باغ 
فیض و پنج شــهید گمنام دفاع مقدس که 
پس از برپایی نماز مغرب و عشاء و با حضور 
خانواده هــای معظم شــهدا و ایثارگران در 
مرقد مطهــر امامزادگان ســیدجعفر)ع( و 
حمیده خاتون)س( برگزار شــد، یاد و ذکر 
شهدا را یک مجاهدت عظیم و جدی دانست 
و گفت: امروز بیش از هر چیــز نیازمند آن 
هستیم که این فرهنگ را از خانواده و محله 

گرفته تا امت اسلامی پیاده سازی کنیم.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
تصریح کــرد: یاد و ذکر شــهدا از آن جهت 
مجاهدت اســت که غفلت از شهدا زندگی 
ما را بــه بیراهه می بــرد از ایــن رو نباید از 
خاطر ببریم که زندگی خــود را مدیون چه 
جوانمردانی بوده ایم. حضور در این مراســم 
توفیق بزرگی اســت چرا که خانواده شهدا، 
جانبازان و ایثارگران هســتند که الگوساز و 
روایت ســاز بوده و زمینه تربیتی ما در همه 
محیط ها به ویژه خانــواده و جامعه را فراهم 

می کنند.
وی با اشــاره به روایت شــهید حاج قاسم 
ســلیمانی که می گفت »باید شهید باشیم 
تا شــهید شــویم« عنوان کــرد: این یعنی 
پیروزمندترین انســان ها کســانی هستند 
که مــرگ را عزیزتر از زندگــی می دانند و 
کسانی که اینگونه زندگی کرده و در راه الهی 
کردن، عزت، شرف و آزادگی جامعه تلاش 
داشــته اند، هم در دنیا عزیز بــوده و عزت 
دارند و هم در آخرت و اینجاســت که مرگ 

را در آغوش می کشند.
قالیباف در ادامه با اشــاره به اینکه فرهنگ 
شــهادت اســت که ما را از ســایرین جدا 
می کنــد، گفت: هــر کس با ایــن فرهنگ 
زندگی کند، عزت دنیــوی و اخروی دارد و 
این مجالس اســت که این موضوعات را به 
ما یادآوری می کند؛ همه باید در این مسیر 
پیش برویم به ویژه که پیروزی انقلاب خود 
را مدیون شهدا و امام شهدا هستیم؛ امامی 
که جز در راه خدا گامی برنداشت و جز برای 
خدا کلامی نگفت. همین فرهنگ شهادت 
طلبی و مجاهــدت، انقلاب اســلامی را به 

پیروزی رساند و به مسلمانان عزت داد.
رئیس قوه مقننه بــا بیان اینکه شــهدای 
دفاع مقدس، مدافعان حرم، امنیت و دیگر 
شهدا در این مســیر گام برداشتند و پیش 
رفتند، تصریح کرد: خــدا نیز تضمین کرده 
که تمام کســانی که در این مسیر بوده اند را 
ا  به پیروزی برســاند و می فرماید »وَکانَ حَقًّ
عَلیَنا نصَرُ المُؤمِنینَ « )ســوره مبارکه الروم 
آیه ۴۷ ( بدون شک آنها پیروزند مگر اینکه 
شهید شوند و در ظاهر پیروزی را نبینند اما 
شاهدیم بعدها جامعه اســلامی مسیر این 
پیروزی را طــی می کنــد و در دوران دفاع 

مقدس نمونه آن را دیده ایم.
وی با اشاره به ســختی های دوران جنگ، 
یادآور شــد: امام راحــل)ره( فرمودند راه 
قدس از کربلا می گذرد امــا در پایان جنگ 
نبود که مســیر کربلا باز شــد بلکه با فاصله 
زمانی شــاهد اتفاقات عظیمی بودیم که باز 
شدن مسیر کربلا نیز از جمله آنها بود لذا در 
نهایت خداوند بی شــک به وعده خود عمل 

خواهد کرد.
قالیباف با اشــاره به تحولات مهم فلسطین 
در هفته های اخیر و عملیــات پیروزمندانه 
طوفان الاقصی، گفت: ایــن اتفاق نمونه ای 

از باور به ســنت های الهی و اعتماد و اعتقاد 
به فرهنگ جهاد و شــهادت اســت. مسأله 
فلسطین در ســال ۱۳۵۷ و پس از پیروزی 
انقلاب اســلامی که مصادف با سال ۱۹۷۸ 
میلادی بــود بــه موضوع نخســت جهان 
اسلام تبدیل شــد. نطفه شکل گیری رژیم 
منحوس صهیونیســتی در پایــان جنگ 
جهانی دوم و با حمایت انگلیس و آمریکا در 

شورای امنیت گذاشته شد.
رئیس مجلس با اشــاره به رونــد تحولات 
فلســطین از ابتدای تأســیس رژیم جعلی 
صهیونیســتی، یــادآور شــد: از همان روز 
تا ســی ســال بعد که انقلاب اســلامی به 
پیروزی رســید یعنی در دهه های ۵۰، ۶۰ 
و ۷۰ میلادی هرچه زمان گذشــت جریان 
فلسطین سیر نزولی داشــت و کشورهای 
اسلامی و عربی یکی پس از دیگری در مقابل 
رژیم صهیونیســتی تســلیم می شدند که 
نمونه آن پیمان کمپ دیوید و پیمان اســلو 
بود و تا همین اواخر نیز برخی کشــورهای 
اسلامی به ســمت عادی ســازی روابط به 

سمت این رژیم رفتند.
وی افزود: امــا با پیروزی انقلاب اســلامی 
مجدداً روح تازه ای به کالبد فلسطین و ملت 
آن دمیده شد که برخاسته از فرهنگ جهاد 
و شــهادت اســت. امام)ره( با اعلام آخرین 
جمعه ماه مبــارک رمضان به عنــوان روز 
قدس و مبارزه با رژیم صهیونیستی حرکتی 
را آغاز کرد و فلسطین تبدیل به موضوع اول 

جهان اسلام شد.
قالیباف در این بخش از سخنان خود با بیان 
اینکه رژیم صهیونیستی هرکجا وارد جنگ 
با جبهه مقاومت شــد، آنها تسلیم نشدند، 
بیان کــرد: انقلاب اســلامی و دفاع مقدس 
باعــث تثبیــت و افزایش قدرت هــر روزه 
جوانان غزه شــد که در یک زنــدان واقعی 
در اراضی بــا عرض کمتــر از ۱۲ کیلومتر و 
بــه طــول ۴۰ کیلومتر زندگــی می کنند. 
نوار غزه با مســاحت کمتر از ۳۴۰ میلیون 
متر مکعب جمعیتی بالغ بــر ۲ میلیون نفر 
را در خود جای داده اســت که از یک طرف 
به آب می رســد و از ســه طرف در محاصره 
اســرائیلی ها قرار دارد.رئیس مجلس ادامه 
داد: امروز در موضوع فلســطین آنها که به 
فرهنگ اهل بیت)ع( اعتقــاد دارند در این 
مســیر گام برداشته و مســأله فلسطین را 
به موضوع نخســت جهان اســلام تبدیل 
کرده اند و این روح به کالبد مردم فلسطین 

دمیده شد و با مظلومیت ایستادگی کردند.
وی در ادامــه یــادآور شــد: زمانــی رژیم 
و  می کــرد  رجزخوانــی  صهیونیســتی 
دولت هایــی بودند که تســلیم ایــن رژیم 
می شــدند اما در ایــن یک هفتــه جوانان 
فلسطینی نشان داده و ثابت کردند اسرائیل 
یک دروغ بــزرگ اســت و به خائنــان به 

فلسطین نشان دادند که این دروغ هرگز به 
حقیقت پیوند نخواهد خورد.

قالیباف همچنین با بیان اینکه اسرائیلی ها 
همواره از گنبــد آهنین خــود می گفتند، 
ارتش آموزش دیده و پرقدرتشــان را به دنیا 
نمایش داده و از خود بــه عنوان قدرت برتر 
و منســجم یاد می کردند، اظهار داشت: اما 
حرکت اخیر جوانان فلسطینی در غزه نشان 
داد که اینها یک ارتش کاریکاتوری هستند 
و خجالــت همین بــس که همــه از مقابل 
رزمندگان اسلام و فلســطینی فرار کرده و 

حاضر به جنگیدن نشدند.
رئیس قوه مقننــه در ادامه با بیــان اینکه 
دیدیــم جوانــان فلســطینی چگونــه در 
اوج غافلگیــری صهیونیســت ها، چنیــن 
عملیاتی انجام داده و ســربازان ارتش رژیم 
صهیونیستی را به اسارت گرفتند، گفت: آیا 
خجالت از این بالاتر است که در شبکه های 
اجتماعــی دیدید صهیونیســت ها از ترس 
هواپیمای مدرن خــود را بــا تریلی از یک 
پایگاه هوایی بردند و نشــان دادند ارتشــی 

پوشالی هستند.
وی با اشــاره به فرمایشات اخیر رهبر معظم 
انقلاب که ایــن عملیات را ترمیــم ناپذیر 
و برای صهیونیســیت ها غیــر قابل جبران 
خواندند، گفت: این موضوع مهم اســت چرا 
که آنها حدود ۷۰ســال امنیت متوهمی که 
همه آن را پذیرفته بودنــد را تبلیغ کرده و با 
این هیمنه زندگی می کردند ولی رزمندگان 
فلســطینی با اعتقــاد به فرهنــگ جهاد و 
شهادت که آن را مدیون شــهدای انقلاب، 
دفاع مقــدس، مدافع حــرم و مدیون همه 
بزرگانی که عرصــه و مرزهای دین و عقیده 
را حفظ کردند و مکتب ارزشــمند قرآنی را 
در جامعه دمیدند، توانســتند این هیمنه را 

در هم بشکنند.
قالیبــاف ادامه داد: این فرهنگ نشــان داد 
که آنهــا تبدیل به یــک موجود بــا ناامنی 
پایدار تبدیل شــده اند در حالــی که همه 
حرف و نمایش آنها امنیت، ارتش و ســلاح 
اتمی شــان بود اما امروز شــاهدید که جز 
بمبــاران نمی توانند کاری انجــام دهند و 
این نیز یــک جنایت بــزرگ در قبال زنان، 

کودکان و غیرنظامیان است.
رئیس قوه مقننــه ادامــه داد: ارتش رژیم 
صهیونیستی پوشالی اســت و برای همین 
است که روی زمین نمی جنگند؛ امروز همه 
می دانیم که رژیم منحوس صهیونیستی در 
یک پایگاه اجاره ای زندگی می کند که آنجا 

را نیز باید ترک کند و برود.
وی با بیان اینکه رژیم صهیونیستی طی دو 
ســال قبل ۵ دولت عوض کرده که حاکی از 
بی ثباتی سیاسی و اختلافات میان اعضای 
این رژیم است، عنوان کرد: امروز با فرهنگ 
جهاد و شهادت که فلسطینیان آن را به تمام 

معنا و با قدرت به نمایش گذاشــتند نشان 
دادند که امنیت اســرائیلی ها نیز پوشــالی 
بوده و یهودیــان مهاجــر می دانند امنیت 
ندارند و موج مهاجرت و بی اعتمادی و آغاز 
فروپاشی اجتماعی، سیاســی، اقتصادی و 
نظامی در رژیم اشغالگر و کودک کش آغاز 

شده است.
قالیباف اضافــه کرد: امروز اســرائیلی ها با 
کدام ســرمایه گذار برای توسعه اقتصادی 
خود صحبــت کننــد و چگونــه از امنیت 
بگویند که همــه طرح ها به مــدد فرهنگ 
جهاد و شــهادت برای این رژیم از بین رفت. 
یکی از طرح هــای رژیم صهیونیســتی در 
حوزه سیاســت خارجی این بود که بتواند 
علاوه بر توســعه روابط با کشــورهای دنیا، 
روابط سیاسی خود با کشــورهای عربی را 
نیز عادی کند که در بخشــی موفق شــدند 
اما امروز می بینید که چگونه امت اســلامی 
در کشــورهای عربی و اســلامی علیه رژیم 
صهیونیستی به میدان آمده اند و آیا دولتی 
وجــود دارد کــه بتواند مقابــل ملت خود 
بایســتد؟ این شکســت در عرصه سیاست 
خارجی رژیم صهیونیستی است که پیروزی 
بزرگــی اســت.رئیس مجلس با اشــاره به  
جبران ناپذیر بودن شکست صهیونیست ها 
طبق گفته رهبــری، بیان کــرد: این رژیم 
جعلی، امنیــت، اعتماد، سیاســت خود را 
از دســت داد و مصداق » کَم مِن فئَِةٍ قَلیلةٍَ 
ِ« )ســوره مبارکه  غَلبََت فئَِةً کَثیرَةً بإِذِنِ اللهَّ
البقرة آیه ۲۴۹( برای فلســطینیان شــد و 
تعدادی جوان چنین افتخــار و پیروزی را 

رقم زدند که مصداق نصرت الهی است.
وی ادامــه داد: رزمنــدگان و مجاهــدان 
فلســطینی همه به این نکته باور داشتند و 
مظلوم و تنها بودند اما این عملیات نشــان 
داد که پیــروزی در یک قدمــی آنها بوده و 
ایمانشان قوی تر شــد و به هر میزان دشمن 
صهیونیستی فروپاشی شد، اراده مجاهدان 
فلسطینی و امت فلسطین نیز قوی تر شد لذا 
این موضوع دیگر برای رژیم صهیونیســتی 
ترمیم ناپذیر شــده و بی اعتمادی به آنها در 

همه دنیا به نمایش گذاشته شد.
قالیباف با بیان اینکه امروز بیش از هر زمان 
دیگر مجاهدان فلســطینی قوی تر و البته 
مظلوم تر هســتند اما با اقتدار، بــا عزت و با 
شرف نیز هســتند، عنوان کرد: باید بدانیم 
ســرمایه اصلی مقاومت، فرهنــگ جهاد و 
شــهادت اســت که آن را مدیون شهدای 
انقلاب اســلامی، امــت اســلامی، مدافع 
حرم، شهدای فلســطین، لبنان و همه دنیا 
هستیم.رئیس مجلس در ادامه با بیان اینکه 
امشــب توفیق گرامیداشــت یاد و خاطره 
شــهدا را داریم و باید بدانیم مقاومت است 
که به ما عزت، شــرف و پیشــرفت می دهد 
که برخاسته از مکتب شهادت است، گفت: 

اینجاســت که باید فرهنگ جهاد و شهادت 
را ســر دســت گرفت و لحظــه ای از آن در 
اقتصاد، سیاســت، فرهنگ، جامعه، محیط 
زیســت، تربیت فرزند، علم، دانش و در هر 
محیطی غفلت نکرد که این است که شرف، 

عزت و پیشرفت ما را تضمین می کند.
وی در ادامــه با بیــان اینکه امــام)ره( در 
عملیات الی بیت المقدس که منجر به فتح 
خرمشــهر شــد فرمودند خدا خرمشهر را 
آزاد کرد، اظهار داشت: ســوم خرداد و فتح 
خرمشهر آغاز فرهنگ مقاومت و ایستادگی 
بود که نقطه عطــف دوران دفاع مقدس بود 
و عینیت پیدا کرد و همه آن را لمس کردیم 
که در مدت ۱۸ ماه چگونه بر دشــمن غلبه 
پیدا کردیم و این فتح نشان داد که این تنها 
یک عملیات نظامی در یک جغرافیای خاص 
نبود و خرمشــهر و غزه صرفــاً یک منطقه 
جغرافیایی نیستند بلکه یک منطق جهانی 
از یک فرهنگ قرآنی و اهل بیت)ع( اســت 
که هــر جغرافیایی مبتنی بــر این فرهنگ 

حرکت کند موفق و پیروز است.
قالیباف در ادامــه تصریح کــرد: امروز در 
سخت ترین عرصه ها دیدیم ملت فلسطین 
در ســرزمین غزه در زندانی کــه در ۳۴۰ 
کیلومتر مربع محاصره هســتند و در مقابل 
رژیم صهیونیســتی که تا بن دندان مسلح 
بــوده و بیش از صــد بمب هســته ای دارد 
ایســتاده و توانســته نیروهایی از آنها را به 
اســارت بگیرد تا جایی که آنهــا هواپیمای 
خود را بر تریلی گذاشــته و فرار کردند و این 

نتیجه فرهنگ جهاد و شهادت است.
وی در ادامه بیان داشــت: بــه خودم و همه 
مســئولان در هر رده ای در کشــور گوشزد 
می کنــم نبایــد تردید کنیم کــه فرهنگ 
جهاد و شــهادت و حضور مردم ما در عرصه 
اقتصادی اســت کــه می تواند مشــکلات 
اقتصــادی را حل کنــد و در پیشــرفت ما 
تردیــدی نخواهد بــود زمانی کــه با این 
بــاور حرکت کنیــم. پیــروزی و موفقیت 
انقلاب اســلامی در هر عرصه این است که 
ما به ســنت های الهی باور داشته و مردم را 
فراموش نکنیم. اگر مــردم در هر عرصه ای 
باشــند اتفاقاتی مثل عملیات آزادســازی 
خرمشــهر و عملیات طوفان الاقصی نتیجه 

آن خواهد بود.
رئیس مجلس شورای اســلامی در پایان با 
بیان اینکه امروز در فلســطین مردمی که 
در آن شرایط سخت در میدان بودند پیروز 
شدند، خاطرنشــان کرد: اقتصاد نیز مردم 
و ایمان به ســنت های الهــی را  خواهد که 
اگر در این مســیر گام برداریم می توانیم در 
حوزه پیشــرفت نیز موفق باشیم و امروز در 
این عرصه نیازمند تجدید نظر در این حوزه 
هســتیم تا بتوانیم پیش برویم. امروز عزت 
و برکت مســلمین مدیون خــون پربرکت 
شهدای عزیز شماست و امیدواریم خداوند 
توفیق دهد تا مدیون شــهدا و امام شهدا در 

دنیا و آخرت نباشیم.
قالیباف در این یادواره از پدر شــهید امنیت 
آرمان علــی وردی، مادر شــهید والامقام 
طالبی، جانباز ســرافراز علی اکبر قاسمی، 
آزاده ســرافراز محمدرضا حیدری، ایثارگر 
هنرمند محســن ابراهیم، جهادگر انقلابی 
خان بابــا خانــی و خواهر بســیجی خانم 
کریمی بــه نیابت از خانواده ۱۵۰ شــهید، 
جانباز و آزاده تجلیل بــه عمل آورد و از آنها 

برای صبر و شکیبایی شان تشکر کرد.
براســاس گزارش خانه ملــت، رئیس قوه 
مقننه برای تجلیل از مادر شهیدان ابراهیم، 
اسماعیل و اســحاق اســکندری و خواهر 
شــهید فریدون خدابنده، همســر شهید 
حاج ابراهیــم ابراهیم و همســر و فرزندان 
شــهید انصاری شــخصاً محضر این بانوان 
بزرگوار رســید و از آنها برای سال ها صبر و 

استقامتشان قدردانی کرد.
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مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی اعلام کرد
پرداخت مطالبات گندمکاران تا پایان مهر ماه

مجری طرح گندم وزارت جهادکشــاورزی گفت: بخشــی از مطالبات 
گندمکاران پرداخت و مابقی نیز تا پایان مهرماه پرداخت خواهد شد.

ســهراب ســهرابی با بیان اینکه در سال زراعی گذشــته میزان خرید 
تضمینی گندم از  ۱۰ میلیون و ۳۴۴ هزار تن گذشــت، اظهار کرد: در 

حال حاضر نیز روزهای آخر خرید تضمینی گندم را طی می کنیم.
وی ادامه داد: در روز شــنبه )۱۵ مهر(   حدود ۵ هــزار میلیارد تومان از 
طلب کشــاورزان واریز و روزهای گذشــته نیز ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان از مابقی مطالبات پرداخت شد.
مجری طرح گندم وزارت جهادکشــاورزی که در یک برنامه تلویزیونی 
صحبت می کرد، افزود: تا پایان مهرماه نیز واریزی ها ادامه پیدا خواهد 

کرد.
وی تصریح کرد:خرید تضمینی گندم نسبت به سال گذشته بیش از ۴۴ 

درصد و نسبت به دو سال قبل ۱۲۸ درصد رشد داشته است.
ســهرابی همچنین در پایان گفت: میزان بذور تدارک دیده شده بیش 
از ۴۴۰ هزار تن اســت. تا به امروز هم بیش از ۱۵۰ هزار تن توزیع شده و 

عملیات بوجاری، فرآوری و ضدعفونی بذور همچنان ادامه دارد.

سازمان حمایت:
و ۲ ساله شد  گارانتی خودر

سازمان حمایت در نامه ای به خودروســازان اعلام کرد که محدودیت 
های گارانتی خودرو ابطال شده و از این تاریخ، گارانتی خودرو فقط دو 

ساله است.
حســین فرهیدزاده رئیس ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان در نامه ای به شــرکت ایران خودرو سایپا پارس خودرو 
/ بهمن / موتور کرمان موتور خودرو سازان راین مدیران خودرو صنایع 
خودروســازی ایلیا پارس موتور صنعت خــودروی آذربایجان / صنایع 
اتومبیل ســازی فردا ســیف خودرو ریگان خودرو خودروســازی بم، 
کارمانیا و نورا موتــور پارس موضوع اصلاح شــرایط گارانتی خودرو را 

ابلاغ کرد.
در این نامه آمده اســت: در راســتای اجرای رأی شــماره ۶۰۴۲۷۲ 
مــورخ ۱۴۰۲/۳/۹ هیأت عمومــی دیــوان عدالــت اداری مبنی بر 
لزوم ارائه گارانتی به کلیــه خودروها، ضمن تاکید بر لغو نامه شــماره 
۶۴۲۶۳/۹۹/۳۷۰ مــورخ ۱۳۹۹/۱۱/۶ این ســازمان کــه طی نامه 
شــماره ۳۸۳۲۳/۴۰۱/۳۷۰ مورخ ۱۴۰۱/۹/۲۲ به آن شــرکت اعلام 
گردیده اســت، به اطلاع می رساند نامه های شــماره ۱۰۵۷۵۷ مورخ  
۱۴۰۲/۱/۲۹و شــماره ۱۸۸۲۰۸ مورخ ۱۴۰۲/۲/۱۴ این سازمان نیز 

کان لم یکن تلقی می گردد.

ضروری اســت مفاد تبصره یک ماده ۲ قانون حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان خودرو )بــا اصلاحات بند ب ماده ۳۴ قانــون هوای پاک( که 
تصریح داشــته اســت »دوره تضمیــن نمی تواند کمتر از دو ســال از 
زمان تحویل خودرو بــه مصرف کننده یا کارکــردی برابر با چهل هزار 
کیلومتر )هر کدام زودتر به پایان برسد( باشــد. مبنای ارائه گارانتی به 
کلیه خودروها قرار گیرد. بدیهی اســت هر گونه دریافت وجه در قبال 
فعال ســازی مجدد گارانتی غیرقانونی بوده و در صــورت عدم رعایت 
مراتب فوق الذکــر، وفق قوانین و مقررات موضوعــه اقدام لازم معمول 

می گردد.«

 اولتیماتوم سازمان حمایت 
وشان لاستیک به گران فر

معاون وزیر صمت، طی بخشــنامه ای به مدیران کل صمت استانها بر 
رصد مســتمر بازار و برخورد قاطع با هرگونه تخلف در زنجیره تامین و 

توزیع لاستیک تاکید کرد.
 بر اســاس اعلام ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
حسین فرهید زاده معاون وزیر صمت، طی بخشنامه ای به مدیران کل 
صمت استان ها بر رصد مستمر بازار و برخورد قاطع با هرگونه تخلف در 
زنجیره تأمین و توزیع لاســتیک تاکید کرد و گفت: با توجه به دریافت 
گزارش هایی مبنی بر تداوم کمبود و گرانی تایر در اســتان ها و با عنایت 
به قرار گرفتن انواع لاستیک خودرو در فهرســت اقلام نظارتی اولویت 
دار و تأثیر آن بر خدمات حمل و نقل بخشــنامه طرح نظارتی تشــدید 

بازرسی و نظارت بازار تایر سواری ابلاغ شد.
وی در ادامه به تشریح برخی از مفاد این بخشنامه پرداخت و اظهار کرد: 
بر اساس این بخشنامه، تداوم استقرار بازرس در واحدهای تولیدی تایر 
در استان های مربوطه برای بررســی وضعیت تولید، توزیع و موجودی 
روزانه انــواع تایر و مواد اولیــه و روند ورود و خــروج تایرهای تولیدی، 
رصد دقیق میزان تولید و توزیع شــرکت های تولیدی توسط بازرسان 
مقیم و تطبیق آن با میزان اظهار تولید و فروش ثبت شده شرکت ها در 
سامانه جامع تجارت در دستور کار ادارات کل صنعت، معدن و تجارت 

استان های سراسر کشور قرار گرفته است.
وی افزود: در این بخشنامه، بررســی میزان ورود و کنترل روند خروج 
مستمر اقلام از انبارها بر اساس برگه های خروجی کالا و اقدام قانونی در 
صورت مشاهده احتکار و عدم عرضه مطابق با مواد ۴ و ۷ قانون تعزیرات 
حکومتی و ماده ۶۰ قانون نظام صنفی، شناســایی انبارهای غیررسمی 
و الزام به توزیع در شبکه تعیین شــده و انجام گشت های ویژه بازرسی 
مشترک ادواری از مراکز عمده نگهداری در ســطح استان مورد تاکید 

قرار گرفته است.
رئیس ســازمان حمایت بر اســتفاده حداکثری از ظرفیت اتحادیه ها و 
اتاق اصناف جهت نظارت بر توزیع تایر، کنترل و نظارت جدی بر قیمت 
رسمی فروش لاستیک های عرضه شده توســط نمایندگی ها و عوامل 
فروش تاکید و اعــلام کرد: کنترل رعایت صدور فاکتور معتبر توســط 
عاملین توزیع، کنترل رعایت درج واضح و در معرض دید قیمت مصرف 
کننده در محل های توزیع و اطلاع رسانی مقتضی به واحدهای توزیعی 
از جمله قیمت، ارائه خدمات پس از فروش، صــدور فاکتور، نصب نرخ 
کالا و … در خصــوص رعایت حقوق مصرف کننــدگان از دیگر موارد 

اشاره در این بخشنامه است.
وی اضافه کــرد: ضمناً بنابــر این بخشــنامه در اولویت قــرار گرفتن 
رسیدگی به گزارش ها و شکایت های مردمی دریافتی، انجام گشت های 
مشــترک بازرســی از عاملین و عرضه کنندگان تایر در بازار، تشکیل 
فوری پرونده های تخلف و ارســال به اداره کل تعزیرات حکومتی جهت 

رسیدگی و پیگیری تا حصول نتیجه تاکید شده است.
فرهید زاده تصریح کرد: وفق مواد ذکر شده در این بخشنامه، آن دسته 
از لاستیک فروشــانی که عامل توزیع واحد تولیدی نیستند موظف به 
فروش برابر قیمت مصوب می باشــند، در غیر ایــن صورت فاکتورهای 
خرید آنها بررســی و در صورت نداشــتن فاکتور خرید و احراز تخلف 

گران فروشی وفق موازین قانونی با آن برخورد می شود.

بازار

 وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفت: رتبــه ایران در 
متوسط سرمایه انسانی بیش از میانگین جهانی است 
و امتیاز زنان و دختران در این شــاخص بیش از مردان 
است همچنین در حمایت از شرکت های دانش بنیان 
و کاهش بیــکاری فارغ التحصیلان نیز شــاهد بهبود 

شاخص ها بوده ایم.
 »سید احسان خاندوزی« در حاشیه اجلاس سالانه و 
مجمع عمومی بانک جهانی که امســال با حضور ۱۴۷ 
کشور در مراکش برگزار شد، در کمیته سرمایه انسانی 
بانک جهانی شــرکت کرد و اظهار داشــت: متوســط 
شاخص سرمایه انسانی در دنیا عدد ۰.۵۶ است و رتبه 
ایران بالاتر از این میانگین و ۰.۵۹ اســت؛ البته در این 

شاخص، امتیاز زنان و دختران بالاتر از مردان است.
وی با ارائه دستاوردهای ایران در کمیته بانک جهانی، 
افزود: از نظر شاخص سرمایه انســانی، از کشورهایی 
هســتیم که در منطقــه خاورمیانه و شــمال آفریقا 
وضعیت قابل توجهــی داریم و دســتاوردها در حوزه 

سرمایه انسانی آماده ارائه به کشورهای مختلف است.

وزیر اقتصاد گفت: از نکات ارائه شــده توجه 
به موضوع آموزش، هم زمان با حمایت هایی 
که نهادهای حمایتی انجام می دهند، بود که 
موجب می شــود افراد با مهارت به بازار کار 

دسترسی بیشتری داشته باشند.
خاندوزی بیان کــرد: اصلاحاتی که در ذیل 
تبصــره ۱۸ قانون بودجه لحاظ شــد؛ یعنی 

پرداخت تســهیلات اشــتغال زایی به افزایش کمی و 
کیفی مهارت ها و سرمایه انسانی منتج شده است.

وی با اشــاره بــه افزایــش توجــه به بخــش دانش 
بنیان نیز یــادآور شــد: در همین حال نــرخ بیکاری 
فارغ التحصیلان دانشگاهی در یک سال گذشته از عدد 
بیش از ۱۳ درصد به حدود ۱۲ درصد کاهش داشــته، 
که البته هنوز در مساله بیکاری با آنچه در تراز نخبگان 
کشور ما اســت فاصله داریم؛ اما دســتاوردهای اشاره 
شــده به بهبود رتبه ایران در حمایت از دانش بنیان ها 
و ایجاد اشــتغال برای فارغ التحصیلان دانشگاهی که 
از محورهای مورد بحث در این کمیته بود، کمک کرده 

است و امیدواریم با جمع بندی های صورت 
گرفته برای سال های آینده میانگین بهتری 
را نسبت کشــورهای منطقه داشته باشیم.

تسریع و تسهیل

تجارت تهاتری ایران و پاکستان در 
دیدار وزرای اقتصادی دو کشور

وزیر اقتصــاد کشــورمان همچنین در حاشــیه این 
اجلاس و در دیدار با وزیر دارایی پاکســتان با تاکید بر 
لزوم ساماندهی ســریع تجارت تهاتری بین دو کشور، 
فرصت های ســرمایه گذاری مشــترک برای ارائه به 

طرف های ثالث را مورد بررسی قرار دادند.
چشــم انداز و برنامه های مربوط به روابط دو کشور در 
حوزه های اقتصادی در این دیدار دو جانبه مورد بحث 
و بررســی قرار گرفت.وزیر اقتصاد کشــورمان با توجه 
به اهمیت موضوع تســهیل روابط تجــاری دوجانبه 
بر ضرورت ساماندهی ســریع تجارت تهاتری بین دو 
کشــور تاکید و اظهار کرد: گمرک جمهوری اسلامی 

ایران آمادگی دارد با توجه به ظرفیت های قانونی خود 
در این مسیر همکاری لازم را داشته باشد.

وی ادامه داد: همچنین دو طــرف زمینه های تعریف 
فرصت های ســرمایه گذاری مشــترک برای ارائه به 
طرف های ثالث را مورد بررسی قرار داده و توافق کردند 
تا به صورت مشترک مصوبات و توافقات سومین کمیته 
سرمایه گذاری مشترک دو کشور را به ویژه از بعد فنی با 
همراهی سفارت جمهوری اسلامی ایران در اسلام آباد 

و وزارت امور خارجه دو کشور به اجرا درآورند.
خاندوزی با تشــریح ظرفیت های شــرکت مشترک 
ســرمایه گذاری دو کشــور )پاییز( بر اســتفاده از این 
ظرفیت در جهت توسعه روابط دوجانبه تاکید کرد که 
مورد استقبال طرف پاکســتانی قرار گرفت. جمهوری 
اســلامی ایران و پاکســتان در بانک جهانی و صندوق 
بین المللی پول در یک گروه کشــوری قرار دارند. خانم 
شمشــاد اختر نیز این دیدار همراه بــا نماینده قبلی و 
فعلی پاکســتان در بانک جهانی حاضر شد و نماینده 

جدید پاکستان به طرف ایرانی معرفی شد.

 رییس ســازمان ملی اســتاندارد گفت: نــرخ کیفیت 
صنعت خودروسازی زیر نرمال اســت و خودروسازان 

حتی نتوانسته اند حداقل رضایت مردم را تامین کنند.
مهدی اســلام پناه در حاشــیه همایــش روز جهانی 
اســتاندارد در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: طبق 
تحلیل انجــام شــده و گزارش منتشــره دانشــگاه 
امیرکبیر، نرخ کیفیــت در بعضی از کالاهــا از جمله 
دخانیت و صنعت خودروســازی زیر ۵۰ درصد است و 
خودروسازان نتوانسته اند رضایت مردم را کسب کنند.

وی افزود: پنج خــودروی بی کیفیــت و پرعیب را در 

دولت ســیزدهم از مدار تولید خارج کردیم 
و اکنون در حال استانداردســازی یک هزار 
قطعه خودرو هســتیم تا به صــورت فنی و 

کارشناسی تاییدیه دریافت کنند.
رییس ســازمان ملی اســتاندارد بــا بیان 
اینکه وزارتخانه ها و بنــگاه های تولیدی در 
استانداردسازی مسوولیت دارند، ادامه داد: 

شــاخص ها و نرخ کیفیت ســازی ۵۶ مولفه و شاخه 
دارد که نوع رضایت و رفتار بــازار همخوانی دارد، این 
گزارش برخط تهیه شده و گزارش آن بر روی سازمان 

استاندارد بارگزاری شده است.
وی با اشــاره به اینکه در صنایعــی از جمله 
شوینده، مواد غذایی، مبلمان و لوازم خانگی 
رتبه کیفیت بالای ۷۰ درصد را داریم، گفت: 
این شــاخص نرمال خوبی در سطح جهانی و 

نشانگر رضایت مردم است.
اســلام پناه تاکید کرد: مطالبــه مردم برای 
ما حجت است و با تلاش شــبانه روزی به وظایف خود 

عمل می کنیم.
رییس ســازمان ملی اســتاندارد با بیــان اینکه این 

ســازمان یک دستگاه ریشــه دار اســت، گفت: نشان 
اســتاندارد، اعتبار ایرانی، نشــانگر امید بــه آینده و 

مرجعیت صیانت از ایمنی و کیفیت است.
وی خاطرنشان کرد: دســتگاه های نظارتی در سلامت 
و آرامش خدمات را ارائه می کننــد، اما در صورتی که 
کوچکترین اتفاق یا تعارض منافع ایجاد شــود صدای 

مافیای قدرت و ثروت بلند می شود.
اسلام پناه تصریح کرد: کار اســتاندارد دشوار است، از 
مردم می خواهیــم از ما حمایت کنند تــا با صلابت از 

حقوق مصرف کنندگان صیانت کنیم.

وزیر

استاندارد

خریدار  معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت ضمن اشاره به نقش سامانه یکپارچه 
فروش خودروها به  عنوان ابــزار نظارتی بر 
بازار، تاکید کرد که هر چه فضای بازار بازتر 
شــود و عرضه بیشــتر از تقاضا باشد مردم 
می تواننــد حضــور پررنگ تری داشــته و 

خودشان ورود کنند.
منوچهــر منطقــی در رابطــه بــا آخرین 
تصمیم گیری ها پیرامــون عرضه خودرو از 
طریق ســامانه تخصیــص یکپارچه، اظهار 
کرد: ســامانه یکپارچه تخصیص خودروها، 
سامانه ای نظارتی برای کنترل بازار، کنترل 
مصرف ســوخت و رضایت مشتریان است و 
با این هدف که عرضــه و تقاضا تحت نظارت 
وزارت صمت، ســازمان حمایت و شورای 

رقابت باشد، راه اندازی شد.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت ادامه 
داد: همچنیــن با توجه بــه نارضایتی های 
بســیاری که از شــرایط قرعه کشــی برای 
تخصیص خودروها وجود داشــت، فرآیند 
نوبت دهی جایگزین شــد. نکته مهم تر نیز 
اینکه هر چه عرضه بر تقاضا فزونی پیدا کند 
و فضای بازار به سمت باز شدن حرکت کند، 
مردم بیشتر می توانند خودشان ورود کنند.

مصرف بالای بنزین نگران کننده است
منطقــی در ادامه به موضــوع خودروهای 
برقــی پرداخــت و ضمن اینکــه وضعیت 
مصرف بالای بنزین در کشور نگران کننده 

است، گفت: از مهمترین دلایل جایگزینی 
خودروهــای  برقی، همین مصــرف بالای 
بنزین در کشور است؛ بدین ترتیب حرکت 
به ســمت خودروهای برقی موجب تعدیل 
مصرف بنزیــن طی پنج تا ۱۰ ســال آینده 

خواهد شد.
وی ضمن یادآوری اینکه متخصصان از ۱۰ 
ســال پیش، مطالعه پیرامون خودروهای 
برقی متناســب با ایــران را شــروع کرده 

و معاونــت علم وفنــاوری و شــرکت مپنا 
نیز تلاش هــای بســیاری در ایــن زمینه 
داشته اند، خاطر نشــان کرد: فعالیت های 
صنعتــی و تحقیقاتی خودروهــای برقی از 
حدود یک دهه قبل آغاز شــده و در بخش 
سیاســت گذاری و تصمیم گیری هــا نیــز 
حدود شش ســال پیش، دولت لایحه ای در 
این خصوص )برقی سازی خودروها( تدوین 
کــرد؛ اما در نهایــت، به علت عــدم اعتقاد 

برخی نهادهای حاکمیتــی به این موضوع، 
تصویب نشد.

 ضرورت حمایت دستگاه ها و نهادهای 
مختلف در برقی سازی خودرو

ایــن معــاون وزیر صمــت تصریــح کرد: 
بدین ترتیب به جرائت می تــوان گفت که 
در تصمیم گیری هــا بــرای ورود به حوزه 
خودروهای برقی تاخیر وجود داشته؛ اما در 

بخش تحقیقاتی و صنعتــی تأخیر و تعللی 
وجود نداشته است.

منطقــی ضمــن تاکید بــر اینکــه جمع 
بزرگی از دســتگاه ها و نهادها باید در حوزه 
خودروهای برقی به ایجاد زیرســاخت ها و 
پشــتیبانی پرداخته و حمایت های لازم را 
داشته باشــند، گفت: آئین نامه خودروهای 
برقی شامل وظایف دستگاه های مختلف و 
تعریف مشوق ها، بایستی در هیئت دولت به 
تصویب برسد؛ علاوه بر وزارت صمت، سایر 
وزارتخانه ها نیز بایســتی پای کار باشــند؛ 
وزارت نفت باید مشــوق هایی را ارائه کند، 
وزارت نیرو بایستی به تکمیل زیرساخت ها 
و وزارت علــوم نیز به تغییر مفاد درســی و 
مباحث جدید بپــردازد. همچنین معاونت 
علمی و فناوری هم بایســتی بحث تکمیل 
زنجیره تأمین خودروهای برقی و طراحی ها 
و فناوری های جدید و پشــتیبانی را دنبال 

کند.
یادآوری می شــود که به  تازگی معاون وزیر 
صمت از ورود خودروهــای برقی به صورت 
۱۰۰۰ دســتگاهی از آبان ماه ســال جاری 
به بعد و برقی ســازی ناوگان تاکسیرانی با 
همکاری شــهرداری ها خبــر داد و گفت: 
با همــکاری شــرکت های دانــش بنیان، 
شــرکت های خودروســازی و همــکاری 
مشــترک مجموعه هــای بیــن المللی تا 
افــق ۱۴۰۴ به ســمت طراحی و ســاخت 

خودروهای بومی خواهیم رفت.

وزیر اقتصاد اعلام کرد؛رتبه ایران در شاخص سرمایه انسانی بیش از متوسط جهان  

وسازی کشور زیر نرمال است رییس سازمان استاندارد: کیفیت خودر

وزیر صمت:

شورای رقابت برای قیمت گذاری مکانیزم درستی است
خریدار  وزیــر صمت با بیــان اینکه نظر 
شخصی من این است که باید به سمت بازار 
آزاد خــودرو حرکت کنیم، گفت: شــورای 
رقابت مکانیزم درســتی اســت ولی باید به 
ســمتی حرکت کنیــم که نیاز بــه قیمت 

گذاری دستوری نداشته باشیم.
 عبــاس علی آبــادی در مصاحبه بــا رادیو 
تهران در مورد اینکه گفته بودید باید قیمت 
گذاری خودرو بر عهده وزارت صمت باشد، 
اظهار کرد: این خبر جعلی است؛ من معتقد 
هستم قیمت گذرای باید توسط بازار انجام 
شــود و معتقد به قیمت گذاری دســتوری 

نیستم.
وی در پاسخ به این ســوال که بنابراین شما 
در رابطه با قیمت خودرو نه به قیمت گذاری 
دســتوری و نه بــه قیمت گذاری توســط 
شــورای رقابت معتقد نیســتید، افزود: در 
این باره باید از قانــون تبعیت کنیم، اما نظر 
شخصی من این است که باید به سمت بازار 
آزاد حرکت کنیم و بایــد انحصارها را از بین 
ببریم به نحــوی که قیمــت در رقابت بازار 

تعیین شود.
علی آبــادی در مــورد راهکار آزادســازی 
قیمت، تصریــح کرد: گاهی مــا در اقتصاد 
مجبور می شویم که قیمت گذاری کنیم آن 

هم زمانی که انحصار وجــود دارد یا ناترازی 
شــدید که قابل جبران نیست در آن صورت 
بورس کالا و یا مکانیزم های دیگر می توانند 
به ایجــاد شــرایط عادلانه در بــازار کمک 
کنند. ولی من معتقدم که رویکردها باید به 
سمتی باشد که این شــرایط را عادی کنیم؛ 
یعنی اقتصاد را به ســمت اقتصادی عادی 
حرکت دهیم و انحصــار را از بین ببریم در 
این صورت می توانیم قیمت گذاری نداشته 
باشــیم. ما در وزارت صمت تلاش می کنیم 

به این سمت حرکت کنیم.
وی افزود: اتفاقاً شــورای رقابــت مکانیزم 
درستی اســت، ولی باید به سمتی حرکت 
کنیم که اساســاً نیــاز به قیمــت گذاری 

دستوری نداشته باشیم.

3۶ شرکت داوطلب تأسیس 
خودروسازی هستند

وزیر صمت در مورد تولید خــودرو، اظهار 
کرد: بــازار تولیــد خودرو بزرگ نیســت؛ 
بازاری در حدود ۲ میلیون خودرو در ســال 
است. در حال حاضر ۳۶ شــرکت مونتاژی 
و واردکننــده بــرای ایجاد شــرکت های 
خودروســازی داوطلــب شــده اند. قطعاً 
فعالیت ۳۶ خودروســاز در این مقیاس بازار 

زیاد اســت بنابراین دلایلــی موجب ایجاد 
انگیزه برای تأســیس شرکت خودروسازی 

در کشور شده است.
علی آبادی گفت: تلاش می کنیم با تجمیع 
ظرفیت های فنی، مهندســی و سرمایه ای 
بین شــرکت های موجــود پتانســیلی به 
وجود آوریم که قابل رقابت با دنیا شــود تا 
خودروهایی با مقیاس جهانی و رقابت پذیر 

با دنیا تولید کنیم.
وی بــه خودروهای برقــی اشــاره کرد و 
افزود: خودروهــای برقی خودروهای آینده 
هستند، البته در بســیاری از کشورها مثل 
نــروژ بیــش از ۸۰ درصــد خودروها برقی 
هســتند. باید به این ســمت حرکت کنیم. 

برقی ســازی خودروها از تاکسی شروع شد 
و امیدواریــم بتوانیم تا پایان ســال جاری 
تاکسی های شــهر تهران و برخی شهرهای 
دیگر را برقی کنیم. تاکنون ۱۰۰ دســتگاه 
شارژ برقی خودرو در برخی از شهرها نصب 

شده است.

مردم نباید از دسترسی به خودروهای 
خارجی محروم شوند

علی آبادی با بیان اینکــه خودروی برقی در 
حل معضلات زیســت محیطــی و مصرف 
سوخت مفید واقع می شــود، تصریح کرد: 
ناچاریم برای توســعه فناوری و اشتغالزایی 
در کشور به سمت گســترش تولید داخلی 
حرکت کنیم. از ســویی دیگر تولید داخلی 
خودرو، ارزبری بسیار کمتری در مقایسه با 
خودروهای وارداتی دارد اما با توجه به اینکه 
هنوز خــودرو برقی به صــورت انبوه تولید 
نمی شود به همین دلیل در یک بازه زمانی از 
تاکسی های برقی وارداتی استفاده می کنیم 

تا تولید داخل گسترش پیدا کند.
وزیر صمــت تاکید کــرد: مــردم نباید از 
دسترســی به خودروهای خارجی محروم 
شوند؛ معتقدم در بازار باید همه نوع خودرو 
وجود داشته باشد البته دولت حامی تولید 

داخل اســت اما این به معنای این نیست که 
خودروهای خارجی در خیابــان نخواهند 

بود.
وی افزود: هم اکنــون واردات خودروهای 
خارجی آغاز شــده و نهایی سازی آئین نامه 
واردات خودروهای دســت دوم به مراحل 
آخر رسیده و در دســتور کار خواهد گرفت. 
مردم خود را برای تحــول در حوزه حمل و 
نقل آماده کنند. ما دنبــال تحول جدی در 

این بخش هستیم.

 باید خودروها را به سمت استاندارد
 و کیفیت بین المللی ببریم

علی آبــادی در مــورد حــوادث رانندگی، 
تصریح کرد: یکی از عوامل بزرگ در حوادث 
رانندگی بحث فرهنگ رانندگی است، البته 
این به این معنا نیســت که کیفیت خودرو 
و جاده ها در وقــوع این حــوادث بی تأثیر 
اســت. باید خودروها را به سمت استاندارد 
و کیفیــت بین المللی ببریــم؛ البته اکنون 
فاصله چندانی با استانداردهای بین المللی 
نداریــم. به جــای اینکه بــه لوکس کردن 
خودرو توجه کنیم بایــد برای تأمین ایمنی 
خودرو به سمت استاندارد سازی خودروها 

در پلتفرم ها و زیرساخت ها حرکت کنیم.
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وخانه ها به توزیع شیرخشک  واکنش دار
 با کد ملی نوزاد

رئیس انجمن داروسازان ایران، در واکنش به تصمیم سازمان غذا و دارو 
برای توزیع شیرخشک با کد ملی نوزاد در داروخانه ها، نامه ای نوشت.

بر اســاس تصمیــم ســازمان غــذا و دارو، از ۲۰ مهــر ۱۴۰۲، توزیع 
شیرخشک در داروخانه ها فقط با کارت ملی نوزاد انجام می شود.

این در حالی است که شهرام کلانتری خاندانی رئیس انجمن داروسازان 
ایران، در نامه ای به رئیس ســازمان غــذا و دارو، ایــن تصمیم را برای 
داروخانه ها هزینه بر دانســت و خواهان افزایش حاشــیه سود فروش 

شیرخشک برای داروخانه ها شد.
به دنبال کمیاب شدن شیرخشــک و قاچاق این فرآورده، سازمان غذا و 
دارو تصمیم گرفت از طریق تولید و واردات، تأمین شیرخشک را فراهم 

کند.
منوچهر دادگرنژاد مدیرکل امور فرآورده های طبیعی ســنتی و مکمل 
ســازمان غذا و دارو گفت: برنامه توزیع شیرخشک مورد نیاز هر استان 
بر اســاس الگوی مصرف ســال ۱۴۰۱، میزان موالید سال جاری و نیاز 

تعیین و به صورت ماهانه بازنگری می شود.
وی افزود: هدف اصلی ما تأمین شیرخشک مورد نیاز کشور، روان شدن 

فرآیند توزیع و البته مقابله با قاچاق این فرآورده مهم غذایی است.
در همین حال، رئیس انجمن داروسازان ایران، در نامه ای به سیدحیدر 
محمدی رئیس سازمان غذا و دارو، خواستار توجه به هزینه های سر بار 
ناشــی از الزام به ثبت اقلام با حاشیه سود کم مشــابه شیرخشک های 

رگولار در سامانه تیتک شد.
وی در این نامه آورده اســت: همــکاران ما در داروخانه ها، نســبت به 
مشــکلات زیرســاخت اینترنت در کشور و عدم دسترســی به سامانه 
تیتک در ساعاتی از شــبانه روز و ایام هفته، گلایه مند بوده و خواستار 

اصلاح حاشیه سود داروها و اقلام با حاشیه سود کم هستند.

باقرزاده مطرح کرد
حمایت از کودکان غزه با پویش طوفان آب

معاون پرورشــی و فرهنگــی وزارت آموزش و پــرورش گفت: پویش 
»طوفان آب« برای کمک به کودکان فلسطینی راه اندازی شد.

 اصغر باقرزاده معاون پرورشی و فرهنگی با اشــاره به راه اندازی پویش 
»طوفان آب« گفت: این پویش کشــوری امروز یکشنبه ۲۳ مهرماه در 

تمام مدارس برگزار می شود.
وی ادامه داد: راه اندازی این پویــش در جهت کمک به کودکان مظلوم 
غزه است که بتوان با ارسال بطری های آب، از ناراحتی ها و سختی های 

آنان کم کرد.
باقرزاده با بیان جزئیات برگزاری این پویش، گفت: در این پویش هریک 
از دانش آمــوزان برای همدردی با بچه های فلســطین، یک بطری آب 

معدنی تهیه می کنند و روز یکشنبه همراه خود به مدرسه می آورند.

معاون وزیر اضافه کرد: پس از جمع آوری این بطری ها توســط مدیران 
مدارس، ارســال برای بچه های فلسطینی انجام می شــود در کنار این 

موضوع، دانش آموزان می توانند دلنوشته های خود را ارسال کنند.
به گفته وی، دانش آموزان باید برای شــرکت در ایــن پویش، تصاویر و 
فیلم های خود را از زمان تحویل بطری ها تا روز چهارشنبه به آیدی @

pejvakshargh ارسال کنند.

در نشست مشترک رئیس هلال احمر با خیریه های خارج از کشور مطرح شد
اثربخشی بیشتر کمک های مردمی  با همکاری 

مستمر هلال احمر و خیریه ها
رئیس جمعیت هلال احمر در نشست با مســئولان خیریه های خارج 
از ایران، بر استمرار روابط و تعامل با ســازمان های مردم نهاد در جهت 

تأثیرگذاری بیشتر خدمات بشردوستانه به هموطنان تاکید کرد.
نشســت هم اندیشــی ســازمان داوطلبان جمعیت هــلال احمر با 
مؤسســه خیریه مپ )مادران علیه فقر( با حضور پیرحســین کولیوند 
رئیس جمعیت هلال احمر و با محوریت افزایــش تعامل و همکاری با 

مؤسسه های خیریه خارج از کشور برگزار شد.

کولیوند گفت: جمعیت هلال احمر یک نهاد عمومی اســت که کارهای 
خیرخواهانه را انجام می دهد. هلال احمر در بحث بهداشــت ، درمان و 
توانبخشی در ۱۲ کشور بیمارستان و درمانگاه دارد و برای قشر نیازمند 
خدمات ارائه می دهد.رئیس جمعیت هلال احمــر ادامه داد: در داخل 
کشور بیش از ۲۰۰ مرکز توانبخشــی و ۴۰ داروخانه داریم که به افراد 

نیازمند خدمت رسانی می کنند.
رئیس جمعیت هلال احمر خاطرنشان کرد: در سطح مدارس، مساجد 
و محلات کانال هایی را برای پیشــگیری و جلوگیری از بلایا و آسیب ها 
و همچنین پیشگیری از وقوع آسیب های اجتماعی ایجاد کرده ایم و ۲ 
میلیون و ۷۰۰ هزار داوطلب جوان در هلال احمر جذب کرده ایم که به 

تمام معنا، ایثارگر هستند.
به گفته این مقام مســئول، اســتعدادیابی و آموزش دانش آموزان در 
کانون هــای دانش آمــوزی برای پیشــگیری از مخاطــرات و کاهش 

آسیب ها از جمله سایر اقدامات هلال احمر است.
رئیس جمعیت هلال احمــر ادامه داد: در بیمارســتان نورافشــار به 
کودکان معلول خدمات توانبخشــی ارائه می دهیم و خیرین می توانند 
برای بــه روز کردن تجهیزات این بیمارســتان ورود کننــد. خیریه ها 
می توانند اقداماتی انجام دهند تا کمک ها هم مؤثرتر باشــد و هم هدر 
نرود.رئیس جمعیت هلال احمر خاطرنشان کرد: خیرین و سازمان های 
غیرایرانی می توانند در اهداف و برنامه های بشردوســتانه هلال احمر 
در داخل کشور مشــارکت کنند تا تســهیل گری های لازم انجام شود.

وی افزود: اهداف مشــترک هلال احمر و خیریــن و خیریه ها خدمت 
به مســتمندان و نیازمندان اســت و این اقدامات می تواند با همکاری 
مستمر، اثربخشی بیشتری داشته باشــد. هر خیری که به هلال احمر 
مراجعه کند این جمعیت کار خیر آنها را بر عهده می گیرد و گزارش کار 

مکتوب و مستند و نحوه هزینه کرد مبلغ اهدایی را به آنها ارائه می دهد.

دیوار

حبیب احســنی پور  نایب رئیس انجمن 
فیزیوتراپی ایران، در ارتباط با آســیب های 
عضلانی-اســکلتی افراد جامعه در دوران 
پســاکرونا و راهکارهای مقابله با این آسیب 

ها، توضیحاتی ارائه داد.
 پس از گذشــت حدود سه ســال از دوران 
شــیوع ویروس کوویــد ۱۹ که بــه دلایل 
متعــدد، خانه نشــینی و عــدم حضور در 
محیط های شــغلی، تحصیلــی، تفریحی، 
ورزشــی، هنری، فرهنگی و اجتماعی را در 
پی داشت و تحرک افراد جامعه را به حداقل 
رسانده بود و در عوض نشستن های طولانی 
مدت پشــت رایانه برای برگزاری جلسات و 
کلاس های مجازی، تماشــای برنامه های 
تلویزیــون، بازی هــای رایانــه ای به جای 
فعالیت های ورزشی و حضور طولانی مدت 
در شــبکه های اجتماعی کــه در وضعیت 
نشســته، ســر رو به پایین و بی حرکت در 
کار کردن با گوشــی های هوشمند به شکل 
آســیب زایی در میان جوامع رواج یافت، با 
افُــت آمادگی جســمانی افــراد جامعه به 

خصوص شهرنشین ها روبه رو هستیم.

آسیب های فقر حرکتی
پرهــام پارســانژاد نایب رئیــس انجمن 
فیزیوتراپی ایران و دبیر هیأت عالی انتظامی 
سازمان نظام پزشکی، در گفتگو با خبرنگار 
مهر، به آسیب های جســمانی دوران کرونا 
اشاره کرد و گفت: آمادگی جسمانی پایین 
به دلیل فقر حرکتــی و قرار گرفتن طولانی 
در وضعیت های نامناسب، مردم را نسبت به 
عوامل خطرزای ســلامت و به ویژه سیستم 
اسکلتی عضلانی آســیب پذیرتر کرده و ما 
هــر روز در مراکز فیزیوتراپــی با مراجعین 
زیادی رو به رو هســتیم که با بلند کردن و 
حمل کــردن یک بار نه چندان ســنگین یا 
انجام یک حرکت ورزشی نه چندان سخت 
و یا یک تنش عصبی نه چندان شدید، دچار 

گردن درد یا کمردرد حاد می شوند.
وی افــزود: افــراد بســیاری هــم بــه 
فیزیوتراپیســت هــا مراجعــه می کنند و 
بازگشــت به ورزش خود را بعــد از دوران 
طولانی شــیوع کرونا، ناکام عنوان کرده و 
از پیچ خوردگی مچ پا، آســیب منیســک و 
رباط زانو و کشــیدگی تاندون شانه شکایت 

می کنند.
پارســانژاد تاکید کــرد: این حجــم از بروز 
آسیب و مراجعه به مطب ها و کلینیک های 
ارتوپدی و فیزیوتراپی در دوران پســاکرونا 
هشداری اســت برای توجه بیشتر به آحاد 
جامعه از کــودک و نوجوان گرفته تا جوانان 
ورزشکار و میانسالان شاغل و سالمندان که 
بیشــتر در معرض خطر چنین آسیب هایی 

قرار دارند.

وضعیت بغرنج دانش آموزان
وی ادامه داد: دانش آموزانی که در دو ســه 
سال اخیر ساعت ها برای کلاس های درس 
پای رایانه ها بودند و حالا باید کیف سنگین 
مدرسه را برای مسافتی طولانی حمل کنند 
و روی نیمکت های غیر استاندارد مدرسه به 
مدت طولانــی در وضعیت های غیر اصولی 

بنشینند.
نایب رئیس انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: 
برای پیشــگیری از بــروز ناهنجاری های 
اسکلتی مانند انحراف جانبی ستون فقرات، 

افزایش قوس پشتی، گردن درد و کمردرد 
بایــد تحت آموزش هــای مــداوم و برنامه 
ریزی شده فیزیوتراپیست ها قرار بگیرند و 
بازگشــت به کلاس های ورزش با پیش نیاز 
آموزش مراقبت از عضلات، مفاصل و ستون 
فقرات توسط این متخصصین صورت گیرد.

وی افزود: خبر بد هم این است که بسیاری 
از مدارس فضای کافی و مناسب برای تأمین 
حرکــت روزانه لازم برای دانــش آموزان را 
ندارند و این نیاز باید با آموزش و تأکیدهای 
لازم به والدین در فضاهای خارج از مدرسه 
برآورده شــود که در غیر این صورت جامعه 
فعال سال های آینده کشــور با ناتوانی های 
گسترده ناشــی از بی توجهی امروز رو به رو 
خواهد بود و علاوه بر افــت کیفیت زندگی 
خود، خســران مالی ســنگینی را در آینده 
به دلیل اســتراحت های پزشکی و دوری از 
کار پس از بروز آســیب های مکرر، به نظام 

اقتصادی کشور وارد خواهد کرد.

اهمیت حضور فیزیوتراپیست ها 
در محیط های آموزشی و شغلی

حضــور  داشــت:  اظهــار  پارســانژاد 
فیزیوتراپیســت هــا در مــدارس، ادارات، 
کارخانجــات و مراکز ورزشــی و تحت نظر 
قراردادن شیوه فعالیت هر کدام از این اقشار 
و طراحی روش ها و تمرین هــای درمانی و 
آموزش روش های پیشگیری از بروز آسیب 
و گنجاندن ساعت تمرین درمانی در برنامه 
روزانه این افراد همچون ساعت ناهار و نماز، 
می توانــد از مؤثرترین روش هــای جبران 
آمادگی جسمانی از دســت رفته جامعه در 

دوران شیوع کرونا باشد.
وی افزود: به طور قطع نظام ســلامت کشور 
نباید بنشــیند و انتظار بروز ســندرم های 
شــایعی چون گردن پیامکی، گیرافتادگی 
تاندون شــانه، گیرافتادگی عصب در تونل 
مچ دســت، بیــرون زدگی دیســک های 
بین مهره ای و…، را داشته باشــد تا آنها را 
بــه مراکــز فیزیوتراپی ارجاع دهــد، بلکه 
می تواند با اولویت بالا، کارگروه های علمی و 
تخصصی را برای توسعه و به خدمت گرفتن 
گســترده تر این رشــته در ســطح جامعه 
تشکیل دهد و به فوریت برون ده عملی این 
کارگروه ها را در دانشگاه های علوم پزشکی 
سراســر کشــور و بیمارســتان ها و مراکز 

بهداشــتی درمانی سراسر کشــور اجرایی 
سازد.

چالش های حرفه فیزیوتراپی
نایب رئیس انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: 
رفع چالش های متعــدد و مطالبات دانش 
آموختگان رشــته فیزیوتراپــی در جهت 
تسهیل خدمت رســانی آنان به بیماران نیز 
باید در دســتور کار معاونت درمان وزارت 

بهداشت قرار گیرد.
وی افزود: مؤسســات فیزیوتراپی که برای 
تجهیز و راه اندازی آنهــا میلیاردها تومان 
هزینه شــده اســت با تعرفه هــای درمانی 
ناچیز و نامتناسبی رو به رو هستند که ادامه 
فعالیت آنها را با چالش جدی رو به رو ساخته 
و هــر روز آگهی های واگــذاری این مراکز 
و فروش تجهیــزات آنها به صــورت نگران 
کننده ای در شــبکه های اجتماعی منتشر 
می شود و روند رو به افزایش آنها حکایت از 
بحران اقتصادی گسترده در این حوزه دارد.

پارسانژاد تاکید کرد: بســیاری از همکاران 
فیزیوتراپیســت با مطالبه مکرر رسیدگی 
به وضعیت تعرفه ارائه خدمات فیزیوتراپی 
ابــراز می دارند که هزینه تاکســی بیماران 
آنها برای رســیدن بــه مرکــز فیزیوتراپی 
بیــش از هزینــه پرداختی بــرای درمان 
فیزیوتراپی است.وی افزود: علاوه بر تعرفه 
ناچیز و غیر واقعی، متأســفانه معیار تعرفه 
گذاری خدمات فیزیوتراپــی هم به لحاظ 
علمی و کارشناســی دارای ایرادات جدی 
اســت، چنانکه تعرفه درمان های مهارتی و 
تخصصی فیزیوتراپیست که به سطح دانش 
و تجارب وی ارتباط دارد از تعرفه خدماتی 
که با تجهیزات مختلف ارائه می شوند بسیار 
کمتر بوده و انگیزه فیزیوتراپیست ها را برای 
انجام درمان های مؤثــری همچون تمرین 

درمانی و درمان های دستی، کم می کند.
پارسانژاد گفت: تأســف آورتر اینکه همین 
تعرفه های غیرواقعی هم از پوشش بیمه ای 
مناسبی برخوردار نیســت و بیمه های پایه 
و تکمیلــی ایــن هزینه ها را با هــزار تغییر 
و تعدیل و تأخیــر به صورتــی تحقیرآمیز 
پرداخت می کننــد که باعث لغــو قرارداد 

بسیاری از مراکز با آنها شده است.
وی افزود: بدیــن ترتیب بیمــاران گرفتار 
بیمه شــده از بیمه های پایــه و تکمیلی یا 

به مراکزی فاقــد قرارداد با بیمــه مراجعه 
می کنند و هزینه را از جیب می پردازند و یا 
خدماتی بی کیفیت در برخی مراکز دولتی 
و یا طرف قرارداد با بیمــه دریافت می کنند 
که نتیجه ای جز افول ســلامت جسمانی و 

ناتوانی افراد جامعه را در پی نخواهد داشت.

مشکلات حاشیه ای برای 
فیزیوتراپیست ها

دبیر هیأت عالــی انتظامی ســازمان نظام 
پزشــکی ایران گفت: فیزیوتراپیست ها این 
روزها علاوه بر چالش تعرفه پایین و پوشش 
بیمه ای ناکارآمــد، با معضــل بزرگ تری 
همچون تأییدیه آتش نشــانی و آسانســور 
هم رو به رو هستند که برای صدور یا تمدید 
پروانه شأن مجبورند تا صدها میلیون تومان 
هزینه انجام ملزومات و اخذ این تأییدیه ها 

را هم بپردازند.
وی افزود: دلایلــی که این شــرایط را غیر 
منطقی و آســیب زا می دانم این اســت که 
ما زمانی اینقدر به مســائل ایمنی بی توجه 
بودیم و بــدون هیچ نظارتــی پروانه صادر 
می کردیم کــه فجایع و آتش ســوزی های 
مکــرر را در مراکز درمانی در پی داشــت و 
حالا به یکباره بدون توجه زیرســاخت ها و 
امکانات ســاختمان های موجــود، آنچنان 
ســختگیرانه لیســتی طولانی از ملزومات 
ایمنی و آتش نشــانی را بر ســر راه جوانان 
فیزیوتراپیست گذاشــته ایم که آنها به رغم 
عقد قرارداد و پرداخت ماه هــا اجاره بهای 
سنگین این واحدها، توان تأمین یکباره این 
ملزومات را ندارند و بــه دلیل عدم صدور یا 
تمدید پروانه هایشان مجبور به لغو قرارداد 
و پذیرش ضــرر و زیان و صــرف نظر کردن 
از راه اندازی یا ادامــه فعالیت مرکز درمانی 

خود می شوند.
پارسانژاد ادامه داد: در واقع ما در برخورد با 
مسأله ایمنی آتش نشــانی و آسانسور مرکز 
درمانی دچار افراط و تفریط شده ایم که در 
هر دو مورد مردم متضرر شــده اند. جالب تر 
اینکه در اجــرای این قوانیــن، هزینه های 
تأمیــن ملزومــات ایمنی مذکــور در یک 
ساختمان با واحدهای آپارتمانی متعدد بر 
عهده واحد فیزیوتراپی است که می خواهد 
پروانه تأســیس اخذ نماید و یا پروانه اش را 
تمدید کند که بی عدالتی آشکاری در حق 

این مراکز از سوی معاونت درمان است.
وی افزود: راه حل اصولی کار این اســت که 
اولاً در این شــرایط لحاظ کردن ملزومات 
ایمنی به صورت کامــل، تدریجی و گام به 
گام و در یک مهلت زمانی مناســب صورت 
گیرد تــا مانع از صــدور و تمدیــد پروانه و 
ادامه فعالیــت و ارائه خدمــات درمانی به 
بیماران نیازمند نشــود، ثانیاً با هماهنگی 
سایر سازمان ها مانند شــهرداری تدابیری 
اندیشیده شود که هزینه و مسئولیت تأمین 
ملزومات ایمنی آتش نشــانی و آسانســور 
بر عهده هیــأت مدیره و تمــام واحدهای 

آپارتمانی یک ساختمان باشد.
پارسانژاد تاکید کرد: فیزیوتراپیست هایی 
که تمام سختی ها را تحمل می کنند و چراغ 
مرکز درمانی خود را روشــن نگه می دارند 
در شبکه های مجازی با مداخلات گسترده 
افراد فاقــد صلاحیــت در حیطه تخصصی 
خود مواجه می شــوند. به طوری که دانش 
آموختگان رشــته های تربیــت بدنی این 
روزها به جای مربیگــری ورزش برای افراد 
ســالم و کمک به ارتقا ســلامت جسمانی 
جامعــه، مدعی درمــان آســیب دیدگان 
در باشــگاه ها و مراکــز حــرکات اصلاحی 
هســتند و با انتشــار ویدئوهای گســترده 
بدون هیچ گونه نظارتی، ســلامت مردم را 
با مخاطره جدی روبرو ساخته اند. خصوصاً 
که بخش بزرگی از ایــن ویدئوها مربوط به 
انجــام تکنیک های تخصصــی و با مهارت 
بالای منیپولاسیون مفاصل یا به قول مردم 
قولنج شکستن اســت که بسیار مورد توجه 
آحاد جامعــه قرار می گیرد و آســیب های 
جبران ناپذیر ســلامتی را برای آنها در پی 

خواهد داشت.

دخالت در حرفه تخصصی فیزیوتراپی
پارسانژاد با انتقاد شــدید از دخالت برخی 
ســازمان ها و مؤسســات در امور تخصصی 
حرفه فیزیوتراپی، تاکید کرد: متأسفانه این 
روزها مؤسسات آموزشی متعددی با مقاصد 
اقتصادی بــا برگزاری دوره هــای آموزش 
دســتیار فیزیوتراپی، زمینه ورود افراد فاقد 
صلاحیت را در امر درمان و ســلامت مردم 
ایجاد کرده اند. در رأس آنها مؤسســه سها 
زیرمجموعه دانشــگاه آزاد است که به رغم 
اعــلام غیرقانونی بــودن آموزش های آنها 
در حوزه علوم پزشــکی از ســوی معاونت 
آموزشی وزارت بهداشــت و معاونت فنی و 
نظارت سازمان نظام پزشــکی، همچنان با 
اطلاعیه های مکرر در شبکه های اجتماعی 
به جذب مخاطبانی ناآگاهی می پردازد که 
بعد از پرداخت هزینه ای حدود ۱۰ میلیون 
تومان و اعطــای مدرک تحصیلــی، هیچ 
مجوز قانونی برای فعالیت درمانی در مراکز 

فیزیوتراپی نخواهند داشت.
دبیر هیأت عالــی انتظامی ســازمان نظام 
پزشــکی کل کشــور، در پایــان گفــت: 
فیزیوتراپیست ها در میان تمامی گروه های 
پزشکی و درمانی با کمترین میزان شکایت 
از طرف مردم روبه رو بــوده اند و از محبوب 
ترین گروه ها در میان پزشکان و درمانگران 
هســتند که به واســطه ارتبــاط مکرر در 
جلسات متعدد، نگرشی جامع تر بر شرایط 
بیماران داشــته و امــکان ارائــه خدمات 
درمانی مفیدتر و مؤثرتری بــرای بیماران 

نیازمند کشورمان دارند.

خریدار   دبیر بورد چشــم پزشکی وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی با بیان 
اینکه کشــورمان در درمــان بیماری های 
چشمی و پیوند خودکفا بوده و هیچ بیماری 
به خارج اعزام نمی شــود، گفت: ۸۰ درصد 
موارد نابینایی با تشخیص و درمان به موقع 

قابل درمان است.
 بزرگداشــت روز جهانی بینایــی در واقع 
اقدام جهانی مشترکی است از طرف آژانس 
بین المللی پیشــگیری از نابینایی، سازمان 
بهداشت جهانی و بعضی ســازمانهای غیر 
دولتــی بین المللــی که هــدف آن از بین 
بــردن نابینایی قابل پیشــگیری تا ســال 
۲۰۲۰ بــوده و اجرای این طرح مســتلزم 
مشــارکت فعال آژانسهای ســازمان ملل 
متحد، دولتها، سازمانهای مسئول مراقبت 
از چشم و بینایی، دست اندرکاران بهداشت 
و سلامتی، موسسات بشــر دوستانه و کلیه 
افرادی است که مایل هســتند در این اقدام 
مشــترک برای حذف علل نابینایی تا سال 

۲۰۲۰ همکاری کنند.
بر اساس گزارش سازمان جهانی بهداشت، 
روز جهانی بینایی تلاش مــی کند تا توجه 
عمومی را بــه این نکته جلــب کند که ۸۰ 
درصد موارد نابینایی قابل پیشگیری یا قابل 
درمان هســتند و دولتها و موسسات و سایر 

منابع سرمایه گذار را باید تشویق کرد تا در 
پیشگیری جهانی از نابینایی سرمایه گذاری 
کنند. )هزینه اقتصادی ســالانه پیشگیری 
از نابینایی در جهان حدود ۲۸ بیلیون دلار 

تخمین زده می شود(
    بر اســاس ایــن گــزارش، از ۴۵ میلیون 
نابینای مطلق و ۱۳۵ میلیون نیمه نابینای 
فعلــی در جهان بیــش از ۹۰ درصد آنها در 
کشورهای در حال توسعه زندگی می کنند 
و در هر پنج ثانیه یک نفر به تعداد نابینایان 
افزوده می شود و ایجاد زیر ساختهای مورد 
نیاز برای ارائه خدمات مراقبتی چشــمی با 

کیفیت بالا درهمه کشورها ضرویست.
محمود جباروند به مناســبت روز جهانی 
بینایی )۲۳ مهر( در گفــت و گو با خبرنگار 
حوزه ســلامت ایرنا افــزود: ایــران از نظر 
وضعیت تحقیقــات و پژوهــش در حوزه 
چشم پزشکی با کشــورهای پیشرفته برابر 
است و به دلیل گســتردگی و کیفیت بالای 
ارائه خدمات و درمان چشــم پزشکی هیچ 
بیماری به خــارج اعزام نمی شــود و حتی 
بیماران زیــادی از کشــورهای مختلف به 
خصوص همسایه برای درمان به ما مراجعه 

می کنند.
وی با بیان اینکه ما قطب چشــم پزشــکی 
در خاورمیانه هســتیم، اظهار داشت: سطح 

دانش و تجهیزات چشــم پزشکی کشور از 
نظر جراحی و آموزش علمــی با دنیا برابری 
می کند و به دلیل اینکه خدمات درمانی این 
حوزه در کشور ارزان تر از سایر کشورهاست 
و به دلیــل تجهیزات مــدرن و مهارت زیاد 
پزشــکان ما، بیماران خارجی تمایل دارند 

در ایران جراحی انجام دهند.
رئیس جامعه چشم پزشــکی ایران، تولید 
قرنیه مصنوعی را از دســتاوردهای کشور 
تولید قرنیــه مصنوعی برشــمرد و اضافه 
کرد: پیوند از طریق قرنیــه مصنوعی برای 
بیمارانی انجام می شــود کــه نمی توانند از 
بافت انســانی و ســلول های بنیادی پیوند 
بگیرند و تاکنــون جراحی در ایــن زمینه 
موفقیت آمیز بوده و بینایی خود را بدســت 

آورده اند.جبارونــد با اشــاره بــه فعایت ۲ 
هزار و ۵۰۰ چشم پزشــک در کشور، اظهار 
داشت: در زمینه کاربرد سلول های بنیادی، 
پیشرفت های چشــمگیر در کشور حاصل 
شــده و اکنون در بیــن دانش آموختگان 
ایرانی، افرادی توانمند و باهوش هســتند 
که قادرند تحقیقات کاربردی ســطح بالا را 

انجام داده و مدیریت کنند.
 ایجاد تیم های تحقیقاتی و گســترش این 
پژوهش ها در ســطوح کاربردی و عملیاتی 
که نیازهــای کشــور را رفع کنــد نیاز به 

حمایت مالی و معنوی دارد.
وی اظهارداشــت: در کشــور ما بــه خاطر 
تخصص بالا و عملکرد خیلی خوب پزشکان 
و وجود مراکز خصوصــی و مراکز دولتی در 
حوزه ی چشم پزشکی، بیمارانی که مراجعه  
می کنند، به موقع تشــخیص داده شده به 
سرعت تحت عمل جراحی قرار می گیرند و 

بینایی شان را به دست می آورند.
جباروند ادامــه داد: بعداز عمــل کاتاراک 
یا آب مروارید بیمارانی کــه از کم بینایی و 
نابینایی رنج می برنــد، بیماران مبتلا به آب 
سیاه یا گلوکوم هستند که به علت بالا رفتن 
فشار چشــم و تاثیرات فشــار چشم برروی 
عصب بینایــی و ســلولهای بینایی میدان 
بینایی آنها و کمیت و کیفیت بینای شــان 

دچار عفونت شده و نیاز به مراقبت دارند، بر 
اساس معاینات مکرری که بیماران به موقع 
مراجعه می کنند و به علت کاهش بینایی یا 
به علت وجود ســابقه  بیماری در خانواده و 
اجرا شدن به چشم پزشکان این بیماری ها 
بسیار زودتر تشــخیص داده شده و به موقع 

درمان می شوند.
به گفته رییس بیمارســتان چشم آفتاب ، 
افراد مبتلا به دیابت بــه علت مطلع نبودن 
یا کنترل بد بیماری تحــت تاثیر بالابودن 
قند خون، شبکیه  چشم آنها دچار عارضه و 
خونریزی شده و عروق جدیدی تشکیل می 
شود که باعث تورم شــبکیه  مرکزی و افت 
دید بیماران می شود البته با پیشرفت هایی 
که در کشــور انجام شــده آنهــا نیز تحت 
درمان قرار می گیرند و بیمارشــان کنترل 

می شود.
جباروند اضافه کــرد: بیمارانــی که دچار 
ضربه هــای ناشــی از تروماهــای نافذ یا 
تروماهای غیرنافذ شــده و عصــب بینایی 
شــان پاره شــده، از نابینایی رنج می برند و 
ترمیم آنها مشــکل بوده و همچنین کسانی 
که مشروبات الکلی غیر استاندارد استفاده 
می کننــد ممکن اســت بینایی خــود را از 
دست دهند و باید ســریعتر به مراکز چشم 

پزشکی مراجعه کنند.



خشایار راد مطرح کرد
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همه ما به آتیلا بدهکاریم!
ارمغان بهداروند ما ایســتاده بودیم. ما به درختانی زل بودیم که هر 
کدامشــان را پاییز امضا کرده بود و باد، به بدخویــی، پاییز را یادآوری 
می کرد. ما ایســتاده بودیم و سیاه تر از همیشه، ســکوت کرده بودیم و 
با دست های بلاتکلیف، یکدیگر را کشــف می کردیم. ما ایستاده بودیم 
و در هر کدام از ما آدم های غمگینی قدم می زدند که نمی توانســتیم به 
ندیدن شان، به نشنیدن شان عادت کنیم. پاییز در شاعرانه ترین شکل 
ممکن، پیاده روی خیابان شهریار را انتخاب کرده است و ما که ایستاده 
بودیم تا با خاطــره ای خیلــی دور خیلی نزدیــک خداحافظی کنیم، 
خلاصه تر از همیشه به چشم می آمدیم. خلاصه تر از همه  روزهایی که به 

عزای عزیمتی، به هم تسلیت می گفتیم.
آتیلا پسیانی ســر بر زمین گذاشــته بود. معنی موجز این جمله، مرگ 
است اما چرا این سر به زمین گذاشتن را سجده  شُکری فرض نکنیم که 
از پس رهایی از رنج، ادا شده باشــد. ما به مرگ جنگجویی دعوت شده 
بودیم که برای زندگی، برای زنده کردن و برای زنده ماندن شمشیر زده 
بود و از پا وُ از نفس افتاده، تصرف شــده بود. از آن نام باشکوه اما هیچ کم 

نشده بود که مرگ اگر نه امروز حتما فرداروزی او را صدا می کرد.
آتیلا پســیانی متولد تئاتر بــود و رنج عظیــم آموختــن و رنج اعظم 
آموزاندن را بــه جان خریده بود و ترجمه  فلســفه  زیســت هنری اش 
شاید این جمله  صمد بهرنگی باشد که »راه که بیفتیم ترسمان خواهد 

ریخت.« همین نترسیدن های او بود که به رسیدن های او ختم شد.
تولید گروهی، پیشنهادهای تازه  تئاتری و استمرار فعالیت از مهمترین 
فضیلت های آتیلا پســیانی محســوب می شــد که نســلی نو از پس 
مرارت های او به صحنه های تئاتر معرفــی گردید. مرگ او را می توان به 
اصابت شهاب سنگی شبیه دانســت که بی خبر حفره ای عمیق بر جای 
می گذارد که هم چون رد زخمی بر چهره ای، محوشدنی باقی می ماند. 
ما به اندازه  همه  ســال هایی که برای تئاتر برای تلویزیون و برای سینما 

رنج کشیده است و خاطره ساخته است به او بدهکاریم.
در مرگ او یک زندگی دسته جمعی اتفاق افتاده بود. یک صحنه  بزرگ 
که در همه  این ســال ها به چشــم نیامده اســت. انگار که مرگ آتیلا، 
مهربان ترمان کرده بود چرا که او به امیدوار بودن و امیدوار کردن مومن 
بود. صدای او را می شــنویم و انگار همان طور که خسته خســته دراز 
کشیده است به شاگردانش می گوید: »چرا صدات خسته ست، خودت 
را اینقدر خســته نکن، دنیا دو روزه و آخر ســر می ذارنمون تو یه وجب 
جا.«  نمی شود آن صدا را بشنوی و از چشم هایت بخواهی که آبروداری 
کنند و نبارند. ما همه هم صدا گریســتیم و خوشحال بودیم که یک بار 
دیگر به دو روزه بودن دنیا ایمان آوردیم و بــه خودمان نهیب زدیم که 

این نیز بگذرد.
آتیلا را اهالی کلیسا تازیانه  خدا می خواندند و چرا ما از مرگ او تازیانه ای 
نیافرینیم که دوســتی ها را فراموش نکنیم، همچنــان که آتیلا نکرد. 
خودمان را از دیگران خلــوت نکنیم، هم چنان که آتیــلا نکرد. رفیق 
نیمه راه نباشــیم، هم چنان که آتیلا نبود که تئاتــر یعنی از اول بودن و 

تا آخر بودن.
پاییز به شدت خودش را یادآوری می کرد که آن مرکب چوبین بر شانه  
شــاگردان به راه افتاد. نمی شــد باور کرد که این صحنه  حقیقت دارد و 
فکر می کردم صحنه ای از تئاتر تازه ای از آتیلا باشــد کــه قرار بوده در 
پهنه  روبروی تالار رودکی اتفاق بیفتد. جمعیت ســوگوار به بدرقه  قدم 
بر می داشــت و عکس های او چنان در صحنه چیده شده بودند که انگار 
حی وحاضر در تشــییع خویش قدم برمی داشــت و دوســتدارانش را 

دلداری می داد... .«

با ارجاعی به دستاوردها
ویان« سریال می سازد داوود بیدل درباره »ر

داوود بیدل سریالی با نام »رویان« درباره پژوهشگاه رویان می سازد که 
این روزها در مرحله پیش تولید است.

 صداوسیما این روزها دست به تولید سریال هایی با طرح ها و موضوعات 
مختلفی زده اســت که در فضاهــای امنیتی، پلیســی، علمی و حتی 

اجتماعی و کمدی در حال نگارش و پیش تولید هستند.
از جمله ســریال هایی که با فضای علمی در دستور ســاخت قرار دارد 
»رویان« اســت که به دستاوردهای پژوهشــگاه رویان می پردازد. این 
مجموعه در مرحله پیش تولید اســت و داوود بیدل کارگردانی آن را بر 

عهده دارد.
فیلمنامه این مجموعه که چند ماه روی آن کار شده توسط امیرعباس 

پیام نوشته شده است.
خط اصلی قصه سریال درباره دکتر ســبحان ایمانی است که گروهی از 
متخصصان شاغل در رویان را در قالب یک کارگروه به کار می گیرد که 

زندگی شخصی هر یک از افراد گروه، داستان های پرکششی دارد.
مهدی نقویان رئیس ســیمافیلم پیش از این در نشســتی خبری، این 

مجموعه را از سریال های در حال پیش تولید اعلام کرده بود.

برگزاری در جمهوری چک
یک ایرانی داور جشنواره فیلم های ورزشی 

لیبرک شد
محمد طیب  داور بیست و ششمین جشنواره فیلم های ورزشی لیبرک 

شد.
محمد طیب تهیه کننده، کارگــردان و مدیر گروه ســینمایی »هنر و 
تجربه«، عضو هیات داوران بخش فیلم های اروپایی بیســت و ششمین 

دوره جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی لیبرک کشور چک شد.

 Sportfilm( )جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی لیبرک )لیبرتس
Liberec ۲۰۲۳( یکی از قدیمی ترین و معتبرترین جشنواره های فیلم 
ورزشی در جهان است. این رویداد هر سال در شــهر لیبرک در شمال 

جمهوری چک برگزاری می شود.
برگزیدگان این جشنواره به جشنواره جهانی فیلم های ورزشی میلان 
 )FICTS( که به همت فدراسیون بین المللی فیلم و تلویزیون ورزشی
برگزار می شود، معرفی می شوند. مقر )FICTS( در میلان ایتالیا است 
و بیش از ۱۳۰ کشور عضو این فدراسیون هســتند. فدراسیون جهانی 

فیلم های ورزشی میلان زیر نظر کمیته بین المللی المپیک قرار دارد.
محمد طیب عضو رسمی فدراســیون جهانی فیلم و تلویزیون ورزشی 
)FICTS( و دبیر کمیســیون جشــنواره های بین المللی فدراسیون 
جهانی فیلم و تلویزیون ورزشــی اســت. وی مدیر امور بین الملل سه 
دوره جشنواره بین المللی فیلم های ورزشــی ایران )از دوره یازدهم تا 
ســیزدهم( بوده است.جشــنواره بین المللی فیلم های ورزشی لیبرک 
۲۰۲۳ از ۱۲ اکتبر )۲۰ مهر( به مدت چهار روز در شهر لیبرک در کشور 

جمهوری چک برگزار می شود.

یادداشت

قاب

زهــرا منصــوری  خشــایار راد بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیــون ضمن مرور 
خاطرات خود از حضــور در مجموعه های 
طنز تلویزیونی، تأکید کــرد »بازیگری« را 
به عنوان شغل به  هیچ کس توصیه نمی کند!

خشــایار راد بازیگــر باســابقه ســینما و 
تلویزیــون، درباره تازه تریــن فعالیت های 
خود گفــت: به تازگــی در ســریالی به نام 
»تصویر آخر« نقش آفرینی کردم و پیش از 
آن هم در یک فیلم ســینمایی ایفای نقش 

داشتم.
وی افزود: در حال حاضر فیلمنامه ای به نام 
»مرگ مصلحتی« هم به دســتم رسیده که 
فعلًا در حال مطالعه هســتم تا نظر نهایی را 

درباره آن اعلام کنم.
راد دربــاره حضورهــای تلویزیونــی خود 
عنــوان کرد: مبنــای اصلی کار مــا، تقاضا 
است. اینگونه نیســت که ما بتوانیم بگوییم 
چرا تصمیم گرفته ایم در تلویزیون نباشیم. 
همه چیز بســتگی به تقاضــا دارد، طبیعتاً 
گروه هــای تولید، فیلمنامه می فرســتند و 
ما هم درباره آن تصمیــم می گیریم. در این 
مدت فیلمنامه ای برای کارهای تلویزیونی 
به دستم نرسیده اســت که بخواهم درباره 

آن تصمیم گیری کنم.

از کم کاری ام در تلویزیون ناراحت 
نیستم

این بازیگر کــه در مقطعــی از چهره های 
پرکار تلویزیونی بود، دربــاره کم کاری این 
ســال های خود توضیــح داد: واقعیت این 
اســت که روزی همه ما در دست خداست و 
من به شخصه به شــدت به این اصل اعتقاد 
دارم. اگر قرار باشــد اتفاق مثبتی برای من 
در تلویزیون، ســینما و یا تئاتر رقم بخورد، 
این اتفــاق در موعد مقــرر رخ خواهد داد. 
به همین دلیل بابت اینکــه تقاضا برای کار 
کردن من در تلویزیون کمتر شــده اســت، 

ناراحت نیستم. 
من از ابتــدای کار حرفــه ای ام از خدا مدد 
گرفتــه ام و تا به امــروز هم تســلیم و پیرو 

دستورات او بوده ام.
وی افزود: این روزها وقتــی در جامعه قدم 
می زنم برخی مــردم پیگیــر کمدی های 
قدیمــی در تلویزیــون هســتند و از مــن 
می پرسند چرا آن کارها دیگر تولید و تکرار 
نمی شود. همواره هم پاسخ من این است که 
این موضوع را متولیان تلویزیون باید پاسخ 
بدهند. من به عنوان بازیگر نمی توانم در این 

زمینه نظری بدهم.
راد دربــاره نقش های مانــدگار خود که در 
حافظه مردم کوچه و خیابان ماننده اســت، 
گفت: در مقطعی کارهای ما یکدست بود و 

مردم هم از آن ها خاطره دارند. برخی به نام 
»آقای بیات« مرا می شناســند که کاراکتر 
من در ســریال »خانه بــه دوش« بود. خدا 
رحمت کند سیروس گرجستانی عزیز را که 
خیلی ها هنوز از سریال »متهم گریخت« ما 

یاد می کنند. 
ســریال دیگری بود که در آن کاراکتری به 
نام »قرطاس« را بــازی می کردم و در ذهن 
مردم مانده اســت. مردم غالب کارهای ما را 
رصد می کنند و همواره هم به یاد گذشته ها 

هستند.
این بازیگر باســابقه دربــاره خاطرات خود 
از مواجهه های مردم، ادامــه داد: همه این 
واکنش ها مثبت اســت. خاطرات یکدستی 
از ابــراز علاقه های مردم در ذهــن دارم. در 
تولدها و عروســی ها و جاهای مختلفی که 
می روم، غالباً برخوردهای مردمی بســیار 
خوب است و اینگونه نیست که مورد خاصی 
وجود داشــته باشــد که تبدیل به خاطره 
شــود. همه مردم به واســطه رضایتی که از 
حال خوب برخی سریال ها داشته اند نسبت 

به ما ابراز لطف دارند.

در اتوبان باقری جلویم را گرفتند، 
برای عکس!

وی افــزود: یک بار خاطرم اســت در اتوبان 
باقری در حال رانندگی بودم که اتومبیلی در 
پشت سرم، مدام چراغ می زد. با خودم گفتم 
نکند کار خبط و خطایی کرده ام که اینگونه 
دارد لایی می کشد و دنبال من می آید. وقتی 
به من رسید، از من رد شد و جلوی ماشینم 
ترمــز زد. من هم ناگزیر ماشــین را متوقف 
کردم. سه نفر از ماشین پیاده شدند که واقعاً 

با خودم گفتم کارم تمام است و می خواهند 
مرا بزنند! وقتی رســیدند جلــوی پنجره، 
طرف اصلی گفت، آقای راد من عاشق شما 
هســتم و تا عکس نگیریم، اجازه نمی دهیم 
بروید! گفتم؛ مرد حسابی این چه طرز ابراز 
علاقه است! )می خندد( آخر سر عکس هم 
گرفتند اما بــه آن ها گفتم واقعــاً نوبت بعد 
اگر بازیگری را دیدیــد، اینگونه با او برخورد 

نکنید!
خشــایار راد درباره موفقیت سریال هایی از 
جنس »متهم گریخت« و »خانه به دوش« 
یادآور شــد: اصلی ترین دلیلش این بود که 
آن کارها دلی ساخته می شد. چه در سینما 
و چه در تلویزیون من بــه این اصل باور دارم 
که کاری که از دل برآمده باشد، بر دل مردم 
هم می نشــیند. برای همین اســت که آن 
سریال ها را ۱۰ بار دیگر هم بازپخش کنند 

بازهم مردم دنبال می کنند. 
مردم خودشان و زندگی شان را در آن کارها 
می دیدند. امروز اما اینگونه نیســت و اغلب 
کارهایی کــه در آن ها حضــور دارم، جنبه 
اقتصادی شــان بر جنبه های دیگرشــان 
می چربد. در این کارهــا اقتصاد حتی از هنر 

هم جلوتر است.
من کمترین دســتمزد دوران کاری ام را در 
پــروژه ای گرفتم که بیشــترین بازخورد را 
برایم داشــت. برای سریال »خانه به دوش« 
من کمتریــن دســتمزدم را گرفتم چرا که 
به نوعی اســتارت کاری ام هم به حســاب 

می آمد.
 مردم پیــش از این ســریال، نقش آفرینی 
شاخص و مشــخصی از من ندیده بودند و با 

همین سریال معرفی شدم

وی افزود: من قبلًا هم ایــن نکته را گفته ام 
که من کمترین دســتمزد دوران کاری ام را 
در پروژه ای گرفتم که بیشترین بازخورد را 
برایم داشــت. برای سریال »خانه به دوش« 
من کمترین دســتمزدم را گرفتم چرا که به 
نوعی استارت کاری ام هم به حساب می آمد. 
مردم پیــش از این ســریال، نقش آفرینی 
شاخص و مشــخصی از من ندیده بودند و با 
همین سریال معرفی شدم. حتی یادم است 
همان زمان حمید لولایی می گفت، خشایار 
برو جلو که از این به بعد دستمزدت حسابی 

بالا می رود!
این بازیگــر درباره تجربه همــکاری با رضا 
عطاران هم گفت: ارتباط ما با آقای عطاران 
از تئاتر آغاز شــده بود. من حدود ۲۴ سال 

فقط تئاتر کار می کردم. 
تئاتری به نام »جزیره اســرارآمیز« داشتیم 
که رضا عطاران هــم در آن بازی داشــت. 
آن کار در پنجمین جشــنواره تئاتر آئینی 
و ســنتی، حضور داشــت که من به عنوان 

بهترین بازیگر مرد معرفی شدم.
 بعد از آن بود که رضا عطــاران به تلویزیون 
رفت و به تیم »ســاعت خوش« پیوســت. 
همان زمان عطــاران به گــروه گفته بود، 
زنگ بزنیــد راد هم بیایــد! بعدها در »قطار 
ابدی« اولین همکاری ما شــکل گرفت. این 
همکاری ادامه داشــت تا رسید به »خانه به 

دوش«.
ین بازیگر باسابقه با تأکید به اینکه بازیگری 
را به هیچکس توصیــه نمی کند، بیان کرد: 
من بارها گفته ام که این حرفــه به گونه ای 
نیست که به عنوان یک شــغل بتوانید روی 
آن تمرکز کنید، چرا که ثبات ندارد. درست 

است که تشــکیلاتی به نام »خانه سینما« 
هســت و بخش عمــده ای از بازیگران هم 
بیمه هســتند، اما نمی توان این واقعیت را 
ندید که یک بازیگر ناگهــان برای چند ماه 
پیاپی بی کار می ماند و بایــد در خانه بماند. 
به همین دلیل این شغل را به کسی پیشنهاد 
نمی دهم. کمااینکه بــه بچه های خودم هم 

پیشنهاد نکردم. 
البته که خودشان هم نخواســتند که وارد 
این عرصه شــوند چون شــرایط کاری مرا 

دیده بودند.

طنز را دوست دارم اما نقش جدی را 
رد نمی کنم

وی درباره ســهم بــالای نقش های کمدی 
در کارنامــه خــود و آرزویش بــرای ایفای 
نقش های متفاوت تر توضیــح داد: واقعیت 
این اســت که ســلیقه بازیگر بــرای ایفای 
نقش هــای مختلــف، در اختیــار خودش 

نیست.
 البته من خودم شــخصاً بــازی در کارهای 
طنز را دوست دارم چرا که ظرفیت آن را در 
خودم می بینم. احســاس می کنم می توانم 
لبخندی بر لب مخاطب بیــاورم اما اگر کار 
جدی هم به من پیشــنهاد شــود، آن را رد 
نمی کنم. کمااینکه کارهــای جدی مانند 
»خوابگاه دختــران« را هــم در کارنامه ام 

داشته ام.
خشــایار راد در پاســخ به این پرســش که 
اگر زمان به عقب بازگردد آیا مجدد ســراغ 
همین حرفه می رود یا نه؟ گفت: بازیگری از 

ابتدا در خون من بوده است. 
ســال ها قبل من کارمند بانــک بود و حتی 
در چند شــعبه، رئیس شــعبه بودم. امروز 
هم بازنشسته بانک هســتم. به همین دلیل 
تأکیــد دارم بازیگــری را به عنوان شــغل 
نمی توانم تأیید کنم. هر کســی باید شغل 
دیگری داشته باشد، بعد به عنوان حرفه دوم 
ســراغ بازیگری برود. برای ذوق و دل خوب 
است، اما به عنوان منبع درآمد نمی توان این 
شــغل را تأیید کرد. از ۱۰ میلیون بازیگر ۲ 
نفر سوپراســتار می شــود و دستمزد کلان 

می گیرد.
این بازیگر در پایان درباره آرزوی خود برای 
همکاری با کارگردانان یادآور شــد: دوست 
دارم رضا عطاران بار دیگر در تلویزیون کار و 
از من دعوت کند و یا برای کار سینمایی اش 
این همکاری شــکل بگیرد. هــر وقت رضا 
عطاران دعــوت به کار کند، بــا کمال میل 

می روم. 
بــا کارگردانان عزیــز دیگری هــم تجربه 
همکاری داشــته ام که حتماً دعوت آن ها را 

هم برای همکاری مجدد می پذیرم.

فیلم کوتاه »بیســت  و یک هفته بعد« بــه کارگردانی 
نســرین محمدپور جایزه بهترین فیلم کوتاه آسیایی 
بیست و هشــتمین جشــنواره بین المللی بوسان کره 

جنوبی را از آن خود کرد.
به نقل از مشاور رســانه ای پروژه، فیلم کوتاه »بیست 
و یک هفتــه بعد« بــه کارگردانــی، نویســندگی و 
تهیه کنندگــی نســرین محمدپور کــه اولین حضور 
جهانی خود را در بیســت و هشــتمین دوره جشنواره 
بین المللی بوســان کره جنوبی تجربه کرد، توانســت 
جایــزه اصلی بخــش رقابت وایــد انگل موســوم به 
»ســونجی« که یکی از معتبرترین جوایز جشــنواره 

بزرگ بوسان است، از آن خود کند.
بیســت و هشــتمین دوره جشــنواره فیلم 
بوسان که از ۱۲ تا ۲۱ مهر مصادف با ۴ تا ۱۳ 
اکتبر ۲۰۲۳ در کره جنوبی برگزار شــد، در 
بخش واید انگل، میزبان ۳۹ فیلم مســتند و 

داستانی کوتاه بود.
عرضه و پخش جهانی فیلم کوتاه »بیســت و 

SEV�یک هفته بعد« بر عهده شــرکت هفت چشمه 
EN SPRINGS PICTURES بــه مدیریت میلاد 

خسروی است.
بنفشه ریاضی، لیلا حسین زاده، ســودابه بهرامی نژاد 

و پریسا عســگری بازیگران فیلم را تشکیل 
می دهند.

عوامل فیلم کوتاه »بیســت و یک هفته بعد« 
عبارتند از: مدیر فیلمبرداری: بهروز بادروج، 
مدیر تولید: دیاکو خاکــی، صدابردار: ایرج 
نــوروزی، طراح صحنــه: رضــا محمدپور، 
طراح لباس: عاطفه صالحــی، تدوین: عماد 
خدابخش، دســتیار تدوین: مرتضی سوری، صداگذار: 
زهره علی اکبری، دستیار کارگردان: محمد علی نعمت 
الهی و متین خیبلــی، اصلاح رنگ و نــور و جلوه های 
ویژه بصری: مهران جبلی منشی صحنه: ریحانه فلاح، 

برنامه ریز: محمد علی نعمت الهی، دســتیاران تصویر: 
معین نجاری، امیــر غیور، نیما طرابــی و حمید دایی 
جانی، مسئول دوربین: مهدی فشــمی، طراح گریم: 
ســولماز آقاجانی، دســتیار گریم: نســیم محمدپور، 
دســتیار لباس: فهیمه تقوی، دستیار صدا: متین شیخ 
نصر الهی دستیاران صحنه: حسن چرخی و آرین کبیر، 
مدیر تدارکات: علی اشتری، دســتیار تدارکات: حامد 
لرستانی و ســعید جمال الدین، عکاس: محمد نظری، 
ســاخت تریلر: امید میرزایی، مدیــر روابط عمومی و 
مشــاور رســانه ای: آزاده فضلی، تهیه کننده: نسرین 

محمدپور.

بیست  و یک هفته بعد

فیلم ایرانی برنده جشنواره بوسان شد

هم زمان با نمایش »فراری« در نیویورک

درایور رانندگی ماشین مسابقه را وحشتناک خواند

خریدار  آدام درایور تجربــه رانندگی با 
ماشین مســابقه قدیمی فیلم »فراری« را 
وحشتناک خواند و گفت ممکن است با یک 

اشتباه جانتان را از دست بدهید.
 آدام درایــور در فرش قرمز »فــراری« در 
شصت و یکمین جشــنواره فیلم نیویورک 
حضــور یافــت و در نشســت مطبوعاتی 
جشــنواره دربــاره تجربــه اش از این فیلم 

سخن گفت.

پنه لوپه کروز، شایلین وودلی، گابریل لئونه 
و سارا گادون در کنار مایکل مان کارگردان 
»فراری« و درایور، در اولین نمایش فیلم در 

جشنواره فیلم نیویورک حضور داشتند.
اگرچــه آدام رایــور در درام زندگی نامــه 
انزو فراری ســاخته مایکل مان که افســانه 
خودروهای اســپورت را به تصویر می کشد 
بازی کــرده اســت، امــا او موفق نشــد تا 
رانندگی یکی از »فراری« های دهه ۱۹۵۰ 

را تجربه کنــد. به جای آن او یک ماشــین 
»تک صندلــی« را رانــد که بــرای اتصال 

دوربین به آن تغییر یافته بود.
درایور در پاســخ به این ســوال که چطور 
پشت فرمان آن ماشین اســپورت قدیمی 
نشســته اســت، به ســادگی پاســخ داد: 

وحشتناک بود.
در اولین نمایــش »فــراری« در آمریکای 
شــمالی که جمعه شب در جشــنواره فیلم 
نیویــورک برگزار شــد درایــور همچنین 
به ورایتی گفت: تو را بــه زمانی دور می برد 
و متوجه می شــوی که اگر به چپ یا راست 
بپیچی، مرده ای. حداقل خودروهای جدید 

کمربند ایمنی دارند.
درایــور در کنفرانس مطبوعاتــی فیلم در 
جشنواره فیلم نیویورک هم این اتومبیل را 

یک »تابوت متحرک« خواند.
او از رانندگی اش در یک فرودگاه متروکه در 
مودنا، ایتالیا یاد کرد و گفت: واقعا می شــد 
حس کرد کــه آن اتومبیل هــا در برابر یک 
فراری معاصــر چقدر خطرناک هســتند. 
هدف پرت شدن از ماشــین بود زیرا امن تر 
از محبوس شــدن در این تابــوت متحرک 

محسوب می شد.

ســپس مایکل مان توضیحی دربــاره این 
حرف های درایــور داد و گفــت: فکری که 
مطرح شــد این بود که ترجیــح می دهی از 
ماشین پرت شوی بیرون تا اینکه با ماشین 
کشته شــوی، به همین دلیل آنها کمربند 

ایمنی نمی بستند.
برای آماده ســازی تیم برای سکانس های 
مسابقه ای در »فراری«، مان چندین بازیگر 
از جمله درایور را برای رانــدن فراری های 

معاصر در پیش تولید فیلم، آزمایش کرد.
مان در کنفرانس مطبوعاتی به حضار گفت: 
می خواســتم همه تجربه رانندگــی با این 
خودروها در یک پیست مســابقه را داشته 

باشند.
»فــراری« زندگــی انــزو فــراری غــول 
خودروســازی را در ســال ۱۹۵۷ تصویــر 
می کند، در حالی که شــرکت او برای ورود 
به میگلیا، مسابقه اتومبیلرانی ۱۰۰۰ مایلی 

جاده باز آماده می شود.
مان گفت حداقــل ۱۴ یــا ۱۵ اتومبیل در 
سکانس مســابقه میگلیا در ســال ۱۹۵۷ 

شرکت داشتند.
وی در ادامــه افــزود: ســپس فراری های 
اصلــی و مازراتی هــا را دقیقــاً در همــان 

مقیاس  بازسازی کردیم و توانستیم اسکن 
ســه بعدی واقعی مدل های دوران دهه ۵۰ 
را که بسیار ارزشــمند هستند، انجام دهیم. 
ماشین های ما می توانند ۱۴۰ تا ۱۵۰ مایل 
در ساعت حرکت کنند و این کار را با خیال 

راحت انجام دهند.
مایــکل مــان حدود ۲۵ ســال اســت که 
پیــرو فراری پســر انــزو را می شناســد و 
گفت وگوهایی با وی برای آماده ســازی این 

فیلم زندگی نامه ای انجام داده بود.
در این بــاره وی گفت: زیاد حــرف زدیم. از 
جمله اینکه مادرش چطور زنی بود؟ مادرش 
آشپزی می کرد؟ اینکه آن خانه حومه شهر 
تنها جایی بود که انــزو در آن آرام بود و آنجا 
آرام می گرفت و هرگز در هیچ جای دیگری 
معمولی یا غیر رســمی ظاهر نمی شد. انزو 
هرگز قهوه درســت نکرد و در تمام عمرش 
هرگــز صورتــش را نتراشــید و همیشــه 
آرایشگاه می رفت. آرایشگاهی که ما در آن 
فیلمبرداری کردیم توســط پسر آرایشگر 
انزو اداره می شــود. هیچ چیز تغییر نکرده 

است.
»فراری« ۲۵ دسامبر در ســینماها اکران 

می شود.
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میدان

 ســرمربی تیم ملی فوتبــال با بیان اینکه یک ســری 
ایرادات در ساختار دفاعی داشتیم که باید آنها را آنالیز 
و ضعف هایمان را برطرف کنیــم، گفت: انتقاد منصفانه 
نیاز فوتبال است اما با زدن فدراسیون فوتبال و تیم ملی 
مشکلی حل نخواهد شد. امیر قلعه نویی پس از پیروزی 
ســه بر یک ایران برابر اردن اظهار کرد: اردن ۲ ســالی 
است که شــرایط خوبی پیدا کرده و آنها در این مدت به 
غیر از استرالیا به هیچ تیم آســیایی نباخته اند. واقعیت 
این است که این زمین کیفیت خوبی نداشت و برگزاری 
بازی پیش از دیدار ما برابر اردن، وضعیت زمین را بدتر 
هم کرده بود و این کیفیت بــد روی بازی ما خیلی تاثیر 
گذاشت.وی افزود: در مجموع خوشــحالم که بازی را 
بردیم و به فینال صعود کردیم. البتــه من از نوع بازی 
تیم راضی نیستم و توقع ام این بود که با کیفیت تر بازی 
کنیم ولی همین که با اختلاف دو گل اردن را شکست 

دادیم کار مهمی اســت. یکسری ایرادات در 
ساختار دفاعی داشتیم که باید آنها را آنالیز و 

ضعف هایمان را برطرف کنیم.
قلعه نویی با اشــاره به نیاز فوتبال کشــور به 
همدلی برای موفقیت تیــم ملی اظهار کرد: 
یک جمله ای وجود دارد کــه توافق جمعی 
مساوی اســت با موفقیت. کمتر از ۱۰۰ روز 

تا جام ملت ها زمان داریم و مــن می گویم همه بیاییم 
کمک کنیم. اینکه همدیگر را تضعیف کنیم هیچ جای 
دنیا اتفاق نمی افتد. انتقاد با اینکه بخواهیم یکســری 
مســائل دیگر را بیان کنیم، یکی نیســت. فدراسیون 
فوتبال دارد زحمت خودش را می کشــد. ما شــرایط 
ســختی به لحاظ مالی داریم اما آقای تاج، نبی، هیئت 
رییسه فدراســیون فوتبال و ما داریم تلاش می کنیم 
مشــکلات را مرتفع کنیم. خیلی از دوستان هم دارند 

کمک می کنند. خواهش من این اســت که 
همه جمع شــویم و اگر موضوعی هم وجود 
دارد منصفانه انتقاد کنیــم تا تیم ملی با حل 
مشــکلات شــرایط بهتری پیدا کند. اینکه 
همدیگر را بزنیم، مشــکلی را حل نمی کند. 
انتقاد سازنده ایراد ندارد اما اینکه مسائلی را 
بگویند که به ضرر فدراسیون و فوتبال باشد 
در این شرایط درست نیست. همه به هم کمک کنیم و 
دلسوز فوتبال کشور باشیم تا ان شاءالله در جام ملت ها 

شرایط بهتری داشته باشیم.
ســرمربی تیم ملی با ابراز رضایت از کســب هفتمین 
پیروزی پیاپی تیم ملی اظهار کرد: پیروزی برابر اردن 
در زمین خودش با این شــرایط زمین سخت بود. ما در 
این بازی یکســری ایرادها داشــتیم، اما این ایرادها را 

آنالیز می کنیم تا مشکلات مرتفع شود.

قلعه نویی درباره دیدار فینال برابــر قطر اظهار کرد: به 
تیم قطر و کی روش بخاطر صعود به دیدار نهایی تبریک 
می گویم. کــی روش زحمات زیادی بــرای فوتبال ما 
کشــیده اســت. امیدوارم دیدار برابر قطر بازی خوبی 
شــود، اما واقعیت این اســت کیفیت زمیــن، دلخواه 
نیست. شما بازی عراق و قطر را دیدید که صفر بر صفر 
شد و موقعیت های بســیار کمی بوجود آمد، ولی بازی 
ما برابر اردن چهار گل داشــت و می توانست پنج، شش 
گل دیگر هم داشته باشد. از این خوشحالم که تیم ملی 
فوتبال زیبا بازی می کند و حتی روز بدش هم ســه گل 
می زند. البته ایراد کار در ســاختار دفاعی بوده که آن 
را هم ان شــاءالله برطرف می کنیم. در پایان خواهشم 
از همه این اســت که بــه فوتبال کمک کننــد. اینکه 
بخواهند فدراســیون فوتبال و تیم ملــی را بزنند، این 

موضوع هیچ مشکلی را حل نمی کند.

ملی

خریدار  نایب رئیس فدراسیون والیبال از 
چراغ سبز ۵ مربی و آمادگی آنها برای حضور 
در تیم ملی ایران خبر داد و گفت: مردم شک 
نداشته باشند که یکی از بهترین های جهان 

را جذب خواهیم کرد.
وحید مرادی، دربــاره عملکــرد تیم ملی 
والیبال در انتخابــی المپیک و جذب مربی 
خارجی گفت: متأســفانه تیــم نتایج قابل 
قبولــی در مســابقات انتخابــی المپیک 
نداشــت. این ناکامی هم دلایــل متعددی 

دارد. 
فدراســیون از پایان قهرمانی آسیا تا پایان 
انتخابــی المپیک در یک محــدوده زمانی 
بسیار تنگی قرار داشــت و امکان تغییر در 
بدنه کادرفنی را نداشــت. البتــه داورزنی 
با آنتیــگا یکــی از مربیان برجســته دنیا 
رایزنی هایــی داشــت امــا در آن مقطع او 
نپذیرفت به عنوان دستیار در کنار سرمربی 

تیم ملی والیبال ایران کار کند.

صعود به المپیک دشوار شده است
وی اظهارداشــت: از آنجایی کــه لازم بود 
در کنار ســرمربی فرد دیگری قرار بگیرد، 
آرمات از سوی عطایی پیشــنهاد داده شد 
و فدراســیون هم قبول کرد. والیبال ایران 
هم اکنون در شــرایط حساســی است. تیم 
ما بازی های خوبــی را در انتخابی المپیک 
نداشــت و باید برای صعود به المپیک فکر 
کنیم. واقعیت این اســت کــه کار صعود به 
المپیک با توجــه به نتایجی کــه تیم ملی 
کسب کرده بسیار دشوار است. جواز حضور 
به المپیک با نتایج لیــگ ملت های والیبال 
گره خورده و آن مســابقات برای ما تعیین 

کننده خواهد بود.

تاکنون ۵ مربی به ما چراغ سبز نشان 
دادند

نایب رئیس فدراســیون والیبــال گفت: با 
توجه به این شرایط نیاز اســت تیم ملی به 
کادرفنی مجربی سپرده شود. فدراسیون در 

این ارتباط اقداماتی انجام داده و چند مربی 
درجه یک دنیا در لیســت ما قــرار دارند اما 
هنوز بــه نتیجه نهایی نرســیدیم به همین 

خاطر فعلًا اسمی از آن ها نمی بریم.
 اما مردم مطمئن باشــند که فدراســیون 
به دنبــال یکی از مربیان برجســته والیبال 
دنیاســت تا شــرایط را برای صعود تیم به 

المپیک هموار کند. 
ما در حال مذاکــره با ۶ مربی هســتیم که 
تاکنون ۵ نفــر از آن ها هم اعــلام آمادگی 
کردند و حالا فدراســیون باید بررسی کند 

که کدام مربی مفیدتر است.

انتخاب سرمربی شخصی و سلیقه ای 
نیست

وی در واکنــش بــه ایــن موضــوع که در 
فدراســیون والیبال اولویت اصلی انتخابات 
فدراســیون اســت و بهتر نیســت انتخاب 
ســرمربی به بعد از آن زمان موکول شــود، 
اظهارداشت: انتخابی ســرمربی تیم ملی، 

یک بحث ملی است. به هر حال الان شرایط 
صعود والیبال به المپیک دشوار شده و بعید 
است هر کسی که سکان هدایت فدراسیون 
را برعهــده بگیرد با بهتریــن بهترین مربی 
دنیا تفکراتش همسو نباشــد. این موضوع 

بحث شخصی و سلیقه ای نیست.

در جلسه کمیته فنی در مورد گزینه های 
پیشنهادی تصمیم می گیریم

مرادی گفت: مربیانی که بــه والیبال ایران 
چراغ سبز نشــان دادند قرار است در کمیته 
فنی مورد بررســی قرار بگیرنــد و در مورد 
آن ها تصمیم گیری کنیــم. زمانی که آلکنو 
به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب شد، در 
جلســه کمیته فنی همه اعضا او را انتخاب 
کردند. بعد از اینکه آلکنو در المپیک نتیجه 
نگرفت همین افراد کــه الان به عنوان نامزد 
برای ریاست فدراسیون ثبت نام کردند و آن 
زمان در کمیته فنی بودنــد و انتخاب آلکنو 

را امضا کرده بودند، شروع به انتقاد کردند.

نایب رئیس فدراســیون والیبــال در مورد 
گزینه های پیشنهادی گفت: آنتیگا جواب 
منفی به فدراســیون والیبال داد. توتولو هم 
که جز گزینه هــای ما برای ســرمربیگری 
نیست و اگر قرار باشــد به ایران بیاید باید با 

در کنار فردی مثل آلکنو باشد.

داورزنی بازنشسته نیست و وزارت 
ورزش این موضوع را تأیید کرده است

نایب رئیس فدراســیون والیبــال در مورد 
انتخابات فدراســیون گفت: اواخر آبان ماه 
دوره چهارســاله داورزنی به پایان می رسد 
و او هم مثــل بقیــه نامزدهــا می تواند در 
انتخابات شــرکت کند. برخــی می گویند 
او بازنشســته اســت، در صورتی داورزنی 
بازنشســته نیســت و این موضوع را وزارت 
ورزش در کمیســیون تأیید صلاحیت های 
فنی تأییــد کردند. او به لحاظ ســنی چند 
سال مانده تا بازنشسته شــود و می تواند در 

انتخابات شرکت کند.

برخی افراد تنها صندلی مدیریت را 
می بینند و به جای ارائه برنامه تخریب 

می کنند
وی خاطرنشــان کــرد: بــرای اداره یــک 
فدراسیون مهمترین عنصر مدیریت است و 
من تعجب می کنم از دوســتان والیبالی که 
گاهی اوقات اسیر صحبت هایی می شوند که 
فقط ظاهر پســندیده ای دارند، اما در باطن 
محلی از اعراب ندارد. چطور ممکن اســت 
یک نفر حتی بدون یک روز سابقه مدیریت، 

مدعی ریاست فدراسیون والیبال است.
 برخــی افــراد تنهــا صندلــی مدیریت را 
می بینند و تنها به دنبال تخریب هســتند 
و برنامــه ای ارائــه نمی دهنــد. زمانی که 
»هاولانژ« به فدراســیون فوتبال آمد، این 
رشــته هیچ جای ورزش دنیا نبــود. او ۳۲ 
ســال به عنوان رئیس فیفا حکومت کرد و 
زمانی کــه فیفا را ترک کــرد، این مجموعه 
به یــک غول اقتصــادی تبدیل شــده بود. 
این موفقیت نتیجه مدیریــت هاولانژ بود، 
در صورتی که او یک روز هــم فوتبال بازی 

نکرده و عضو تیم شنای برزیل بود.

داورزنی مقابل تمامی انتقادها و 
ناسزاها مقاومت کرد

مرادی در مورد صعود والیبــال به المپیک 
اظهارداشــت: ما شــانس حضور شایسته 
در المپیک را از دســت داده ایــم و این یک 

واقعیت است. 
مــا در انتخابــی المپیــک خــوب نبود و 
انتقادهای زیادی به سرمربی ما شد. روزی 
نبود که اهالــی والیبال به داورزنی فشــار 
می آوردند مبنی بر اینکه کادرفنی را تغییر 
دهد. با این حــال داورزنی تا روزهای پایانی 
هم مقابل تمامی انتقادها و ناسزاها مقاومت 
کرد. چون هدف این بود کــه با مربی ایرانی 

به المپیک برسیم. 
اما کادرفنــی جواب نگرفــت و عطایی هم 
تصمیم گرفت اســتعفا بدهــد. کار برای ما 

دشوار است اما نشدنی نیست.

قلعه نویی: با زدن فدراسیون مشکلی حل نخواهد شد

بررسی شرایط سنی بازیکنان تیم ملی

تا جام ملت ها خبری از تغییر نسل نیست!
سپهر ســتاری  تیم ملی در استانه شروع 
جام ملت های آســیا میانگین سنی بسیار 

بالایی دارد.
 تیم ملــی ایران ایــن روزهــا در تورنمنت 
تدارکاتــی اردن حضور دارد و شــاگردان 
امیر قلعه نویی خودشــان را آماده حضور در 
جام ملت های آسیا می کنند. ایران از زمان 
حضور امیــر قلعه نویی به جــای کارلوس 
کی روش نتایج خوبی کســب کــرده ولی 
میانگین ســنی بالای نفرات دعوت شده از 
سوی ســرمربی تیم ملی باعث نگرانی شده 

است.

ایران از جام جهانی هم مسن تر است!
تیم ملــی در جــام جهانــی ۲۰۲۲ قطر با 
میانگین ۲۸.۹ مســن ترین تیم مسابقات 
بود و پــس از حــذف از مســابقات اغلب 
کارشناسان از لزوم تغییر نسل و اضافه شدن 
نفرات جوان تر صحبت کردنــد. با این حال 
در شــرایطی که نزدیک به یک سال از جام 
جهانی می گذرد، میانگین ســنی تیم ملی 
پایین نیامده و حتی نســبت به مســابقات 
قطر افزایش یافته است. در فهرست اخیری 
که قلعه نویی اعــلام کرد میانگین ســنی 
بازیکنان حاضر بــالای ۲۹ بود و ۱۸ بازیکن 

۳۰ سال و بالاتر در آن حضور داشتند.
با توجه به بازی های اخیر به نظر می رســد 
ترکیب تیم ملی در بازی دیشب مقابل اردن 
همان ترکیبی باشد که امیر قلعه نویی قصد 
دارد در جام ملت ها اســتفاده کند و شــاید 
تنها یکــی دو تغییر در آن به وجــود بیاید. 
میانگین سنی ترکیب دیشب تیم ملی ۳۰ 
بود. محمد محبی ۲۴، ســعید عزت اللهی 

۲۷، ســردار آزمــون ۲۸ و محمدحســین 
کنعانی زادگان ۲۹ ســاله تنهــا نفرات زیر 
۳۰ ســال تیم ملی بودند و بقیــه بازیکنان 
۳۰ سال یا بیشتر داشتند. این موضوع نشان 
می دهد علی رغم تمــام صحبت ها فعلا در 
تیم ملی خبری از جوان گرایی نیست و کادر 
فنی ترجیح می دهد از بازیکنــان باتجربه 

استفاده کند.

بازگشت تنها بازیکن مسنی که خط 
خورده بود

کریم انصاری فــرد، مهاجم ۳۳ ســاله تیم 
اومونیا قبرس تنها بازیکن مســنی بود که 
پس از جــام جهانی از تیــم ملی خط خورد 
ولی او هم در فهرست اخیر به جای شهریار 

مغانلو مصدوم دعوت شده است.
 البتــه قلعه نویــی می توانســت از اللهیار 
صیادمندش و رضا اسدی هم برای حضور 
در لیســت دعوت کند که خــط خوردن 
دومی بــا توجه به فــرم فوق العاده اش در 
ســپاهان کمی هم عجیب و دور از انتظار 

بود.
مصدومیت بازیکنان یکــی از اتفاقاتی بود 
که باعث شد ســن فهرســت تیم ملی بالا 
برود. میلاد سرلک، یاســین سلمانی، علی 
قلــی زاده، امید نورافکن، مجید حســینی، 
علی کریمی و مهدی ترابی نفراتی هســتند 
که به دلیل مصدومیــت حضور در تیم ملی 
را از دســت دادنــد و حضورشــان تا حدی 
می توانست شرایط ســنی تیم ملی را بهبود 

ببخشید.
 البته وحید امیری ۳۵ ســاله هــم یکی از 
نفرانی است با وجود قرار داشتن در لیست، 

به دلیــل مصدومیت مســابقات اردن را از 
دست داد.

دو 20 ساله در فهرست قلعه نویی
نکتــه امیدوارکننــده در فهرســت جدید 
تیم ملی حضــور دو ســتاره ۲۰ ســاله بود. 
محمدجواد حســین نژاد، پدیده خط میانی 
سپاهان و محمدامین حزباوی، مدافع السد دو 
سورپرایز امیر قلعه نویی در فیفادی بودند که 
حضورشان در فهرســت باعث امیدواری شد. 
البته این دو بازیکن شانس زیادی برای حضور 
در ترکیب اصلی ندارند و دیشــب هم مقابل 
اردن به میدان نرفتند ولی پس از جام ملت ها 

می توانند به ترکیب اصلی اضافه شوند.

 تا جام ملت ها خبری از تغییر 
نسل نیست!

از زمان حضور امیر قلعه نویــی در تیم ملی 
۸ بازیکن نخســتین بازی ملی خود را انجام 

داده اند. علیرضا علیزاده، شــهریار مغانلو، 
رضــا اســدی، محمدحســین مرادمند، 
محمد کریمــی، میلاد زکی پور، حســین 
پورحمیــدی و ســعید مهری ایــن نفرات 
هستند که به جز مرادمند و علیزاده همگی 
زیر ۳۰ سال هستند ولی شرایط سنی شان 
طوری نیســت که بتوان برچســب بازیکن 
جوان به آن ها زد. نکتــه عجیبی که در این 
ماجرا وجود دارد این اســت که از این جمع 
هیچکدام در فهرست اخیر تیم ملی حضور 
نداشــتند که البته غیبت مغانلــو به دلیل 
مصدومیت بود. این موضوع نشان می دهد 
کادر فنی نگاه بلندمدتی روی استفاده از این 
نفرات نداشته و بعید اســت در آینده نقش 

مهمی در تیم ملی ایفا کنند.

تا جام ملت ها خبری از جوانگرایی 
نیست

تصمیمــات اخیــر کادر فنــی نشــان 

می دهد حداقل تا جام ملت های آســیا 
قرار نیســت تغییر زیادی در فهرســت 
تیم ملی ایجاد شــود و امیــر قلعه نویی 
ترجیــب می دهــد در فرصــت کمی که 
وجود دارد ثبات ترکیب تیم ملی را حفظ 

. کند
 با این وجود با توجه به ســنگینی مسابقات 
جام ملت ها به خصــوص در مرحله حذفی 
ممکن است مســن بودن بازیکنان به ضرر 
تیم ملی تمام شــود و در صــورت صعود به 
مراحل پایانی کادر فنی با چالش خســتگی 

نفرات خود مواجه باشد.
یک ســال قبل و پس از ناکامــی در جام 
جهانی همــه منتظــر کنار رفتــن چند 
بازیکن و دعــوت از بازیکنان جوان تر به تیم 
ملی بودند ولی به نظر می رسد بحث کاهش 
میانگین سنی تیم ملی و تغییر نسل حداقل 
تا پیش از جام ملت های آسیا انجام نخواهد 

شد.

مقایسه حریفان تدارکاتی تیم ملی فوتبال ایران 
با سه قدرت برتر آسیا

درشــرایطی که تیم های کره جنوبی، ژاپن و عربستان دیدار با تیم های 
مطرح و سطح اول را در دستور کار قرار داده اند، تیم ملی ایران نتوانسته 

در سال جاری با حریف صاحب نامی بازی داشته باشد.
 رقبای تیم ملی فوتبال کشورمان در قاره آسیا در مسابقات دوستانه به 
منظور آماده سازی برای مسابقات مقدماتی جام جهانی و جام ملت های 

آسیا به مصاف حریفانی از قاره های مختلف رفتند.

ژاپن
تیم ملی فوتبال ژاپن در ســال ۱۴۰۲ در ۷ بازی دوستانه برابر تیم های 
اروگوئه، کلمبیا، الســالوادور، پرو، آلمان، ترکیه، کانادا به میدان رفته 
اســت. ژاپن در خانه با اروگوئــه تیم هفدهم رنکینگ فیفا به تســاوی 
یک به یک رسید. مقابل کلمبیا تیم شــانزدهم جهان ۲ بر یک شکست 

خورد.
الســالوادور تیم هفتاد و ششــم جهان را با ۶ گل در هم کوبید. پرو تیم 
بیســت و دوم جهان را با نتیجه پرگل ۴ بر یک مغلــوب کرد. تیم ملی 
فوتبال آلمان را در یک مســابقه رویایی و باورنکردنی با نتیجه ۴ بر یک 
تحقیر کرد. سپس به مصاف ترکیه رفت و این تیم را هم ۴ بر دو شکست 
داد. در آخرین بازی دوســتانه خود نیز ۲۱ مهر با کانادا مســابقه داد و 
توانســت رقیب خود از آمریکای شــمالی را با نتیجه ۴ بر یک شکست 

دهد.
عملکرد فدراســیون فوتبال ژاپن در برنامه ریزی و تدارک مســابقات 
دوســتانه مؤثر با تیم های مطرح فوتبال جهان از قاره های مختلف یک 
روند رو به رشــد را در نتایج این تیم نشــان می دهد کــه اوج آن را در 

شکست آلمان و ترکیه شاهدیم.
 بازی بعدی تیم ژاپن با تونســی خواهد بود که ۲۱ مهــر با کره جنوبی 

بازی کرد.

کره جنوبی
تیم ملی فوتبال کره جنوبی هم که از رقبای سرســخت آســیایی 
ایران محسوب می شود پس از تســاوی با اروگوئه و شکست پرتغال 
در جام حهانی، در ســال ۱۴۰۲ در ۷ مسابقه دوســتانه با تیم های 
کلمبیا، اروگوئه، پرو، السالوادور، ولز، عربستان و تونس بازی کرده 

است.
تساوی ۲ به ۲ با کلمبیا، شکســت ۲ بر یک برابر اروگوئه، شکست یک 
بر صفر از پرو، تساوی یک به یک با الســالوادور، تساوی بدون گل با ولز 
تیم سی و سوم جهان، شکست یک بر صفر عربستان صعودی و پیروزی 
پر گل ۴ بر صفر برابر تیم فوتبال تونس وضعیت مسابقات دوستانه کره 

جنوبی در سال ۱۴۰۲ است.

نکته قابل توجه در مســابقات دوســتانه این دو رقیب شــرق آسیایی 
ایران بازی با تیم های مشترک است که نشــان از هماهنگی و همکاری 

فدراسیون های فوتبال این دو کشور با هم است.
 به گونه ای که هر دو فدراســیون بــا توجه به نزدیکــی جغرافیایی، 
ضمن فراهــم کردن شــرایطی بــرای میزبانی از تیم هــای مطرح 
فوتبال، هر دو تیم بتوانند در مســابقات دوســتانه با ایــن تیم ها به 
میدان بروند. روندی که هم موجب پیشــرفت فوتبال هر دو کشــور 
می شــود و هم فرایند رقابت و میزبانی از تیم های قدرتمند جهان را 

تسهیل می کند.

عربستان سعودی
تیم ملی فوتبال عربستان ســعود هم که دیگر رقیب ایران در آسیاست 
پس از اینکه در جام جهانی توانســت آرژانتیــن را از پیش رو بردارد در 

سال ۱۴۰۲ در مسابقات دوستانه ۵ بار به میدان رفته است.
 شکســت ۲ بر یک برابر ونزوئلا )رنکینگ ۵۳(، شکســت ۲ بر یک برابر 
بولیوی )تیم ۸۳ جهان(، شکســت ۳ بر یک برابر کاســتاریکا )تیم ۴۶ 
جهان(، شکســت یک بر صفر از کره جنوبی و تســاوی ۲-۲ با تیم ملی 
فوتبال نیجریه )تیم ۴۰ جهان( خلاصه مســابقات دوستانه سعودی ها 

در سال ۱۴۰۲ است.
تیم ملی عربستان ســعودی بر خلاف تیم های باشــگاهی این کشور 
در سال اخیر مســابقات دوستانه ســطح بالایی تاکنون برگزار نکرده 
و موفق به کســب نتایج خوبی هم نشده اســت. بهترین بازی این تیم 
شــاید بازی اخیر آنها در ۲۱ مهر برابر نیجریه بود که با تساوی ۲-۲ به 

پایان رسید.
تیم ملی فوتبال عربســتان ســعودی همواره رقیب سرســختی برای 
ملی پوشان کشــورمان در ادوار مختلف بوده است و شاید عواملی مثل 
اختلافات سیاسی نیز بر این رقابت افزوده بود. رقابتی که شاید منفعتی 

برای پیشرفت و توسعه فوتبال هر دو کشور نداشت باشد.
 اما اکنون با توجه به نزدیکی سیاسی میان ایران و سعودی ها می توان 
این امید را داشــت که همکاری ای همچون همــکاری میان فوتبال 
کره و ژاپن شکل بگیرد و این دو فدراسیون در همکاری و همگرایی با 
هم بتوانند از مزایای همدیگر برای توســعه فوتبال و ورزش بهره مند 

شوند.
روندی که فوتبال عربســتان در پیش گرفته و پول های کلانی که این 
کشــور هزینه می کند، بازیکنان بزرگی که در لیگ این کشــور حضور 
دارند این فرصت را در اختیار بازیکنان عربســتان قرار می دهد که تنه 
به تنه  ســتارگان فوتبال جهان بزنند نویدبخش یک فوتبال رو به رشد 

برای آنان است. 
به نظر می رسد تعاملی که در ماه های اخیر میان دو کشور صورت گرفته 
است باید هرچه زودتر از سوی مســئولان فدراسیون فوتبال کشورمان 
به صحنه فوتبال کشیده شود تا شاهد پیشــرفت فوتبال کشورمان در 

تعامل با کشورهای همسایه باشیم.

ایران
تیم ملی فوتبال کشورمان هم پس از آنکه موفق شد در جام جهانی ولز 
را شکست دهد در سال جاری ۸ بازی دوستانه داشته که به دلیل حضور 
در تورنمنت کافا بوده است. اما با وجود بازی های متعدد نتوانسته ایم با 

تیم های مطرحی مسابقه دهیم.
روســیه )رتبه ۳۹(، کنیا )رتبــه ۱۰۹(، افغانســتان )رتبــه ۱۵۸(، 
قرقیزستان )رتبه ۹۶(، ازبکســتان )رتبه ۷۵(، بلغارستان )رتبه ۷۸(، 
آنگولا )رتبه ۱۱۷( و اردن )رتبه ۸۴( رقبای ایران در مسابقات دوستانه 
بوده اند. بجز بازی با تیم ملی فوتبال روســیه که محک نســبتاً خوبی 
برای بازیکنان ما بود دیگر مســابقاتی که برای ملی پوشان تدارک دیده 
شده است بیشتر به نظر می رســد برای پر کردن تقویم مسابقات بود و 
شــاید تفاوت چندانی با بازی با تیم های داخلی و تمرینی نداشته باشد. 
به خصوص آنکه مســابقه اخیر ما برابر اردن هم چنــدان موفق نبود و 

نمی تواند نتیجه قابل قبولی برای ما باشد.



استان

شــیراز -چراغــی   رئیس جمهــور بــا اشــاره بــه اینکه 
مهم تریــن اولویــت در دور دوم ســفرهای اســتانی، 
پیگیری مصوبات دور نخســت ســفرها است، گفت با 
توجه بــه گزارشــاتی که ارائــه شــد، بیــش از ۸۵ درصد 
از مصوبــات ســفر نخســت دولــت بــه اســتان فــارس 
اجرایــی شــده و ۱۵ درصــد باقی مانــده هم در دســت 

اقدام است و به نتیجه خواهد رسید
وی افــزود: در حــوزه صنعــت و معــدن، کشــاورزی، 
انــرژی، راه هــای مواصاتــی و ســامت کارهــای قابل 

توجهی در استان انجام شده که قابل تقدیر است.
رئیس جمهور گفت: از کارهای قابل توجه در اســتان 
فــارس پــروژه آزادراه اصفهــان شــیراز بود که تا بوشــهر 
ادامه خواهد داشــت. وی افزود: بســیاری از کارگران، 
مهندســان و پیمانکاران پروژه آزادراه اصفهان شــیراز 
گمــان می کردند بــا بهره بــرداری از آزادراه، کارشــان به 
پایان رســیده، در حالی که بایــد کار احــداث آزادراه تا 
بوشــهر را آغاز کنند. در موضوع بهره برداری خط دوم 
انتقال آب به شــیراز که ۴۰ درصد آب مورد نیاز شیراز را 
تأمین کرده هم بــه عزیزان اعام کردیم ســاخت خط 
ســوم را آغــاز کننــد. رئیــس جمهــور در ادامــه افــزود: 
نهضــت بــه اتمــام رســاندن پروژه هــای نیمه تمــام را 

در همــه حوزه ها آغاز کردیــم. پروژه هایی که شــاید ۲۰ 
سال جلوی چشمان مردم بود، باید حتماً به سامان 
می رســید، برخــی از ایــن پروژه هــا حتــی هزینــه چند 
برابــری به دولــت تحمیل کرده اســت. رئیــس جمهور 

اضافه کرد: در بررســی های انجام شــده از پروژه های 
نهضــت ملــی مســکن ۴۰ درصــد کار در پروژه هــای در 
دســت اجــرا انجــام شــده و تــاش می شــود تا هــر چه 
زودتــر مــردم ثمــرات آن را ببیننــد. وی بــه پروژه های 

کــرد و گفــت: ایــن  نفــت و گاز اســتان فــارس اشــاره 
پروژه های نفــت و گاز می تواند در آینــده از ثروت های 

بزرگ کشور باشد.
وی حضــور وزرا را در ایــن ســفر اســتانی در اســتان 
پهنــاور فــارس کــم نظیــر خوانــد و گفــت: وزیــران بــه 
نمایندگی از رئیس جمهور به شهرستان ها در استان 
پهنــاور فــارس رفتنــد. رئیــس جمهــور در پاســخ بــه 
سوالی درباره سرنوشت پروژه های پتروشیمی فارس 
که در ســال های گذشــته موافقت با اجرای آنها صادر 
شــده، گفت: نهضــت اتمــام پروژه های نیمــه تمام در 
دولت ســیزدهم شکل گرفته اســت و با جدیت دنبال 
می شــود بــه عنــوان نمونــه برخــی از پروژه هایــی کــه 
بیش از ۱۰ ســال بر زمین مانده و هزینــه تکمیل ۲ برابر 
شده، به اتمام رســید که خط آبرسانی به شیراز نمونه 

از آن است.
وی بیان کــرد: طرح های پتروشــیمی فــارس نیازمند 
زمینه هایی اســت، همه ایــن طرح هــا در وزارت نفت 
در دست بررسی است و برای برخی راهکارهایی پیدا 

شده و برای برخی دیگر هنوز به نتیجه نرسیده ایم.
کم بــودن پرداخــت تســهیات بانک هــای خصوصی 

در فارس به سرعت پیگیری می شود

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در راستای مسئولیت اجتماعی محقق شد:

رهگیری وضعیت صدور کارت هوشمند سوخت
اردبیل-افســون جبــارزاده   علیرضــا دلداده مقدم ســخنگوی شــرکت 
ملی پخــش فــرآورده هــای نفتــی منطقــه اردبیــل ضمــن اعام خبــر فوق 
گفت: امکان رهگیری و مشــاهده آخرین وضعیت صدور کارت هوشــمند 

سوخت در بستر اینترنت و از طریق سامانه سخا امکان پذیر است.
علیرضا دلــداده مقــدم ســخنگوی شــرکت از امــکان رهگیری و مشــاهده 
آخریــن وضعیــت صــدور کارت هوشــمند ســوخت در بســتر اینترنــت و از 
کنون کلیه مالکین وسایل نقلیه  طریق سامانه سخا خبر داد، گفت: هم ا
https://sakha.epolice. مــی تواننــد در بســتر اینترنــت از طریــق آدرس

ir و پس از انجام فرآینــد احراز هویت، نســبت به رهگیری کارت هوشــمند 
سوخت وسایل نقلیه خود اقدام نمایند.

دلــداده مقدم افــزود: اخذ شــماره بارکــد پســتی کارت های صادر شــده از 
طریق ایــن درگاه و بدون مراجعه به دفاتر پلیس +۱۰ نیز میســر اســت، تا با 
وارد کردن بارکد پســتی مورد اشــاره در ســامانه رهگیری مرســولات پستی 
در بســتر اینترنــت بــه آدرس www.tracking.post.ir از وضعیــت توزیــع 

کارت سوخت خود مطلع شوند.
رئیــس روابــط عمومــی شــرکت ملــی پخــش فــرآورده هــای نفتــی منطقــه 
اردبیــل خاطــر نشــان کــرد: چنانچــه کارت ســوخت خودرویــی در یکی از 
باجه های معطله پســتی وجود داشــته باشــد، مالک خودرو می تواند به 
همراه مدارک شناسایی خود و خودرو به همان باجه معطله ذکر شده در 

سامانه رهگیری مرسولات پستی مراجعه و کارت خود را دریافت نماید

رئیس اتاق تعاون قزوین:

 اولین نمایشگاه توانمندی ها 
وین برگزار می شود و دستاوردهای تعاون قز

قزوین-مریــم نقــدی   رئیــس اتــاق تعــاون اســتان قزویــن گفــت: بــا 
توجــه بــه ظرفیت هــای اســتان قزویــن اولیــن نمایشــگاه توانمندی هــا و 

دستاوردهای تعاون استان قزوین برگزار خواهد شد.
منطقــه ای  نمایشــگاه  اولیــن  برگــزاری  بــه  اشــاره  بــا  زارعــی   روح الله 
توانمندی هــا و دســتاوردهای تعــاون قزویــن اظهار کــرد: بخــش اقتصاد 
بر اســاس ماده ۴۳ و ۴۴ قانون اساســی در ســه حــوزه تعاونــی، خصوصی 
و دولتی تعریف شــده اســت و در راســتای اجرای اصول قانون، سال ۱۳۷۰ 
موضوعات مربــوط بــه قانون بخــش تعــاون، تصویــب و وزارتخانــه تعاون 

تعریف شد.
وی ادامه داد: تعاون یک موضوع وابســته به فعالیت های عمومی اســت 
که مــردم می توانند در زمینه هــای متخلف تولیدی، کشــاورزی، صنعتی، 
بانکی و مســکن تشــکیل تعاونی دهنــد؛ در قزویــن ۳۲۰۰ تعاونی تشــکیل 

شده است که ۱۰۰۰ مورد از آن ها در زمینه های یاد شده فعال است.
رئیــس اتاق تعاون اســتان قزوین گفت: در اســفند ماه ســال گذشــته بین 
اتاق تعاون ایران و وزارت جهاد کشــاورزی تفاهم نامه ای به منظور عرضه 
مســتقیم کالای مصرفــی که تعاونــی هــا می تواننــد در زمینه تأمیــن آن ها 
فعــال باشــند امضــا و در همیــن راســتا در اســتان قزویــن نمایشــگاهی در 

محوطه جهد کشاورزی قزوین برپا شد.

 ٤٠ درصد از مراتع استان بوشهر 
در اختیار عشایراست

بوشــهر -هادی مینایی پور   مدیر أمور عشــایر اســتان بوشهر گفت :٤٠ 
درصد از مراتع این استان در اختیار عشایر است

مهــدي رســتمي درجمــع خبرنــگاران افزود:بدلیــل کاهــش بارندگــي و 
خشکســالي مشــکات درامدی براي عشــایر بوجود آمده که مــي توان به 
کاهش تولید علوفــه از ٦٠ کیلوگرم درهکتار بــه ١٥ کیلو گرم در هکتاراشــاره 

کرد.
 ۲ هزارنفرمعــادل   ١٨ از  بیــش  را  بوشــهر  عشایراســتان  جمعیــت  وي 
درصدجمعیت اعام کردو اظهارداشت: بیشــترین عشایر در دشتستان 

و بخش ارم و بوشکان هستند .
رســتمی تصریح کرد:در ســال گذشــته ۳ هــزار تــن علوفــه از مراتع اســتان 
بوشــهر تولیــد شــده و بخشــی از نیــاز علوفــه دام عشــایر از طریقتوزیــع 

نهاده های دامی تأمین گردید.
مدیرامور عشــایر اســتان بوشــهر تصریح کرد:براســاس آئین نامــه تدوین 

شده دولت تمامي إدارات موظف به همکاري با أمور عشایر هستند .
این مقام مســئول تعــداد دام عشــایر در اســتان بوشــهر را ۳۵۷هــزار راس 
اعام کردو افزود: سالانه 6هزارو9۰۰ تن گوشت و ۲هزارو ۸۰۰تن شیر تولید 

می شود .
مدیرامور عشــایر اســتان بوشــهر یاداورشــد: میزان تولید صنایع دســتی 
۱۳هــزارو۵۰۰ متــر مربــع ، عســل ۵۵۰تــن ومحصــولات باغــی و زراعــی 9۵ 

هزارتن است .
کنون بیش  رستمی با اشاره باینکه کوچ عشایر آغاز شــده اضافه کرد: هم ا
از ۳۰درصــد از عشــایر وارد اســتان شــده انــد وخدمــات آبرســانی وتوزیــع 

نهاده های دامی نیز از ۱۵ آبان ماه آغاز می شود.
وی خاطرنشــان کــرد: یکــی از مشــکات عشــایر اســتان آبرســانی اســت 
وناوگان آبرســانی با ۱۲ تانکر ۱۰هــزار لیتــری در اختیار پیمانکار قــرار گرفته 

است .

تا پایان دولت سیزدهم انجام می شود؛

استانداردسازی حدود ۱۷۰۰ کلاس درس  در لرستان
خــرم آباد-فرزانه هداونــد   ایسنا/لرســتان مدیــرکل نوســازی مدارس 
لرســتان گفت: استانداردســازی حدود ۱۷۰۰ کاس درس در دو سال باقی 

مانده دولت سیزدهم با اعتبارات دریافتی انجام خواهد شد.
یونــس بهاروند اظهار کرد: تمام پرســنل نوســازی مــدارس شــبانه روز کار 
می کنند تــا در تمام مناطق چه صعب العبور و چه شــهری مــدارس را برای 

تعلیم و تربیت فرزندانمان آماده کنیم.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه در طــرح ۲۰۲۰ و محرومیت زدایــی، 6۷ منطقــه در 
لرســتان مناطق محروم هســتند، بیان کــرد: این مناطق از لحاظ هوشــی 
و اســتعداد از ســطح برخوردار بوده و خیلی از مســئولان اســتان و کشور از 

همین محات آمده  و در حال فعالیت هستند.
بهاروند با بیــان اینکه متأســفانه در ســنوات قبل به مناطق جنوبی شــهر 
خرم آبــاد توجهی نشــده بــود، یعنی مدرســه ســاخته شــده ولی سیســتم 
گرمایشــی اســتاندارد نداشــت، گفــت: در حــال حاضــر تمــام مــدارس در 
شهر خرم آباد تماماً استانداردسازی شده و سیســتم گرمایشی دارند ولی 
گاهــاَ برخــی مــدارس علی رغم اینکــه نوســاز بودند اما سیســتم گرمایشــی 
استاندارد نداشتند که همه آن ها را طبق دســتورالعمل استانداردسازی 

کردیم.
مدیــرکل نوســازی مــدارس لرســتان یــادآور شــد: ۸۸۱۸ کاس درس در 
اســتان استانداردســازی نشــده کــه بخــاری آنهــا گازی یــا نفتــی چکــه ای 

بودند که از سال 9۲ کار استانداردسازی آن ها را شروع کردیم.
ایــن مســئول تصریــح کــرد: حــدود ۲۰۳۷ کاس در ایــن ســال ها تعمیــر 
اساســی شــده و توانســتیم دوباره آن هــا را بــه چرخــه تدریــس برگردانیم و 

اینها شامل مدارسی بود که سیستم شوفاژ آن ها از کار افتاده بود.
بهاروند گفت: حدود ۱۷۰۰ کاس درس که بیشــتر مدارس گازسوز هستند 
در دو ســال باقی مانده دولت ســیزدهم برنامه ریزی شــده تا بــا اعتبارات 

دریافتی آن ها را نیز استاندارد کنیم.

و  درخــت«  آغــوش  »در  ســینمایی  فیلــم  مومنــی    اصفهان-مریــم 
پویانمایی هــای »جایگزیــن« و »ده ســالگی« پروانــه زرین ســی وپنجمین 
جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهــان را از آن خود 

کردند.
در آخرین روز از ســی وپنجمین جشــنواره بین المللی فیلم هــای کودکان و 
نوجوانــان، برگزیدگان در آیینی بــا حضور حامد عامتــی مدیرعامل کانون 
پــرورش فکــری و محمدرضــا کریمی صارمــی معــاون تولیــد کانــون معرفــی 

شدند.
، فیلــم ســینمایی »در آغــوش  بــر همیــن اســاس در آییــن اهــدای جوایــز
درخت« بــه کارگردانی بابــک خواجه پاشــا پروانه زریــن جایزه ویــژه هیات 

داوران بخش بین الملل این دوره از جشنواره را دریافت کرد.
فیلم ســینمایی »در آغــوش درخت« که با همــکاری کانون پــرورش فکری 
کــودکان و نوجوانان و ســازمان ســینمایی ســوره تولید شــده اســت، نامزد 

دریافــت جایــزه بــرای بهتریــن کارگردانــی )بابــک خواجه پاشــا( و بهتریــن 
کــودک و نوجــوان )رایــان لطفــی( در بخــش مســابقه ایــران نیــز   بازیگــر 

شده بود.

از  واهــی«  ایــران، »مونیــکا  از  و »علیرضــا خمســه«  برومنــد«  »مرضیــه 
گان میلینکوویــچ  هندوســتان، »یــرژی موســکوویچ« از لهســتان، »درا
فیمون« از صربستان، »ملیکا زعیری« از فرانسه و »جون خوآنگ« از چین 
هیــأت داوران بخش فیلم هــای بلند بین الملل ایــن دوره از جشــنواره را بر 

عهده داشتند.
در ایــن آییــن همچنیــن پروانــه زریــن بهتریــن کارگردانــی پویانمایــی بــه 
پویانمایی »جایگزین« بــه کارگردانی عبدالله علیمراد رســید. این جایزه را 
در غیاب علیمــراد، محمدرضــا کریمی صارمی معاون تولیــد کانون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان دریافت کرد.
، پروانه زرین بهترین فیلم کوتاه به فیلم »ده سالگی« به  بر اساس این خبر

کارگردانی فاطمه جعفری رسید. 
ســی وپنجمین جشــنواره فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان شامگاه 

روز ۲۰ مهر ۱۴۰۲ در سالن کوثر اصفهان به کار خود پایان داد.

اصفهان

معرفی برترین های سی وپنجمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان؛

شب طلایی فیلم های کانون در اصفهان رقم خورد

کرمانشاه

کل ارتباطــات و امــور بیــن الملــل  کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیــر 
شــهرداری کرمانشــاه گفت: توسعه بیشتر کانشــهر کرمانشــاه با همدلی و کار 

جمعی امکان پذیر است.
 امیر رضا همایون دولتشــاهی اظهار کرد: اعتقاد ما این اســت رفع مشــکات 
و خدمات رسانی در حوزه شــهری نیازمند همراهی، همدلی و نقد سازنده به 

دور از حاشیه است و همواره از این سه مقوله استقبال می کنیم.
وی با اشــاره به اینکــه اخیــرا موضوعاتی در خصوص محل ســکونت شــهردار 
کرمانشــاه توســط برخــی از عزیزان شــورای اســامی شــهر در برخی رســانه ها 
منتشــر شــده اســت، افزود: دکتر نوروزی از آبــان مــاه ۱۴۰۰ به همــراه خانواده 

در منزل شــخصی خود در کرمانشــاه ســکونت دارند و فرزند وی هم در تهران 
مشغول تحصیل است که نامه  آن نیز پیشتر از وزارت کشور اخذ شده بود.

وی افزود: چنانچه شــهردار کرمانشــاه برای پیگیری بیشتر مشــکات شهر و 
گزیر به حضور یــک یا دو روزه در جلســات وزارت خانه ای  مطالبات مردمــی نا
بــوده ایــن موضــوع بــا هماهنگــی اعضــای محتــرم شــورای اســامی شــهر و 

استاندار کرمانشاه صورت گرفته است. 
مدیــر کل ارتباطــات و امــور بیــن الملــل شــهرداری کرمانشــاه بــا بیــان اینکــه 
شهردار کرمانشــاه هر روز در محل کار خود در شــهرداری حضور دارد، تصریح 
کــرد: در کنــار موضوعــات کاری شــهرداری، دیــدار بــا مــردم در قالــب ماقات 
مردمی و چهره به چهره از دیگر برنامه هایی است که طبق زمان بندی انجام 

کنون برگزار شده است.  شده بدون وقفه تا
دولتشــاهی گفــت: شــهردار کرمانشــاه عاوه بــر تشــکیل جلســات و پیگیری 
کثــر اوقــات در روزهــای تعطیــل نیــز در  موضوعــات در روزهــای کاری خــود، ا
محل کار خود حاضر و بر نحوه خدمات رســانی ها نظارت و یا مشــغول بازدید 
اســت و تمام این موضوعات خود گواهی بر سکونت ایشان در شهر کرمانشاه 

است.
وی ابراز کرد: برای بخشی از خدمات رسانی ها در حوزه های مختلف و انجام 
روال قانونی و اداری آن ها روزانه به مجوزهای متعددی نیاز اســت که تمامی 
آنها توسط شخص شــهردار صادر می شــود و این امر مســتلزم حضور شهردار 

در محل کار خود است.
وی گفت: در حــوزه جمع آوری زباله بــا وجود کمبود نیروی انســانی که وجود 
دارد اقدامــات مناســبی از جملــه اینکــه در بعضــی از شــهرک هایــی کــه زباله 

کراتی که  مدت ها به صــورت خودگردان جمع آوری میشــد بــا جلســات و مذا
بــا اداره کل راه و شهرســازی داشــتیم مقرر شــد که این امر توســط شــهرداری 

انجام شود شده است.
دولتشــاهی با اشــاره به اینکــه با هــدف ارتقــا کیفیت و زیبایی بیشــتر شــهر ۸ 
دســتگاه خودرو به مبلغ ۲۳ میلیارد تومان خریداری شــده است یاد آور شد: 

قطعا با ورود این ماشین آلات بخشی از مشکات موجود رفع خواهد شد.
وی گفت: بــه ازای هر هزار شــهروند باید 6 نفر نیرو وجود داشــته باشــد، ۴ نفر 
در حــوزه های خدماتــی و ۲ نفر در حوزه ســتادی و کارشناســی که متاســفانه 
در شــهر کرمانشــاه اینگونــه نیســت و ما بــا کمبــود نیرو بــه خصــوص در حوزه 

خدماتی مواجه هستیم .
دولتشــاهی گفت: تمام تاش مجموعه شهرداری این اســت که کیفیت ارایه 
خدمات در شــهر ارتقا پیدا کند و در این راه به همراهی و همفکری عزیزان در 

شورای اسامی شهر نیاز است. 
بــه  خطــاب  بارهــا  خــود  جلســات  در  کرمانشــاه  شــهردار  افــزود:  وی 
کیــد داشــته و یــادآور شــده انــد  نیروهــای شــهرداری بــر ایــن موضــوع تا
تنــش و  از هرگونــه  بــه دور  بایــد  کــه شــهرداری و شــورای اســامی شــهر 
کنــار یکدیگــر بــوده و تنهــا هدفشــان خدمــت بــه جامعــه   حاشــیه ای در 

شهروندی باشد. 
مدیر کل ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری کرمانشــاه تصریح کــرد: تنها 
کســانی که می توانند مشکات کرمانشــاه را رفع و باعث پیشــرفت شهر شوند 
کنان آن هســتند و قطعــا در ایــن راه بــه مشــارکت، همفکــری و همدلــی  ســا

اعضای محترم شورای اسامی شهر و شهروندان نیاز است.

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری کرمانشاه:

توسعه بیشتر کلان شهر کرمانشاه با همدلی و کار جمعی امکان پذیر است

رییس جمهور : 

بیش از ۸۵ درصد از مصوبات سفر نخست دولت به استان فارس اجرایی شده است

البرز ایلام
بعد از ۲۰ سال ؛

تصفیه خانه فاضلاب شهرک صنعتی ایلام راه اندازی شد
شــرکت  مدیرعامــل  بیگــی     ایلام-حســن 
شــهرک هــای صنعتــی اســتان ایــام از راه اندازی 
تصفیه خانه فاضاب شــهرک صنعتی ایام بعد از 

۲۰ سال خبر داد.
 "موســی حاتمی"  اظهار کرد: طی یکسال گذشته 
تصفیه خانه فاضاب شــهرک صنعتــی ایام فعال 
و این طــرح بعد از ۲۰ ســال غیرفعال بــودن مجدد 

راه اندازی شد.
صنعتــی  شــهرک های  شــرکت  مدیرعامــل 
متعــدد  صنعتــی  تورهــای  برگــزاری  بــه  ایــام 
افــزود:  و  کــرد  اشــاره  امیدآفرینــی  راســتای  در 
تکمیــل ســاختمان فــن آوری بعــد از گذشــت ۱۳ 
ســال توقــف پــروژه و احــداث ســوله آتش نشــانی 

شــده  انجــام  اقدامــات  دیگــر  از   صنفــی 
در این مدت است.

حاتمــی یــادآور شــد: همچنیــن بهره بــرداری از 
ناحیه پایین دســتی پتروشــیمی دهلران، تملک 
معدنــی  آب  تخصصــی  ناحیــه  آماده ســازی  و 
موســیان، تملک ناحیه صنعتی شــماره ۲ شباب 
کــد از  و بازپس گیــری 6۴ هکتــار از زمین هــای را
جمله اقدامــات انجــام شــده این شــرکت در یک 

سال گذشته است.
وی بــا بیان اینکــه آســفالت شــهرک های صنعتی 
ایــام، شــباب و ایــوان انجــام شــده اســت، افزود: 
آســفالت ورودی شــهرک های دهلــران و هلیــان 

نیز در دست اقدام است.

ج آغاز شد حفاری و تجهیز ۲۱ حلقه چاه جدید آب در کر
-مظفــری   کــرج - ایرنــا- مدیر عامل شــرکت  البرز
آبفــا اســتان البــرز بــا اشــاره بــه کمبــود آب شــرب در 
کــرد: حفــاری و  کــرج، اعــام  مناطقــی از کانشــهر 
تجهیــز و احیــای ۲۱ حلقه چــاه آب در این شــهر آغاز 

شد.
عملیــات  آغــاز  درحاشــیه  نامــداری  رضــا  حمیــد 
تعــدادی پــروژه تامیــن آب در کــرج افــزود: میــزان 
مصــرف آب شــرب در کــرج ســالانه ۴۷ میلیــون متــر 
مکعــب اســت کــه براســاس ســرانه مصــرف ۲۵۰ لیتر 
، 6 میلیون متــر مکعب در  در شــبانه روز برای هر نفــر

سال کمبود آب وجود دارد .
وی ادامه داد: برهمین اســاس برای پاسخگویی به 
نیازهای آبی کانشــهر مهاجر پذیر کرج، برنامه حفر 

، تجهیــز و مهندســی ۲۱ حلقــه چــاه شــامل حفر ۱۷ 
حلقه چاه جدید و طراحی و مهندســی دوباره چهار 

حلقه چاه قدیمی کرج در دست اقدام قرار گرفت.
نامــداری گفت : افزون بــر حفاری و احیــای این چاه 
هــا ، پنــج هــزارو۵۰۰ متــر شــبکه توزیــع بــرای اصاح 
شــبکه و بازســازی ۵۵۰ فقــره انشــعاب آب در کــرج 
احــداث می شــود ضمــن آنکه نصــب و بهره بــرداری 
از۲ شــیر فشــار شــکن، بازســازی شــیرآلات شــبکه 
توزیــع، اجــرا و تکمیــل زون منطقــه مــرادآب کــرج ، 
تکمیل پــروژه لوله گــذاری خط انتقــال تصفیه خانه 
ک به  آب شــماره یک کــرج به مخــزن ذخیــره آب کا
طول ۱۵۰ متــر از دیگر پــروژه های تامیــن آب در این 

کانشهر کرج است.
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بانک مرکزی اعلام کرد
افزایش جوایز سپرده های قرض الحسنه 

پس انداز بانک ها تا سقف ۲۵۰ میلیون تومان
با هدف ترغیب و تشویق بیشتر ســپرده گذاران به مشارکت در تجهیز 
منابع قرض الحســنه، حداکثر میــزان جوایز اعطایی به ســپرده های 
قرض الحســنه پس انداز به یک فرد در هر دوره قرعه کشــی )ســقف 
فردی(، از یک میلیارد ریال به دو میلیارد و پانصد میلیون ریال افزایش 

می یابد.
بانک مرکزی اعلام کرد:  در پی بخشــنامه  ۲۸ دی ماه ۱۳۹۵ موضوع 
ابلاغ ســقف جوایز اعطایی به ســپرده های قرض الحســنه پس انداز، 
کمیســیون مقررات و نظارت مؤسســات اعتباری بانــک مرکزی در 
جلســه  ۲۲ مرداد ۱۴۰۲ و به اســتناد اختیارات مقــرر در تبصره )۱( 
ماده )۶( »دســتورالعمل اعطای جوایز به ســپرده های قرض الحسنه 
پس انــداز )ارزی  -ریالــی(« مصوب جلســه ۲۷ اردیبهشــت ۱۳۹۰ 
شــورای پول و اعتبار ابلاغی طی بخشــنامه ای به تاریــخ ۱۷ خرداد 
۱۳۹۰ و اصلاحیه های پس از آن و با هدف ترغیب و تشــویق بیشــتر 
ســپرده گذاران به مشــارکت در تجهیز منابع قرض الحسنه پس انداز 

بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی، مقرر کرد:
»حداکثر میزان جوایز اعطایی به سپرده های قرض الحسنه پس انداز به 
یک فرد در هر دوره قرعه کشی )سقف فردی(، از یک میلیارد ریال به دو 

میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال افزایش می یابد.«

 تفاهم نامه همکاری با کشورهای منطقه 
در زمینه طراحی ساختمان

رئیس کمیســیون صادرات خدمات فنی و مهندسی ساختمان گفت 
که در راســتای شــناخت دقیق نیاز بازارهای هدف در زمینه طراحی 
ساختمان، عقد تفاهم نامه همکاری با کشورهای منطقه در دستور کار 

قرار دارد.
 به نقل از سازمان نظام مهندسی ساختمان، بهروز فرح شیرازی رئیس 
کمیسیون صادرات خدمات فنی و مهندسی ساختمان، گفت: به زودی 
در همایشی که در سطح ملی و در جنوب کشــور در حال برنامه ریزی 
اســت، درباره زوایای مختلف صادرات خدمات طراحی بحث و بررسی 
می شود و با تشــکیل کارگاه های آموزشی تلاش می شــود که جامعه 

مهندسی کشور بیشتر با این موضوع آشنا شوند.
وی اظهار داشــت: کمیســیون صــادرات خدمات فنی و مهندســی 
ساختمان با مطالعه بازار، تمرکز خود را بر تولید و ارائه خدمات طراحی 

معطوف کرده است.
فرح شــیرازی بیان داشــت: تولید خدمات طراحــی، نیازمند دانش 
چگونگی تولیــد خدمات طراحی مورد نیاز کشــورهای هدف اســت 
و ســازمان نظام مهندســی ســاختمان در جایگاه تســهیل گر، خود 
را متعهد به فراهم کردن زمینه های شناســایی نیــاز بازارهای هدف و 
آموزش هدفمند خدمات طراحی می داند که ایــن خدمات هدفمند، 

برطرف کننده نیاز بازار هدف است.

وی با اشــاره به اینکــه رویکرد کمیســیون صادرات خدمــات فنی و 
مهندســی در تولید خدمات صادرات محور، تولیــد خدمات طراحی 
است، ادامه داد: در این راستا جامعه هدف، اعضای حقیقی عضو سازمان 
نظام مهندسی ساختمان هســتند که به عنوان جامعه بزرگ تشکیل 
دهنه بدنه اصلی شــرکت های حقوقی شناسایی شــده اند. در این بین 
انتظار می رود با توجه به توانمندی های مهندســان جوان تر این گروه 

پیشتاز این امر باشند.
رئیس کمیسیون صادرات خدمات فنی و مهندسی ساختمان در پاسخ 
به اینکه چرا مهندســین ســاختمان که متخصصین و متولیان تولید 
خدمات فنی و مهندسی در زمینه طراحی هستند در صادرات خدمات 
فنی و مهندسی فعالیت چندانی نداشــته اند، اظهار داشت: با توجه به 
کار کارشناسی انجام شده در کمیســیون صادرات شورای مرکزی این 
امر به دو دلیل محقق نشــده است؛ نخســت اینکه خدمات تولید شده 
توسط مهندسین ساختمان متناســب و منطبق بر نیاز مصرف کننده 
در کشــور هدف نیســت و دیگر اینکه صادرات یک تخصص اســت و 

مهندسین تخصصی در زمینه صادرات ندارند.
به گفته وی، تولیدات خدمات فنی و مهندســی یــک محصول نهایی 
نیســت و یک حلقه از زنجیره ســاخت و ســاز بوده و البته یک زنجیره 
ابتدایی و بنیادی آن است و از ســوی دیگر مانند یک محصول فیزیکی 
قابل لمس نیســت. بنابراین بازاریابی آن نیز تخصصی است که باید با 

ترکیب در رشته مهندسی و بازرگانی محقق شود.
در ادامه این جلسه، »داوود دانشگر« مدیرکل دفتر توسعه مهندسی 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی، هدف گذاری کمیسیون صادرات 
را درست و هوشمندانه برشمرد و مســیر حرکت کمیسیون را تأیید 

کرد.
»حمزه شــکیب« رئیس شــورای مرکزی ســازمان نظام مهندسی 
ســاختمان نیز در این جلســه گفت: آن گونه برنامه ریزی کنید که در 
نهایت کار عملیاتی و اجرایی برای مهندسین عضو ایجاد شود و اشتغال 

در این حوزه به یکی از درآمدهای پایدار مهندسین تبدیل شود.

رمزگشایی بیش از ۳۰ هزار کارت هوشمند 
سوخت در منطقه تهران

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقــه تهران گفت: در 
شش ماه نخست امســال، تعداد ۳۲ هزار کارت ســوخت شخصی در 

منطقه رمزگشایی شد.
فریدون یاســمی افزود: از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تاکنون و پس از اجرای 
طرح محدودســازی کارت های ســوخت آزاد موجود در جایگاه های 
عرضه سوخت، این تعداد کارت سوخت در نواحی منطقه تهران حذف 

رمز شد.
وی بیان کرد: با افزایش اســتفاده از کارت های سوخت شخصی توسط 
شــهروندان تهرانی، مراجعه به نواحی رمزگشــایی در تهران روندی 

افزایشی داشته است.
مدیر منطقه تهران شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد: 
در این بازه زمانی، ناحیه غرب منطقه تهران با میانگین حذف رمز بیش 

از ۷۰۰۰ کارت بیشترین مراجعه را داشته است.
طبق اعلام  وزارت نفت، هم اکنون رمزگشــایی در نواحی ســیزده گانه 
منطقه تهران دایر است و شهروندان می توانند با در دست داشتن کارت 
ملی، کارت خودرو و کارت سوخت برای حذف رمز کارت های هوشمند 

سوخت شخصی به این نواحی مراجعه کنند.

وسیه درحوزه انرژی حرکت طلایی ایران و ر
در سفر وزیر نفت به روســیه درباره موضوعات مختلفی صحبت شد که 
مهم ترین آن برداشتن گام های عملی دو کشور برای ایجاد قطب گازی 

در خلیج فارس بود.
وزیر نفت با عنوان رئیس طرف ایرانی کمیســیون عالی همکاری های 
مشترک جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه به دعوت رسمی 
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روســیه و رئیس طرف روس این 
کمیسیون و با هدف توســعه مناسبات دوجانبه و شــرکت در مجمع 

بین المللی هفته انرژی روسیه روز چهارشنبه وارد مسکو شد.
جواد اوجی در بدو ورود به روســیه  هدف اصلی از این ســفر را پیگیری 
تفاهم نامه ها، قراردادها و پروژه ها با شــرکت های روس و اســتفاده از 
ظرفیت هفته انرژی روسیه برای پیشبرد برنامه های سرمایه گذاری در 
صنعت نفت و گاز ایــران اعلام کرد و گفت: ایران و روســیه می توانند با 
بهره گیری از ظرفیت های مشــترک، تحریم ها علیه دو کشور را بدون 
اثر کنند و در بازار انرژی جهان بســیار تأثیرگذار باشند.به گفته وی در 
دو سال گذشته طرح های سرمایه گذاری برای افزایش تولید نفت و گاز 
انجام شد و ظرفیت پالایشــی به ارزش ۱۲ میلیارد دلار به بهره برداری 
رســید، دولت ســیزدهم و وزارت نفت با برخورداری از نقشه راه برای 
افزایش تولید نفت و گاز برنامه ریزی دقیقی انجام داده اند و با بهره گیری 
از ظرفیت سرمایه گذاری داخلی و خارجی، خبرهای خوبی برای ملت 

ایران و مصرف کنندگان انرژی در جهان خواهیم داشت.

اعلام آمادگی روس ها برای همکاری های تازه با ایران
اما موضــوع مهمی که در حوزه انرژی به آن پرداخته شــد، برداشــتن 
گام های عملی برای ایجاد قطب گازی ایران - روســیه در خلیج فارس 
بود. اوجی در دیدار الکسی میلر، مدیرعامل شرکت گازپروم، چشم انداز 
تقویت تبادلات انرژی ایران و روســیه و ایجاد کریــدور گازی دو طرف 
از طریق کشورهای همســایه را در چارچوب همکاری های منطقه ای 
مثبت توصیف کرد و با اشاره به دیدگاه مثبت رؤسای جمهوری اسلامی 
ایران و فدراسیون روســیه در زمینه ایجاد قطب گازی در جنوب ایران، 
برداشــتن گام های عملی بــرای ایجاد قطب گازی ایران و روســیه در 
ســواحل شــمالی خلیج فارس را خواســتار شــد.مدیرعامل شرکت 
گازپروم نیز در این دیدار با اشــاره به روند رو به رشــد مناسبات تهران 
- مسکو، از آمادگی این شرکت برای همکاری های تازه با ایران خبر داد.

اوجی در ســخنرانی خود در مجمع بین المللی »هفته انرژی روسیه« با 
اشاره به ســخنان اخیر ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه درباره 
روابط مطلوب تهران و مســکو و تــلاش برای توســعه آن به هر طریق 
ممکن، گفت: به عنوان رئیس ایرانی کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و روســیه افزون بر تلاش برای گسترش همکاری های 
راهبــردی در حوزه هــای مختلــف انــرژی از همکاری میــان همه 
وزارتخانه ها، سازمان ها و شرکت های ایرانی و روس حمایت می کنیم. 
اکنون فرصتی تاریخی برای دو کشــور به وجود آمده اســت و دو طرف 

بیش از هر زمان دیگری به هم نزدیک تر شده اند.

وی با تأکید بر اینکه بی اغراق تحریم های ناعادلانه علیه ایران و روســیه 
در بسیاری از بخش ها ســبب تقویت دو کشور شده اســت، اظهار کرد: 
ما این تحریم هــا را فرصتی بزرگ و تاریخی برای نزدیک شــدن در همه 
ابعاد می دانیم و معتقدیــم باید از این فرصت ها اســتفاده و نظمی نو در 
تعاملات اقتصادی ایجاد کنیم. رویداد »هفته انرژی روسیه« یکی از این 
فرصت هاست که امیدوارم در آن به نتایجی قابل توجه برسیم. همچنان 
که تحریم ها مانع پیشــرفت و رشــد اقتصادی ایران نشده است و در سه 
ماه نخســت ســال ۱۴۰۲، حوزه نفت و گاز ایران به رشد ۱۹.۸ درصدی 
دست یافت که این دستاورد در شرایط تشدید تحریم های ظالمانه و فشار 
حداکثری حاصل شده است.وزیر نفت  با بیان اینکه همکاری بین روسیه 
و ایران تنها به مزایای اقتصادی محدود نمی شود، تصریح کرد: این روابط 
همچنین درک متقابل را تقویت کرده و می تواند به ثبات منطقه و جهان 
کمک کند و راه را برای همکاری های بیشــتر در دیگــر بخش ها هموار 
کند. مشــارکت دو طرف می تواند به چالش های موجود پاســخ دهد و 
فرصت هایی تازه ایجاد کند که ســرانجام به ایران و روسیه و در عین حال 
جامعه جهانی کمک خواهد کرد.به گفته وی ایــران با دارا بودن ۱۸۸۰ 
کیلومتر مرز آبی از طریــق دریای عمان و خلیج فارس بــا آب های آزاد 
جهان در ارتباط است؛ امتیازی که بسیاری از کشــورهای تولیدکننده 
نفت و فرآورده های نفتی از آن بی بهره هســتند و برای صادرات و فروش 
نفت و فرآورده ها به شــدت به آن نیاز دارند. همین موضوع و برخورداری 
از دانش فنی، ایران را به کشــوری جذاب برای سرمایه گذاری در بخش 
نفت و گاز تبدیل کرده اســت که با داشــتن نظامی با ثبات سیاســی و 
قدرتمند و ســازوکارهای قانونی حمایت کننده، امنیت سرمایه را برای 
ســرمایه گذاران تأمین می کند، ضمن اینکه سبک قراردادهای ایران در 

این حوزه برای سرمایه گذاران جذابیت های بسیاری دارد.

 صادرات ۹ میلیون دلاری کاتالیست ایران به روسیه 
در راستای همکاری دوجانبه

همچنین آنطور که احمد اســدزاده - معاون امور بین الملل و بازرگانی 
وزیر نفت اعلام کرده یک شرکت دانش بنیان ایرانی برای تأمین صنایع 
نفت و گاز روسیه، در نیمه نخست ســال ۱۴۰۲، حدود ۹ میلیون دلار 
انواع کاتالیست به این کشور صادر کرد. ارزش صادرات کاتالیست ها به 
روسیه پارسال ۸ میلیون دلار بود که تبادلات امسال گویای روند رو به 

رشد صادرات این محصولات ایرانی به روسیه است.  

روسیه در مطالعات توسعه 3 میدان نفتی ایران مشارکت می کند
طبق صحبت های مطرح شــده بین ایران و روســیه درباره مشارکت 
روســیه در مطالعات توسعه ســه میدان نفتی ایران تبادل نظر صورت 
گرفت، همچنین مذاکرات جدی با موضوع تبدیل ایران به قطب گازی 
انجام شد. در سفر وزیر نفت به مســکو، درخواست هایی از شرکت های 
روس برای ســرمایه گذاری در صنعت پتروشــیمی ایران نیز دریافت 
شدکه در طبق اعلام مسولان حال پیگیری است.در این دیدار، طرف ها 
درباره محورهای نشست آینده این کمیســیون که قرار است ماه آینده 
میلادی )آبان - آذر( در تهران برگزار شــود، تبادل نظر کردند.همچنن 
طی این دیدار تفاهم نامه همکاری مطالعاتــی در حوزه نفت و گاز  بین 
مؤسســه مطالعات بین المللی انــرژی ایران و بنیــاد روس کنگرس، 
امضا شــد، این دو نهاد مطالعاتی و پژوهشــی، طرح های پیشــنهادی 
برای همکاری ایران و روســیه در حوزه انرژی را در گام نخست، از نظر 
اجرایی و مفید بودن بررســی و اعلام نظر می کنند. با امضای تفاهم نامه 
این مؤسســه و بنیاد »روس کنگرس«، اتاق فکری بــرای همکاری ها، 
همچنین پیگیری زمینه های همکاری دوجانبه شــکل خواهد گرفت 
و بنا بر مفاد این تفاهم نامه، این مؤسســه و بنیــاد »روس کنگرس« با 
تعامل دوجانبه از روی کاغذ ماندن طرح های مؤثر در راســتای افزایش 
تبادلات انرژی ایران و روســیه جلوگیری و راهکارهای عملیاتی برای 

تحقق آنها را پیشنهاد خواهند داد.
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بانک مرکزی اجازه نوسان به بازار ارز نداد

 بازار ارز در مسیر آرامش

ســمیرا ربیع   بازار ارز هفته گذشــته روند پر 
تلاطمی را ســپری کرد بــه طوری کــه پس از 
عملیات طوفان الاقصی و با موج ســواری دلالان، 
قیمت آن به محدود ۵۳ هزار تومان رســید اما با 
فروکش کردن اثرات روانی و ورود بانک مرکزی، 
نرخ دلار به عنوان شــاخص این بــازار با کاهش 
همراه شــد.قیمت دلار در بازار غیررســمی ارز 
در آخرین روز معاملاتی هفتــه دوم مهرماه )۱۳ 
مهر ماه( در محدوده ۴۹ هــزار و ۵۰۰ تومان بود 
و فعالان بازار ارز تا پایان سال برای ارز چشم انداز 
صعودی پیش بینی نمی کردنــد. بازار ارز در چند 
ماه گذشــته آرام و با ثبات بود و نرخ دلار به عنوان 
شاخص این بازار در کانال ۴۸ و ۴۹ هزار تومان در 

نوسان بود.
پس از اجرای عملیات طوفان الاقصی )روز شنبه 
۱۵ مهر ماه( توســط حماس و افزایش تنش ها در 
سرزمین های اشــغالی، نرخ ارز با افزایش قیمت 
مواجه شد. دلالان به بهانه شــعله ور شدن آتش 
جنگ در فلســطین اشــغالی و با نرخ سازی های 
غیرواقعی در ســایت ها و کانال هــای تلگرامی بر 
افزایش قیمت دلار در بازار غیررســمی دمیدند 
و قیمت دلار در هفته گذشــته از کانال ۴۹ هزار 
تومان و در کمتر از ۲ روز به کانال ۵۳ هزار تومان 
صعود کرد. این در حالی است که قیمت دلار از ۱۷ 
تیرماه پایان هفته دوم مهر ماه در کانال ۴۸ و ۴۹ 
هزار تومان نوسان داشــت و بازار خالی از خریدار 

بود.
کارشناسان پیش از این برای بازار ارز تا پایان سال 
روند افزایشــی پیش بینی نمی کردند و افزایش 
اخیر نرخ دلار را ناشــی از فضای روانــی و ایجاد 
هیجانات از سوی دلالان عنوان کردند و معتقدند 
بودند که افزایش قیمت ارز دوام نخواهند داشت 

و بالافاصله کاهشی خواهد شد.
کارشناســان همچنین تاکید کردند که به دلیل 
ریسک بالای بازار ارز در شــرایط فعلی و کنترل 
کامل بانک مرکزی، بازار ارز محل مناســبی برای 
سرمایه گذاری نیســت. با این حال عده ای سعی 
کردند بــه افزایش انتظارات تورمــی دامن بزنند 
و حتی از تداوم روند صعودی نرخ ارز هم ســخن 

گفتند.
با گذشت چند روز از این هیجانات، مشخص شد 
که پیش بینی کارشناسان درســت بود و قیمت 
دلار در معاملات روزهای پایانی هفته گذشــته 
مجددا با روند کاهشــی به کانال ۵۱ هزار تومان 
عقب نشــینی کرد. مهمترین علت کاهش نرخ را 
می توان کاهــش هیجانات در بــازار و البته ورود 
بازارساز برای جلوگیری از تشدید نوسان قیمتی 
عنوان کــرد. همچنین متغیرهــای بنیادی هم 

افزایش نرخ ارز را توجیه نمی کنند.

افت قیمتی که از قبل پیش بینی شد
در میانه هیجانــات اخیر بازار ارز بود که »ســید 
کمال سیدعلی« معاون ارزی اسبق بانک مرکزی 
و کارشناس مســائل ارزی به خبرنگار ایرنا گفت: 
همواره عوامل سیاسی عاملی تاثیرگذار بر نرخ ارز 
بوده و در شرایط موجود نیز دلیل اصلی نوسانات 
نرخ ارز و رشــد قیمت ها تا ۵۳ هزار تومان نیز به 

دلیل تنش و فضایی اســت که در منطقه به وجود 
آمده و تاثیر منفی بر نرخ ارز گذاشته است.

وی با اشــاره به ثبات قیمت ها در بــازار ارز طی 
ماه های گذشته، گفت: ۹۰ درصد شرایط موجود 
و افزایش نرخ ارز به دلیل تنش میان اســرائیل و 
جنبش حماس اســت و این جو روانی در فضای 

مجازی باعث نوسان نرخ ارز بوده است.
معاون ارزی اسبق بانک مرکزی با تاکید بر کاهش 
نرخ ارز طی روزهای آتی گفت: در ماه های گذشته 
بانــک مرکزی با اجــرای سیاســت های تثبیت 
توانســته بود آرامش را بــه بــازار ارز بازگرداند و 
ثبات خوبی به بازار داده بود و بی شــک با برقراری 

آرامش دوباره در منطقه، نرخ ارز ثابت می شود.

چشم اندازی برای افزایش قیمت دلار 
نیست

مجیدرضــا حریری، رئیس اتــاق بازرگانی ایران 
و چین هم هفته گذشــته به خبرنگار ایرنا گفت: 
در ۶ ماه گذشــته ثباتی در بازار ارز حاکم و اغلب 
قیمت ها در بازارهای مالی تثبیت شده یا اینکه رو 
به پایین در حال حرکت است، به عبارتی با اجرای 
سیاســت تثبیت توســط دولت و بانک مرکزی 
شــاهد آرامش در بازارهــای مالــی مانند دلار، 

مسکن و خودرو هستیم.
وی بیــان کــرد: هرچنــد تعــدادی از افــراد 
فرصت طلب، مخالف سیاســت تثبیت هســتند 
اما اگر این سیاســت ادامه پیدا کند، حتی شاهد 

کاهش تورم در بلندمدت نیز خواهیم بود.
رئیس اتــاق بازرگانی ایــران و چیــن در مورد 
پیش بینی رونــد قیمتــی دلار، تاکید کــرد: با 
سیاست های اعمال شــده از سوی بانک مرکزی، 
چشم اندازی برای افزایش قیمت دلار نمی بینم. 
البته کشــور ما در اواخر پاییز به صورت ســنتی 
شــاهد افزایش قیمت دلار اســت کــه اگر بانک 
مرکزی مراقب این موضوع باشــد تا پایان ســال 

علتی برای افزایش نرخ دلار وجود ندارد.
حریری در رابطه با اثر آزادســازی ۶ میلیارد دلار 
منابع ارزی ایــران در کره جنوبی بیان کرد: منابع 
آزاد شــده در اختیار بانک مرکزی قرار می گیرد؛ 
بنابراین در این شــرایط بانــک مرکزی که نقش 
تنظیم گری در بازار ارز دارد، از قدرت مانور بیشتر 
برای اعمال سیاست های مناسب ارزی برخوردار 

می شود که نمونه آن اتخاذ سیاست تثبیت است.

بازگشت قابل پیش بینی آرامش به بازار ارز
آلبرت بغزیان، اقتصاددان نیز تاکید کرده بود که 
آزاد شدن دارایی های بلوکه شده، علاوه بر تقویت 
ذخایر ارزی کشور، به مدیریت بهتر بازار نیز کمک 
خواهد کرد؛ بدین ترتیب هیجــان کاذب از بین 

خواهد رفت و بازار ارز به آرامش خواهد رسید.
وی با اشــاره به افزایش نرخ ارز در هفته گذشته، 
گفت: ســابقه تاریخی تغییرات نرخ ارز به کرات 
وجود داشته اســت که با تحولاتی مانند افزایش 
سفرهای خارجی، کریســمس و سال نو میلادی 
و حالا هــم جنگ میــان رژیم صهیونیســتی و 
فلســطین بازار ارز تــکان خورده اســت. اما باید 
تاکید کنم که به مراتب تغییرات نرخ ارز بســیار 

کمتر از رویدادهای گذشته بوده است؛ به طوری 
که اگر حوادث امروز فلسطین در دو سال گذشته 
روی مــی داد، نرخ ارز تا ۶۰ هــزار تومان افزایش 
می یافــت، ولی به دلیــل مدیریت خــوب بانک 
مرکزی، بازار ارز عکس العمل خاصی نشان نداده 
اســت. ضمن این که نرخ ارز مرکز مبادله ارز ارز و 

طلا نیز تغییری نکرده است.
این اقتصــاددان تاکید کرد: بایــد توجه کرد که 
جنگ اسرائیل در داخل خاک ایران روی نداده و 
ایران متهم نشده و تحریم ها نیز سنگین تر نشده 
اســت. بنابراین التهاب بازار ارز فروکش خواهد 
کرد و نرخ ارز به روند ثبات خود باز خواهد گشت 
و در بدترین شــرایط نرخ ارز در کانال های فعلی 

باقی خواهد ماند.

افت قیمت در بازار طلا با وجود افزایش 
چشمگیر نرخ طلای جهانی

محمد کشــتی آرای فعال بازار طلا نیــز درباره 
وضعیت قیمت سکه و طلا در هفته گذشته گفته 
بود: بهای انــس جهانی طلا با توجــه به تحولات 
خاورمیانه افزایش یافت و روز پنجشنبه به ۱۸۸۱ 
دلار رســیده بود که به طور متوسط ۴۹ دلار رشد 

هفتگی قیمت  را ثبت کرد.
وی افزود: در نخستین روزهای هفته گذشته نرخ 
ارز سیر صعودی داشت و همزمان با این روند بهای 
انس جهانی نیز افزایش یافــت و مجموع این دو 
عامل باعث رشد قیمت انواع ســکه و طلا در بازار 
شــد، البته در روزهای پایانی هفته رشد قیمت ها 

تعدیل شد.
این فعال بازار طلا تاکید کرد: قیمت ســکه طرح 
جدید در اواســط هفته تا ۳۲ میلیون تومان هم 
افزایش یافت، اما دوباره قیمت آن ســه میلیون و 

۲۰۰ هزار تومان تعدیل شد.

دست پر بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز
بررسی متغیرهای بنیادی و مؤثر بر بازار ارز نشان 
می دهد سیاســت گذار پولی در یکــی از بهترین 
دوره های خود از نظر دسترســی بــه منابع ارزی 
باکیفیت قرار دارد که با همین پشــتوانه می تواند 
ضمن تأمین نیازهای واقعی کشور، بازار ارز را هم 

به خوبی مدیریت کند.
فروش نفت کشــور و وصول درآمدهای آن در دو 
سال اخیر جهش بســیار خوبی داشته که در چند 
سال گذشــته بی سابقه اســت؛ با مجموع درآمد 
نفتی و غیرنفتی، تراز تجاری کشــور بیش از ۲۰ 

میلیارد دلار مثبت می شود.
بر اســاس این گزارش آزادســازی منابع بلوکه 
شده کشــور در برخی از کشورها نیز با دپیلماسی 
اقتصادی دولت ســیزدهم رخ داده به طوری که 
۵.۵ میلیارد یورو منابع مسدودی در کره جنوبی 
و ۱.۷ میلیارد دلار دیگر از دارایی های کشــور در 
کشــور اروپایــی لوکزامبورگ در اختیــار بانک 
مرکزی ایران قرار گرفته اســت؛ همچنین علاوه 
بر موارد فوق، می توان به در دسترس قرار گرفتن 
بیش از ۱۰ میلیــارد دلار در عــراق و همچنین 
مذاکــرات در خصــوص تامین منابــع از طریق 

فاینانس با چین اشاره کرد.

CNG

رئیــس هیــات مدیــره انجمن 
CNG گفت:بــا توجه بــه اینکه 
احتمال افزایــش و اصلاح قیمت 
بنزین وجود ندارد ممکن اســت 
در آینده طرح ارائه ســی ان جی 

رایگان اجرایی شود.
محســن جوهری رئیس هیأت 
مدیــره انجمن CNG با اشــاره 
به اینکه طرح ارائه ســی ان جی 
رایــگان همچنان بــر روی میز 
وزارت نفت قرار دارد، گفت: طرح 
سی ان جی رایگان، طرحی است 
که از طریق انجمن ارائه شد و در 

معاونــت برنامه ریزی 
وزارت نفــت نیز مورد 
برســی قرار گرفت، اما 
دولت برای اجرای این 
طرح به جمــع بندی 

نرسید.
وی ادامــه داد: یکــی 

از دلایل عدم اجــرای این طرح 
مشــکلات زیرســاختی بود اما 
همچنان پیگیر آن هستیم تا این 

طرح اجرایی شود.
به گفته جوهری با توجه به اینکه 
احتمال افزایــش و اصلاح قیمت 

بنزیــن وجــود ندارد 
ممکن اســت در آینده 
اجرایی  تصمیــم  این 

شود.
وی با اشــاره به اینکه 
ســهم ســی ان جــی 
در  گذشــته  ســال 
ســبد ســوخت ۲۱ درصد بوده 
اســت، خاطر نشــان کــرد: در 
سال گذشته ســهم سی ان جی 
برای خودروهای ســبک از سبد 
سوخت ۲۱ درصد بوده است که 
متأســفانه با کاهش مصرف سی 

ان جی در ســال جــاری مصرف 
به ۱۴ درصد کاهــش پیدا کرده 

است.
رئیس هیــأت مدیــره انجمن 
ســی ان جی در خاتمه با اشاره 
 CNG به اینکه افزایش ســهم
می توانــد منجــر بــه کاهش 
مصــرف بنزیــن شــود، خاطر 
نشــان کــرد: دولت بــه دنبال 
ایــن موضوع اســت که ســهم 
سی ان جی را افزایش دهد تا با 
جایگزینی آن در مصرف بنزین 

صرفه جویی شود.

احتمال عرضه CNG رایگان برای کاهش مصرف بنزین

شعبه

مسکن

سوخت
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